
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

اختتامیه اجلاس »تبیین اندیشه های امام )ره( در حوزه 
فرهنگ و هنر« چهارشــنبه 29 بهمن با حضور سیدعباس 
صالحی  وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی و حجت الاســلام 
والمسلمین سیدحسن خمینی، محمد خدادی، معاون امور 
مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی و محمدرضا 
بهمنــی، دبیــر کارگروه فضــای مجازی اجــلاس تبیین 
اندیشه های امام )ره( در حوزه فرهنگ و هنر در قالب چهار 
گروه فضای مجازی، فرهنگ عمومی، هنر و سینما و رسانه 
و مطبوعات در حرم امام راحل  برگزار شد. وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در این مراسم با اشاره به نظرات امام راحل در 
مورد حوزه فرهنگ و هنر علی الخصوص نوع نگاه به سینما 
و اندیشه های انسانی و اسلامی که در خلق آثار هنری باید 
مــورد توجه قرار بگیرد ضمن توجه دادن اندیشــمندان به 
وجه چند بعــدی امام گفت: »شــخصیت امام چند بعدی 
بود، از یک ســو شــخصیتی حکیم و عارف و از سوی دیگر 
شــخصیتی فقیه و مجتهد داشت، در عین حال ایشان یک 

شــخصیت سیاسی و بنیانگذار یک انقلاب تاریخی بودند.«
 او همچنین گفت: »ترکیب این ســه بعد را می توان در 
شــخصیت امام تعقیب کرد، امام راحل به عنوان یک حکیم 
و عارف در مورد هنر می فرمایند »هنر انقلابی، اســلامی و 
دینی آن هنری اســت که مرکزش جمال حق است«، این 
جمله  امام مبتنی بر این اســت که هنر فهم و خلق زیبایی 
است و امام تفسیر خود از یک هنر انقلابی و اسلامی را جایی 
می داند که مرکزش جمال حق باشــد.« سیدعباس صالحی 
در ادامه ســخنرانی اش تأکید کرد که »دومین نظر امام در 
مورد هنر این است که »هستی سراسر زیبایی است«، هستی 
را نمی تــوان به دو بخش زیبا و غیر زیبا تقســیم کرد، امام 
در 40 حدیــث این تعبیر را دارند که »تمام ذرات هســتی 

نشان دهنده زیبایی خالق هستند.«
 او یادآور شد: »گزاره سومی که امام در مورد زیبایی به 
آن اشاره دارد این است که »هستی هرچه ناب تر و خالص تر 
باشد زیباتر است. این سه گزاره که خدا زیبای مطلق است 
و هســتی سراسر زیبایی است و هراندازه خالص تر و ناب تر 
باشــد زیباتر است، اندیشــه امام در مورد هنر و زیبایی را 

تشکیل می دهد.« 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در این مراسم از جوهر 
حکمی و عرفانی امام راحــل تحلیلی ارائه داد و گفت: »از 
جوهــره حکمی و عرفانی امــام راحل این برمی آید که هنر 
انقلابی و اســلامی مرکزش جمال حق اســت و این مرکز 

سرتاسر ذرات کائنات را دربر می گیرد. 
نگرش امام در حوزه هنر گره گشایی زیادی را داشت که 
هنوز ناتمام است. توجه امام به اینکه بسیاری از عناوین که 
در آیــات و روایات و احکام فقهی وجود دارند صرفاً عناوین 
ذاتی نیستند بلکه عرضی هم هستند، یعنی ظاهراً می بینیم 
که یک عنوان حکم پیدا کرده بلکه این عنوان ملازم با یک 

عنوان دیگر است. 
صالحی با اشــاره به تعریــف و عنوانی که امام برای هنر 
قائل است گفت: »کلید اول این است که ما در عناوینی که 
به عنوان هنر نامیده می شــود تا چه اندازه عناوین اصلی و 
چه تعداد عرضی داریم. اینکه شــما به چه منظور این کار 
را انجام می دهید مهم اســت و نباید به علت غایی و عنصر 
اراده کم توجهی شود، یک عنوان می تواند با یک اراده حکم 

دیگری داشته باشد. 
امام معتقدند که اول باید دید عنوان ذاتی است و با چه 
قصد و اراده ای انجام می شــود و سپس جایگاه عرف مدنظر 
باشــد.« او ادامه داد: »یکی از کلیدهای امام مصلحت است 
و بخوبی این درک و نگاه را داشتند که نه تنها نظام اسلامی 
بلکه نظم اجتماعی مصلحت هایی دارد. این مصلحت ها احکام 
و قوانین را متغیر می کند، درواقع امام یک فقیه اجتماع گرا 
بــود، امام صرفــاً یک فقیه با نگاه حکومت اســلامی دینی 
صــرف نبود بلکه نظم اجتماعی را می شــناخت و فقه را در 

این قالب قرار می دادند.« 
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه ســخنرانی 
خود به این نکته اشــاره کرد که »کلیــد دیگر امام عنصر 
زمان و مکان اســت، امام نگاه جدیدی را با این  کلید پنجم 
به فقاهت اجتماعی باز کرد، بســیاری از اتفاقات روز قالب 
جدیدی پیدا کرده اســت ما می توانیم جریان نظری هنر را 
باتوجه به این کلیدهایی که امام به جای گذاشــته استفاده 
کنیم.« اخلاقی و غفلت زا بودن عناصر دیگری هســتند که 

برای انســان مهم است، هنر انسانی هنر اخلاقی است.« 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی در پایان گفت :»ویژگی 
دیگری که امام در مورد هنر مطرح می کنند این اســت که 

هنری مثل سینما باید در خدمت مردم باشد.«
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رئیس جمهوری در مراسم افتتاح طرح های ملی صنعتی و معدنی اعلام کرد

حسن روحانی رئیس جمهوری در مراسم افتتاح طرح های ملی صنعتی و معدنی 
در سه اســتان هرمزگان، کرمان و مازندران به موضوعی پرداخت که طی چند وقت 
اخیر مورد توجه رسانه های داخلی و خارجی است. او تأکید کرد که احترام به مقررات 
و تعهدات بین المللی و اجرای آن جزو وظایف انسانی و سیاسی همه دولت ها است و 
تسلیم شدن در برابر قانون عیب نیست، دولت امریکا چاره ای جز تسلیم در برابر قانون 
و مقررات ندارد.در پنجاه و یکمین پویش تدبیر و امید برای جهش تولید که از ابتدای 
سال  جاری شروع شده است، روحانی گفت: از آغاز سال که شیوع ویروس کرونا همراه 
با جنگ اقتصادی بود، نمی دانستیم که آیا می توانیم در همه  هفته ها افتتاح ها داشته 
باشیم اما الحمدالله همه پنجشنبه ها شاهد افتتاح پروژه های ملی بودیم. او خاطرنشان 
کرد: روز پنجشنبه )هفته ای که گذشت( با سرمایه گذاری بیش از 8 هزار و 500 میلیارد 
تومان طرح  و پروژه های ملی افتتاح شد؛ در این میان 7.5 میلیون تن تولید گندله آهن 
به بهره برداری رسید که 5 میلیون تن آن در سیرجان و 2.5 میلیون در هرمزگان است. 

این امر نشان از زنده و فعال بودن کشور و جهش تولید در کشور است.
رئیس جمهوری اظهارداشــت: امسال شاهد حرکت در تولید، رونق تولید و حتی 
جهش تولید بودیم و خوشبختانه در زنجیره فولاد و سایر بخش ها به موفقیت های خوبی 
دست پیدا کردیم و توانستیم زنجیره تولید از معدن گرفته تا کنستانتره و گندله، آهن 

اسفنجی و فولاد را کامل کنیم و به تعادل برسیم.
او یادآورشد: در طول 7.5 سال دولت در بخشی از زنجیره های تولید فولاد بیش از 
70 و در بخشی بیش از 80 درصد رشد و توسعه را ثبت کرده ایم و این امر در شرایطی 
محقق شده که کشور در سخت ترین شرایط تحریم، جنگ اقتصادی و شیوع ویروس 
کرونا بوده اســت. این اتفاقات یکی از معجزات قدرت ملت بزرگ ایران اســت.رئیس 
جمهوری گفت: ملت بزرگ ایران در همه شرایط از پا ننشسته است و شرایط سیاسی 
و اقتصادی را کاملًا احساس می کند؛ البته مردم در سختی، رنج و مشکلات هستند.

روحانی با بیان اینکه ابتدای دولت دوازدهم می خواستیم راه دولت یازدهم را ادامه دهیم 
اما فکر نمی کردیم دیوانه ای در امریکا سر کار می آید و این دیوانه جنگی بی نظیر را در 
تاریخ علیه ملت بزرگ ایران آغاز می کند، اظهارداشت: با نادانی اش )ترامپ( فکر می کرد 
اگر این فشار را بر ملت ایران وارد کند، مردم زانو می زنند و در برابر او تسلیم می شوند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، او با بیان اینکه احترام به مقررات 
و تعهدات بین المللی و اجرای آن، جزو وظایف انسانی و سیاسی همه دولت ها است، 
تأکید کرد: ملت امریکا فهمید که ترامپ اشتباه کرده، دولت فعلی هم فهمیده که او 
اشتباه کرده است. امیدواریم این اشتباهات هر چه سریع تر جبران شود و دولت جدید 
امریکا در برابر قانون، مقررات و قطعنامه 2231 تسلیم شود. تسلیم در برابر قانون عیب 

نیست خجالت نکشند، تسلیم در برابر زور بد است ولی در برابر قانون کار خوبی است 
آدم باید همیشه در برابر قانون تسلیم باشد.

رئیس جمهوری با اشــاره به اینکه در تبلیغات گفته می شود ایران اخیراً اقداماتی 
انجام داده تا امریکا را تحت فشار قرار دهد، نادرست است چون ما نمی خواهیم به امریکا 
بگوییم که در برابر فشار ما غیرقانونی عمل کنید، گفت: آنچه ایران می خواهد قانون است؛ 
مقررات، تعهدات و پیمان های بین المللی، اجرا و احترامش جزو وظایف انسانی و سیاسی 
همه دولت ها است، بنابراین امیدواریم دولت امریکا به قانون برگردد تا بتوانیم در شرایط 
بهتری در جهان مراودات و تعاملات کشورمان را بخصوص در بخش تجاری انجام دهیم. 
او با اشاره به طرح هایی که روز پنجشنبه در قالب پنجاه و دومین پویش تدبیر و امید 
برای جهش تولید افتتاح شد، گفت: در طرح هایی که افتتاح شد، از یک طرف دیدیم 
که مردم در زمینه صنایع معدنی کاملًا فعال هســتند و دوم اینکه با ایجاد پایانه های 
صادراتی می توان پتروشیمی و فولاد و آلومینیوم را بخوبی صادر کرد. رئیس جمهوری 
با اشاره به افتتاح پایانه صادراتی در جنوب کشور و در منطقه مناسب و مرزی بین 3 
اســتان فارس، هرمزگان و بوشهر، اظهار داشت: پایانه های صادراتی و اسکله ها کمک 
فراوانی به صادرات محصولات پتروشــیمی، فولاد و آلومینیوم کشور می کند و افتتاح 
چنین مراکز صادراتی در منطقه استراتژیک پارسیان و سایر مناطق کشور اهمیت بالایی 
دارد. او افتتاح یک پایانه صادرات محصولات کشاورزی در شمال کشور برای خرید و 
بسته بندی محصولات کشاورزان را بسیار مهم توصیف و تأکید کرد: چنین پایانه هایی 
می تواند ذخیره خوبی برای داخل و مرکزی برای صادرات محصولات کشاورزی باشد.

رئیس جمهوری اظهارداشت: پایانه صادرات محصولات کشاورزی برای محصولات 
کشاورزی، مرکبات و سایر محصولات بسیار مهم است، چرا که محصول کشاورز بسرعت 
خریداری و به آنجا منتقل می شود و از بین نمی رود؛ در پایانه ها سردخانه و انبارهای لازم 
وجود دارد که در آنجا بسته بندی های خوب انجام می گیرد.روحانی در ادامه صحبت هایش 
به پیمان اوراسیا پرداخت و گفت: یکی از توفیقاتی که در دولت تدبیر و امید به دست 
آمد، ورود به اتحادیه اوراسیا بود این اتحادیه در صادرات غیرنفتی بسیار کمک کرده؛ 
در حال حاضر ایران به صورت موقت وارد این اتحادیه شــده است ،اما در حال مذاکره 
هستیم که این حضور دائمی شود،چرا که ورود در اینگونه اتحادیه ها بسیار مهم است.او 
ادامه داد: همان طور که اقتصاد مقاومتی می گوید که اقتصاد کشور باید درون زا و برون گرا 
باشد، یکی از راه های برون گرا بودن این است که وارد اتحادیه هایی چون اوراسیا شویم و 
در جمع کشورهایی که در منطقه و خارج از منطقه است حضور فعال داشته باشیم؛ با 
تعرفه مناسب می توانیم صادرات و واردات خوبی داشته باشیم و همچنین مناطق آزاد 

تجاری گسترش پیدا کند که در راستای تحقق این هدف کمک  کند.

نگرش هنری امام، گره گشایی های 
زیادی داشت

 درحالی که کمتر از یک ماه به پایان ســال 1399 باقی مانده اســت، 
بررسی سیر حرکتی و تحولات اقتصاد ایران در این سال، اهمیت زیادی دارد.

اقتصاد ایران که از ســال 1397 و پس از خروج امریکا از برجام درگیر 
نرخ رشد منفی اقتصادی شده بود، در سال جاری نیز با افزوده شدن شیوع 
کرونا همچنان با انقباض اقتصادی مواجه شد. در این سال کرونا باعث شد 
تا با افزایش هزینه های دولت، کسری بودجه بیش از آنچه پیش بینی می شد، 
افزایش یابد و به همین دلیل دولت برای جلوگیری از تأمین پولی کسری 
بودجه به انتشار اوراق بدهی و عرضه سهام خود روی آورد. این درحالی است 
که این اقدام باعث شــد بازار سرمایه کشور نیز دستخوش تغییرات زیادی 
قرار گیرد به طوری که در ابتدای سال شاخص بورس با رشد غیرمعمولی 
مواجه شد، اما در اواسط سال جاری با ریزش شدیدی مواجه شد و بدین 
ترتیب سهامداران حقیقی نیز به معترضانی مانند مالباختگان مؤسسات مالی 
و اعتباری غیرمجاز و بازنشستگان و معلمان که دنبال مطالبات خود هستند، 
افزوده شدند.رخداد مهم دیگری که در سال جاری قابل بررسی است، تحولات 
بازار ارز اســت. درحالی که نرخ ارز در دوره برجام به ثبات نســبی رسیده 
بود، اما با خروج امریکا از برجام و شیوع کرونا که به درآمدهای ارزی کشور 
آسیب زد، نرخ دلار از محدوده 17 تا 18 هزار تومان در مقطعی به 32 هزار 
تومان نیز رسید، اما با پیروزی بایدن و شکست ترامپ موج مثبتی در بازار 
ارز شکل گرفت که موجب شد نرخ دلار به کانال 21 هزار تومان بازگردد. 
با این حال تغییر شــرایط سیاست خارجی و انجام نشدن فوری مذاکرات 
میان ایران و امریکا باعث شد دوباره نرخ دلار به 25 هزار تومان صعود کند.

 از آنجایی که نرخ ارز بر طیف وســیعی از کالاها تأثیر می گذارد رشــد 
این نرخ باعث شده است تا سطح عمومی قیمت ها نیز بالا رود، اما به دلیل 
چســبندگی قیمت ها، کاهش مقطعی نرخ ارز تأثیــر چندانی در کاهش 

قیمت ها ندارد.
برهمین اساس در سال جاری با تورم شدیدی روبه رو هستیم و برخلاف 
پیش بینــی و هدفگذاری بانک مرکزی، در بهمن ماه نرخ تورم ســالانه به 
34.2 درصد رسید و این در حالی است که نرخ تورم نقطه ای به 50 درصد 

نزدیک شده است.
از سوی دیگر در سال جاری بازار مسکن نیز با تکانه شدیدی مواجه شد 
و در چندین مقطع با رشــد شدیدی همراه بود. این در شرایطی است که 
مسکن سهم 35 درصدی از هزینه های خانوار ایرانی دارد. از سوی دیگر با 
توجه به ســهم 30 درصدی مسکن در تورم کل رشد قیمت مسکن تأثیر 
زیادی در رشد نرخ تورم کشور داشته است.هرچند نوسانات نرخ ارز موضوعی 
طبیعی برای اقتصاد ایران قلمداد می شود، اما می توان گفت غیرمترقبه ترین 
رخدادی که در اقتصاد امسال رخ داد، ریزش شدید بازار سهام بود. این شرایط 
نشان می دهد که اقتصاد ایران با پارادوکس های زیادی روبه روست. زمانی 
که دولت می خواهد بدون افزایش تورم کســری بودجه خود را تأمین کند 
موجب ریزش بورس می شود که هزینه های اجتماعی آن به مراتب بالاتر از 

استقراض از بانک مرکزی برای تأمین کسری بودجه است.
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 خبر
 افتتاح طرح های ملی وزارت صنعت، معدن و تجارت در استان های 

هرمزگان، کرمان و مازندران

در پنجــاه و یکمین هفته پویش تدبیر و امید برای جهش تولید چهار طرح 
ملــی وزارت صنعت، معدن و تجارت با مجموع 8 هــزار و 520 میلیارد تومان 
ســرمایه گذاری در اســتان های هرمزگان، کرمان و مازندران با فرمان حجت 
الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی رئیس جمهور به صورت ویدیو کنفرانس 

به بهره برداری رسید.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، فاز اول مجتمع گندله سازی مادکوش با 
سرمایه گذاری دو هزار و 320 میلیارد تومانی بخش خصوصی و ظرفیت اشتغال 
زایی 3۶0 نفر در منطقه ویژه خلیج فارس استان هرمزگان، اسکله شماره 5 بندر 
منطقه ویژه صنایع انرژی بر پارسیان جنوب در استان هرمزگان با سرمایه گذاری 
یک هزار و ۶50 میلیارد تومانی بخش خصوصی و ظرفیت اشــتغال زایی  200 
نفری، واحد گندله سازی شماره 1 شرکت گهر زمین در سیرجان با سرمایه گذاری 
3 هزار و 830 میلیارد تومانی بخش خصوصی و ظرفیت اشتغالزایی 500 نفری 
و پایانه صادراتی محصولات کشاورزی روماک گستر پارس در جویبار با سرمایه 
گذاری 720 میلیارد تومانی بخش خصوصی و اشتغالزایی 300 نفری، چهار طرحی 

هستند که امروز با فرمان رئیس جمهور به بهره برداری رسید.
طرح هایی که در حوزه وزارت صنعت، معدن و تجارت به بهره برداری رسید، 
در مجموع برای یک هزار و 3۶0 نفر در استان های هرمزگان، کرمان و مازندران 

اشتغال ایجاد کرده است.

 تاکید دکتر جهانگیری بر بسیج همه امکانات استان کهگیلویه 
وبویراحمد برای کمک به زلزله زدگان

معاون اول رییس جمهور بر لزوم بســیج همه امکانات و به کار گیری تمام 
ظرفیت های استان کهگیلویه وبویراحمد برای رسیدگی به وضعیت مردم در مناطق 

زلزله زده این استان تاکید کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، دکتر اسحاق جهانگیری در تماس تلفنی با 
استاندار کهگیلویه وبویراحمد ضمن دریافت گزارش آخرین وضعیت زلزله در این 
استان، از استاندار و ستاد مدیریت بحران استان خواست تمام تلاش خود را برای 
کمک به مردم در مناطق زلزله زده استان بویژه شهرستان سی سخت انجام دهند.

معاون اول رییس جمهور همچنین خواستار اقدامات لازم و تلاش برای رفع 
خسارات و بازسازی زیرساخت های استان و واحدهای مسکونی مردم شد.

اســتاندار کهگیلویه وبویراحمد نیز در این تماس تلفنی گزارشــی از آخرین 
وضعیت زلزله در استان و میزان خسارات وارد شده ارائه کرد و از بسیج امکانات 
و آمــاده باش کامل نیروهــای امدادی برای کمک به مردم در مناطق زلزله زده 

این استان خبر داد.

امور خارجه  وزیــر  محمدجواد ظریف 
ایران گفت: تدابیر جبرانی ما پاسخی هستند 
بــه نقض های ایالات متحــده و تروئیکای 
اروپایی. اگر از معلول هراســانید، علت را 

حذف کنید.
به جای سفســطه بازی و قــرار دادن 
بار مســئولیت بر دوش ایــران، تروئیکای 
اروپایی/اتحادیــه اروپــا باید بــه تعهدات 
خود عمل کرده و خواســتار آن شــود که 
میراث تروریســم اقتصــادی ترامپ علیه 

ایران پایان یابد.
وی افزود: تدابیر جبرانی ما پاسخی اند 
بــه نقض های ایالات متحــده و تروئیکای 
هراســانید، معلــول  از  اگــر   اروپایــی. 

 علت را حذف کنید. ما »اقدام« را با اقدام 
پاسخ می دهیم.

بر اساس این گزارش، وزرای امور خارجه 
سه کشور اروپایی عضو برجام و آمریکا عصر 
پنجشنبه با صدور بیانیه ای مشترک بر اراده 

خود برای تقویت برجام تاکید کردند.
در ایــن بیانیه که یک نســخه آن در 
تارنمای وزارت امور خارجه انگلیس منتشر 

شد آمده است: وزرای امور خارجه فرانسه، 
آلمان، انگلیس و ایالات متحده آمریکا برای 

دومین بــار پس از انتخاب آنتونی بلینکن 
)به عنوان وزیــر خارجه آمریکا( به صورت 

مجازی تشکیل جلسه دادند تا درباره ایران 
و سایر مسائل مهم رایزنی کنند.

تروئیــکای اروپایی و ایالات متحده در 
این بیانیه از ایران خواسته اند تا از برداشتن 
گام های بیشتر، به ویژه در خصوص »تعلیق 
پروتکل الحاقی و محدود کردن فعالیت های 
راســتی آزمایی آژانــس در ایران« پرهیز 
کنــد. آن ها همچنین نســبت به تصمیم 
ایران برای توقف اقدامات داوطلبانه تحت 
 برجام هشــدار داده و ادعــا کرده اند این

 اقدام »فرصت برای دیپلماسی مجدد« را 
به محاق می برد.

امور خارجه  وزرای  نشست چهارجانبه 
تروئیــکای اروپایــی و آمریــکا در حالی 
برگزار شــد که جمهوری اســلامی ایران 
قصد دارد تا پنجم اســفند مــاه اقدامات 
داوطلبانــه تحت برجــام را در چارچوب 
 قانون لغو تحریم هــا متوقف کند. مجلس

 شــورای اســلامی 11 آذرماه گذشته با 
تصویب این قانون دولت را مکلف کرد که 
در صورت ادامه  تحریم های آمریکا، همکاری 
با آژانس را محدود کرده و گام های بیشتری 
 را در خصــوص کاهــش تعهداتــش ذیل 

برجام بردارد.

 

 ما »اقدام« را با اقدام پاسخ می دهیم

تنظیم بازار بر اساس ویژگی های خاص هر استان و منطقه 
قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی در نشست ویدئوکنفرانسی با روسای 
سازمان های صمت استانی اعلام کرد که به دنبال منطقه ای کردن تنظیم بازار 
برای تصمیم گیری در این حوزه با در نظر گرفتن ویژگی ها و شــاخص های 

خاص هر استان و منطقه هستیم.
به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل  از شاتا، محمدصادق مفتح 
در این نشست، با بیان این مطلب، افزود: روسای سازمان های صنعت، معدن 
و تجارت در واقع وزرای صنعت، معدن و تجارت در اســتانهای متبوع خود 
هستند و کار تنظیم بازار را با لحاظ نمودن پارامترها، شرایط و شاخص های 

خاص استان خود باید انجام دهند.
وی با بیان اینکه منطقه ای کردن تنظیم بازار در واقع باعث سلب مسئولیت 
روسای سازمان های صمت استانی در تنظیم بازار استان های خود نخواهد 
شــد، تصریح کرد: منطقه ای کردن در واقع تشــکیل مجمع تصمیم گیری 
کوچکتر برای عملیاتی کردن تصمیم ها با توجه به شرایط خاص استانهای 

درون یک منطقه است.قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی اضافه کرد: در 
معاونت بازرگانی داخلی ۶ منطقه شــکل گرفته است و می خواهیم که یک 

تصمیم واحد را در راستای سیاست های معاونت بازرگانی داخلی به صورت 
متمرکز اجرا نماییم.

مفتح همچنین یادآوری کرد: این تغییر ساختار در حوزه تنظیم بازار در 
واقع قبلاً نیز در وزارت بازرگانی تجربه شده است و نوعی نگاه به شرایط خاص 

هر منطقه در این تصمیم گیری لحاظ می شود.
وی گفت: هر منطقه و استان کشورمان شرایط خاص و ویژگی های درآمدی 
و توســعه ای دارد، ضمن اینکه پارامترهایی از جمله مرزنشینی و همجواری 
نیز بر این شاخص ها افزوده می شود.گفتنی است در این نشست با توجه به 
نزدیکی ایام پایانی سال در راستای حفظ آرامش بازار تبادل نظر پیرامون مسائل 
مختلف تنظیم بازار صورت گرفت.همچنین درخصوص منطقه ای کردن تنظیم 
بازار پیشنهادات مختلف از سوی روسای سازمانهای صمت استانی ارائه شد.

چگونگی تامین و عرضه کالاهای اساسی و مایحتاج عمومی مردم در ایام 
پایانی سال نیز از دیگر موارد مطرح شده در این نشست بود.

بازار لوازم آرایشی و بهداشتی درتله انحصار
حدود دو ســال از ممنوعیت کالاهای گروه آرایشی و بهداشتی می گذارد. 
ممنوعیتــی که دو وجه داشــت. وجه اول ممنوعیتی که در نتیجه تشــدید 
تحریم ها و کمبود منابع ارزی دولت شکل گرفت. وجه دوم ممنوعیتی که در 
راســتای افزایش تولید و اشتغالزایی ناشی از تولید و در نهایت کاهش قیمت 

برای مصرف کننده نهایی شکل گرفت.
در تمام دو ســال اخیــر دولت بر وجه دوم تاکید کــرد، رویکردی که به 
دلیل برنامه ریزی نادرســت از سوی ســازمان های متولی در بخش آرایشی و 
بهداشــتی دچار مشکل شد. اهداف پیش بینی در تولید شده محقق نشد. نرخ 
اشــتغال زایی نه تنها رشد نکرد بلکه کاهش یافت و قیمت نهایی برای مصرف 
کننده روند صعودی خود را ادامه داد. کشــور امــروز برای تولید محصولات 
بهداشــتی و آرایشی تخصصی و باکیفیت خاص نیاز به واردات حداقل 75 تا 
80 درصد مواد اولیه دارد؛ چون هنوز به تکنولوژی های روز دنیا دســت پیدا 
نکردیم. دســتیابی به این تکنولوژی ها نیز راهی نیست که چند ماهه یا حتی 
دو یا ســه ســاله به آن برسیم. در مورد بسته بندی هم متاسفانه ما تکنولوژی 
کاملی نداریم؛ الان کاغذ چاپ، کاغذ لیبل ها، برخی از شیشه ها و بطری ها نیز 
وارد می شــود. بنابراین نرخ اشتغال زایی برخلاف پیش بینی سیاستگذاران در 
بخش تولید حرکت نکرده است. هنوز بسیاری از کارخانه های ما ظرفیت خالی 
دارند و بی شــک زمانی نمودار تولید رشد کند، دیگر ظرفیت خالی نخواهیم 
داشت.  اما در بخش خدمات اشتغالزایی که به دلیل صادرات و بویژه واردات 
رشــد کرده بود، با آغاز ممنوعیت  واردات متوقف شــد. در دو ســال اخیر با 
سیاست حذف واردات آرایشی و بهداشتی، فعالیت شرکت ها به شدت کاهش 
پیدا کرده و به تبع آن تقاضا برای جذب نیروی کار جدید متوقف شــده و در 
مقابل ریزش اجباری نیروی کار شــرکت ها رخ داده است. در حاضر نمی توان 
اطلاعــات دقیقی در زمینه تعداد بیکاران ارائه داد؛ چون خیلی از شــرکت ها 
علاقه ای به افشــای اطلاعاتشــان ندارند و آن را محرمانه تلقی می کنند. ولی 
تقریباً هر شرکتی 20 درصد تا 50 درصد از نیروی خود را تعدیل کرده است. 
اگر شرکت هایی پرسنل کمتری را تعدیل کردند به این دلیل است که یا امید 
به آینده دارند و یا کارهای جدیدی در دســتور خــود قرار داده اند. برخی از 
شــرکت ها از گذشــته در یک حوزه دیگر سرمایه گذاری کرده بودند و یا پس 
از ممنوعیت ها در بخش جدیدی سرمایه گذاری کردند و بدین ترتیب بخشی 
از نیروی خود را در آن حوزه ها به کار گرفته اند. بنابراین در حوزه آرایشــی و 
بهداشتی عملًا فعالیت شرکت ها متوقف شده است. اگر امروز بگویم ۶0 تا 70 

درصد شرکت ها تقریباً بسته شده اند، واقعیت دارد. 
در حال حاضر فروش شرکت ها به یک دهم رسیده، یعنی 90 درصد کاهش 
فروش پیدا کردیم، به همین دلیل چاره ای نیســت به جزء تعدیل نیروها. این 
شرکت ها صرفاً تعداد محدودی پرسنل نگه داشتند تا جنس های موجود در انبار 
را که حداکثر  تا چند ماه آینده وجود دارد به فروش برســانند. وقتی شرکتی 
هزینه ها را از منابع دیگر سرمایه ای و یا خارج از سرمایه  در گردش پرداخت 
می کند، به معنی باز بودن شــرکت نیست، به معنی در کما رفتن آن است تا 
ببینــد در آینده چه اتفاقی می افتد. بنابراین براســاس برآورد ما اکنون بالای 
70 درصد از پرســنل شــرکت ها در این بخش تعدیل شدند. اما در این میان 
سیاســت کاهش قیمت به دلیل فاصله زیاد ریال با ارزهای مبادله ای برخلاف 
برنامه ریزی ها نه تنها کاهش پیدا نکرده، بلکه به دلیل شکل گیری انحصار در 
این بخش، محصولی که کیفیت خیلی مناسبی نداشت با قیمت خیلی بالایی 
به دست مصرف کننده رسیده است. ما از سال ها پیش تجربه انحصاری شدن 
و بهم ریختن بازار و رشد قیمت ها را در بازار خودرو دیدیم و امروز این شرایط 
را در صنعت آرایشی و بهداشتی نیز تجربه می کنیم. شرایطی که به قطع منجر 

به شکل گیری بحران در بازار آرایشی و بهداشتی می شود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بازگرداندن 
یک  هزار و 500 واحد صنعتی کوچک و متوسط به عرصه 
تولید از برنامه های سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران در ســال جاری بوده که تا کنون یک  هزار 

و 3۶5 واحد از این تعداد به عرصه تولید بازگشته  است.
به گزارش  شاتا، علی رسولیان در نشست هم اندیشی 
با تولید کنندگان شهرک صنعتی خوی افزود: با این آمار، 
91 درصد واحدهای در برنامه به عرصه تولید برگشته و 
بقیه واحدهای راکد نیز به تدریج وارد چرخه تولید می شوند.

وی اضافه کرد: با راه  اندازی این تعداد واحد تولیدی، 
زمینه اشــتغال برای بیش از 12 هزار و 8۶1 نفر فراهم 

شده است.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران با اشاره به این که اعتبار خاصی 
برای این واحدها درنظر گرفته نشــده است، ادامه داد: با 
توجه به این که مشکل واحدهای در رکود متفاوت و بیشتر 
مسائل تأمین نقدینگی، بازاریابی، خدماتی و ارزیابی ملکی 
اســت، این مشکل ها با مساعدت و همکاری طرفین حل 

و فصل می شود.
رسولیان اظهار داشت: امروز یکی از دغدغه های اصلی 
مردم و مســئولان، ایجاد اشتغال در کشور است؛ لذا اگر 
ما می خواهیم اشتغالزایی پایدار داشته باشیم، باید توان و 

ظرفیت تولیدی خود را افزایش دهیم.
وی تصریح کرد: هر بنگاه اقتصادی که توانسته است 
با مشارکت مردم به وجود بیاید، در حوزه تولید و اشتغال 

پیشرفت های چشمگیری داشته است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به سال 
جهش تولید افزود: ما باید از فعالان اقتصادی حمایت کنیم 

تا تولیدات بیشتری در حوزه های مختلف داشته باشیم.
رسولیان یکی از مشکلات اقتصادی واحدهای صنعتی 

را تحریم های ظالمانه دشــمنان نظام جمهوری اسلامی 
ایران عنوان و اضافه کــرد: هدف تحریم های حداکثری 
دشمنان این بود که اقتصاد کشورمان را فلج کنند، ولی 
تولید کنندگان ما علی رغم مشکلات وارداتی نگذاشتند تا 

چرخه های تولید کشور راکد بمانند.
وی ادامه داد: امروز کشــور ما توانسته است با تولید 
محصولات باکیفیت در بازارهای قوی بین المللی رقابت کند.

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 

و شهرک های صنعتی ایران خاطرنشان کرد: در طی سال 
گذشته از 28 رسته تولیدی، 20 رسته پیشرفت های قابل 

توجهی داشته اند.
رســولیان با اشاره به شرایط شــیوع بیماری کرونا و 
تأثیرپذیری اقتصاد کشــور از آن گفــت: کرونا فعالیت 
اقتصادی تمامی کشــورها را تحت تأثیر قرار داده است، 
به طوری که امروز رشد اقتصادی بسیاری از کشورها روند 
نزولی را دنبال می کند، ولی خوشبختانه کشور ما نسبت 
به سایر کشورها علی رغم تحریم های ظالمانه روند خوبی 
را طی می کند.وی تصریح کرد: مردم و تولید کنندگان ما 
روزهای سختی را پشت سر گذاشته اند، ولی این سختی ها 
ســبب شد تا تولید ملی پخته تر و کارآمدتر شود و آمار 

اقتصادی و تولیدی کشورمان رو به بهبودی برود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت تأکید کرد: ما باید با 
حمایت از فعالیت های علمی و پژوهشی و واحدهای دانش 

بنیان، توان و ظرفیت تولیدی خودمان را افزایش دهیم.
رسولیان افزود: ما درصدد هستیم تمام زیرساخت های 
لازم را مهیا کنیم تا تولید کنندگان ما دغدغه  و مشکلی 
نداشته باشــند.وی اضافه کرد: با سازمان ملی استاندارد 
تعامــلات زیادی در جهت افزایش تــوان کمی و کیفی 
محصولات تولیدی خواهیم داشت تا بتوانیم در بازارهای 

جهانی سخن برای گفتن داشته باشیم.

بازگشت ۱۳۶۵ واحد صنعتی راکد و نیمه فعال به چرخه تولید

 
سرمایه گذاران در بازار طلا چقدر زیان کردند؟ 

بازارهای ایران در آخرین هفته بهمن ماه در شرایط خاصی قرار گرفتند. 
بســیاری از معامله گران معتقدند خاص بودن این شرایط به سردرگمی بازار 

ارز در روزهای پایانی بهمن ماه باز می گردد.
 روند رو به رشد قیمت ارز در روزهای پایانی بهمن در بازار محسوس بود.

هر دلار آمریکا در پایان هفته سوم بهمن ماه به قیمت 24 هزار و ۶90 تومان 
معامله گردید اما در پایان هفته چهارم بهمن نرخ دلار در صرافی های بانکی 
به 25 هزار و 170 تومان رسید. در عین حال در آخرین روز بهمن ماه برای 
هــر دلار در بــازار آزاد از مرز 2۶ هزار تومان عبور کرد تا بار دیگر روند رو به 

رشد قیمت دلار محرکی برای افزایش تقاضا در این بازار باشد.
 هر چند قیمت دلار در میانه هفته گذشته زمینه را برای ورود نوسان گیران 
به بازار فراهم کرد و بسیاری با هدف پیشگیری از زیان از سود دست به فروش 
زدند اما به تدریج از روز سه شنبه با رشد بطئی قیمت ها تعداد خریداران در 

بازار افزایش یافت.
در هفته ای که گذشت قیمت دلار مدام در حال نوسان بین سقف 2۶ هزار 
و 300 تومــان و کــف 25 هزار و 700 تومان بود و یورو هم در محدوده 31 
هزار ۶00 تومان تا 31 هزار و 100 تومان نوســان داشت. این شرایط نشان 
دهنده این بود که پس از صعود قابل توجه قیمت ها در هفته ســوم بهمن، 
در این هفته نیروی برتری میان دو گروه خریدار و فروشنده وجود نداشت و 
هیچ کدام از طرف های بازار نتوانستند محدوده حساس بازار را به نفع خود 
تغییر دهند. بازار ارز در حالی بهمن ماه را به ســرانجام رساند که در این ماه 
برخلاف دی ماه، قیمت ها در مجموع روندی صعودی را تجربه کردند. در این 
ماه قیمت دلار از 21 هزار و 800 تومان به محدوده 2۶ هزار تومان رسید و 
یورو نیز از کف کانال 2۶ هزار تومان به میانه کانال 31 هزار تومانی صعود کرد.

 بررسی ها نشان می دهد نبض معاملات بر اساس اخبار منتشره در حوزه 
سیاست تنظیم می شود . بخش مهمی از این سردرگمی که به رفتار غیر طبیعی 
بازار ارز منجر شد، نیز به همین نکته بازمی گردد. بر این اساس به نظر می رسد 
با روشن شدن تکلیف بازگشت آمریکا به برجام و سیاست دولت جدید آمریکا 

در قبال ایران، بازار ارز از سردرگمی کنونی خروج کند.
 بررســی ها نشــان می دهد قیمت هر دلار با ثبت بازدهی 1.9 درصد بار 
دیگر بازار ارز را در صدر بازارهای ســودده در اقتصاد تورمی ایران قرار داد. 
هرچند قیمت ها در بازار ارز روندی افزایشی را تجربه کرد اما بازار موازی ارز 
یعنی بازار طلا و سکه نه تنها با رشد قیمت روبرو نشد بلکه زیانی را متوجه 

سرمایه گذاران کرد.

 چرا بازار طلا زیان داد؟
 مهمترین دلیل زیان سرمایه گذاران در بازار طلا و سکه کاهش قابل توجه 
قیمت اونس طلا در بازارهای جهانی بود. در آخرین هفته بهمن ماه قیمت هر 
اونس طلا در بازارهای جهانی کاهش 50 دلاری را تجربه کرد و از محدوده 

1847 دلار به محدوده 1789 دلار ورود نمود.
 فعالان بــازار طلا معتقدند تحت تاثیر اتفاقات رخ داده در بازار جهانی و 
همچنین افزایش شــمار کشورهایی که اقدام به واکسیناسیون کرونا کردند 

قیمت طلا روندی کاهشی را شاهد خواهد بود.
 پیش بینــی ها حکایت از آن دارد که پاندمی کروناوارد دوره پایانی خود 
شده است و همین امر می تواند روند کاهشی قیمت طلا در بازارها را تشدید 

نماید.بر این اســاس در دوره های حساس و شرایط غیرعادی بازارهای نوین 
شرایط مناسبی را برای سرمایه گذاری دارا نیستند و بازارهای سنتی نظیر 
بازار طلا بیش از پیش مورد توجه ســرمایه گذاران قرار می گیرد.حالا اما در 
شرایطی که افکار عمومی پایان دوره کرونا را انتظار می کشد کاهش قیمت 

طلا در بازارهای جهانی یکی از مهم ترین اتفاقات پیش رو است.
به این ترتیب سرمایه گذاران در بازار سکه در هفته گذشته سود چندانی 
را نبردند. قیمت سکه در محدوده 11 میلیون و 851 هزار تومان قرار داشته 
و تغییر چندانی را در هفت روز گذشته به ثبت نرساند.  از سوی دیگر اما هر 
گرم طلای 18 عیار در بیست و سومین روز بهمن به قیمت یک میلیون و 
1۶4 هزار و 900 تومان فروش رفت اما در پایان هفته کاهش 24 هزار تومانی 

را در کارنامه کاری خود ثبت کرد.
 در آخرین روز هفته جاری قیمت هر گرم طلای 18 عیار به یک میلیون و 
340 هزار و 900 تومان رسیده است. بر پایه این محاسبات سرمایه گذاران و بازار 
طلا در ایران بالاترین بازدهی منفی را در آخرین هفته بهمن ماه تجربه کردند.

  بورس به کدام سمت رفت؟
 بورس اوراق بهادار که چند ماهی است سرناسازگاری با سهامداران دار، 
در هفته پایانی بهمن ماه شــرایط متفاوتی را تجربه کرد. بر اساس آمارهای 
ارائه شده آخرین روز معامله در هفته گذشته شاخص در سطح یک میلیون 

و 214 هزار واحد قرار داشت.
به این ترتیب شــاخص بورس اوراق بهادار رشدی بیش از 23 هزار واحد 
را تجربه کرد و در شــرایط کنونی در سطح یک میلیون و دویست و سی و 
هشــت هزار واحد ایستاده است. شاخص بورس اوراق بهادار در هفته پایانی 
بهمن بازدهی1.9 درصدی را برای خود ثبت کرده است. با این حال اتفاقات 
رخ داده در فضای بین المللی و همچنین مواضع جدید آمریکا در قبال ایران 
نشــان می دهد که بازارهای ایران در هفته پیش رو شــرایط متفاوتی را در 

پیش خواهند داشت.

 خبر مهم بانک مرکزی برای واحدهای تولیدی
بانک مرکزی در بخشنامه ای مصوبه شورای پول و اعتبار مبنی بر تمدید مهلت استفاده از مصوبه این شورا در خصوص تعیین تکلیف بدهی غیرجاری واحدهای تولیدی تا پایان شهریور ماه 1400 را به شبکه بانکی ابلاغ کرد. 

 در متن بخشنامه بانک مرکزی آمده است:
»پیرو بخشنامه شماره 98.431353 مورخ 12  .12  .1398 موضوع ابلاغ مصوبه جلسه مورخ 29 .11 .1398 شورای محترم پول و اعتبار در خصوص لزوم امهال مطالبات واحدهای تولیدی که دارای بدهی غیرجاری است، به استحضار می رساند، 
شورای پول و اعتبار در یک هزار و سیصد و نهمین جلسه مورخ 1399.11.21، با هدف مساعدت به بنگاه های تولیدی در سالی که مزین به نام »جهش تولید« است، با پیشنهاد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تمدید مهلت استفاده 
از مزایای مصوبه یاد شده موافقت کرد و بدین ترتیب مهلت مذکور در تبصره )2( ذیل بند »الف« بخشنامه فوق الذکر، تا پایان شهریور ماه سال 1400 تمدید شد.بر این اساس، مؤسسه اعتباری موظف است بنا به درخواست واحدهای تولیدی 
مشمول، مطالبات از آن ها را که تمام یا بخشی از آن غیرجاری شده است، برای یک بار و حداکثر به مدت پنج )5( سال، با أخذ میزان )7.5 درصد( از مانده بدهی و با دوره تنفس شش ماهه در چارچوب »دستورالعمل نحوه امهال مطالبات 
مؤسسات اعتباری«، امهال کند.با توجه به موارد عنوان شده، خواهشمند است دستور فرمایند مراتب به قید تسریع و با لحاظ مفاد بخشنامه شماره 149153       .9۶ مورخ 139۶.5.1۶  به تمام واحدهای ذی ربط آن بانک     /مؤسسه اعتباری غیربانکی 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/02

شماره : 1030

بسیاری از کارشناسان بر این عقیده هستند 
که بورس بار دیگر روند ریزشــی را در پیش 
گرفته و تا پایان سال هم این روند ادامه دارد. 
بازار سرمایه هفته پر فراز و نشیبی را سپری 
کرد و بسیاری از تحلیلگران معتقدند یکی از 
دلایل افت شاخص کل عدم اعتماد سهامدران 
به بازار بورس است و سرمایه در این بازار در 

حال خروج است.
طبق نظر کارشناسان اگر حمایت های لازم 
از بازار انجام نشود قطعا شاخص کل بار دیگر 
دچار افت می شود و احتمال اینکه شاخص 
کل به زیر 1.200 باز گردد بســیار است. ماه 
گذشته شاخص کل به زیر 1.200 رسیده بود 
که با تصمیم شورای عالی بورس و رشد چند 
روزه بار دیگر بورس به اوج رسید اما در هفته 
اخیر برخلاف اخبار خوب با افت مواجه شد و 
بورس روزهای قرمزی را پشت سر گذاشت. 

در متن زیر تحولات بازار بورس و شاخص 
کل به ترتیب روزها در هفته مورد بررســی 

قرار می گیرد.
شنبه:

بازار بورس شنبه 25 بهمن با قدرت آغاز 
شــد و شاخص کل در نخســتین روز هفته 
معاملاتی با بیش از 47 هزار واحد رشد شاخص 
کل همراه بود و کارشناسان معتقدند که این 
روند تا پایان سال ادامه خواهد داشت. برخی 
از سهامداران به روند بازار نگران هستند و بر 
این باورند که احتمالا حباب بار دیگر به بازار 
سرمایه باز می گردد اما کارشناسان از فعالان 
بورس می خواهند که در این راستا صبور باشند 
زیرا بازار ســرمایه به دلیل ارائه گزارش های 
پایان سال شرکت ها به نقطعه مطلوب رسیده 
است البته تصمیمات شورای عالی بورس اعم 
از تغییر دامنه بورس هم در این راســتا نباید 
غافل بود.شاخص کل به یک میلیون و 2۶2 
هزار واحد و شاخص هم وزن هم به 435 هزار 
و ۶17 واحد رسیده است و نمادهای فارس، 
فولاد، فملی، شستا، تاپیکو، شپنا و وغدیر از 
تاثیرگذارهای بازار بودند و نمادهای شستا، غزر، 
ثامید، ولپارس، وتجارت، برکت و سیتا از پر 

تراکنش های بر شاخص کل بودند.
یکشنبه:

بسیاری از کارشناسان معتقدند که بورس 
با تغییر دامنه نوسان به رشد مناسبی رسید 
اما بســیاری از تحلیلگران هم بر این عقیده 
هســتند که دامنه تغییر دامنه نوسان فقط 
تعادل مصنوعی در بازار ایجاد کرده اســت و 
بعد از مدتی مجددا مشــکلات به بورس باز 
خواهد گشت.نیمه نخست بازار روز یکشنبه 
2۶ بهمن شــاخص کل بیش از 7 هزار واحد 
رشد کرد و در نیمه دوم بازار شاخص کل بیش 
از 20 هزار واحد رشد داشت. اکثر سهم های 
کوچک در بازار یکشنبه با افت مواجه شدند 
اما سهم های بزرگ و تاثیر گذار سبز شدند و 
با شاخص کل کمک کردند تا روند رشد آن 
متوقف نشود.شاخص کل در بازار یکشنبه به 
یک میلیون و 2۶4 هزار واحد و شاخص هم 
وزن هم به 437 هزار و 085 هزار واحد رسیده 
است. و نمادهای فملی، شپندر، شپنا، فارس، 
شستا و خساپا بر شاخص کل تاثیر داشتند و 
نمادهای خساپا، شپنا، فملی، خودرو، شستا، 
فولاد و شتران از پر تراکنش های بازار بودند.

دوشنبه:
کارشناسان بر این عقیده هستند که بازار 
سرمایه به دلیل بی اعتمادی و خروج سرمایه 
روند نزولی در پیش خواهد گرفت و احتمالا 
تا پایان این هفته سهامداران سرمایه های خود 
را از بازار خارج کنند. البته برخی از تحلیلگران 

هم بر این عقیده هستند که سهامداران سرمایه 
خود را در صندوق ها نگه داشــتند و منتظر 
هســتند تا در روند مثبت سهام های بهتری 
را خریداری کنند.برخلاف آنکه بازار دوشنبه 
با افت شاخص کل همراه بود اما شاخص هم 
وزن با رشــد مناسبی داشت و تحلیلگران بر 
این عقیده هســتند که بازار فردا احتمالا با 
رشــد شاخص کل همراه خواهد بود. در بازار 
دوشــنبه شاخص کل به یک میلیون و 257 
هزار واحد و شاخص هم وزن هم به 437 هزار 
و 225 واحد رســیده است. نمادهای فملی، 
شستا، شبندر، فولاد، فارس، کچاد و وغدیر بر 
شاخص کا تاثیرگذار بودند و نمادهای فملی، 
خساپا، شپنا، برکت، شبندر، فولاد و شستا از 

پرتراکنش های بازار بودند.
سه شنبه:

بازار سه شنبه هم همانند بازار روز گذشته 
سیر نزولی پیدا کرد و در روزی که شاخص کل 
بیش از 11 هزار واحد افت داشت؛ شاخص هم 
وزن بیش از 7 هزار واحد با رشــد مواجه بود. 
برخی از کارشناسان معتقدند که افت شاخص 
کل تا پایان هفته ادامه خواهد داشــت. البته 
برخی از تحلیلگران هم بر این عقیده هستند 
که رشد شاخص هم وزن نشان دهنده ماندن 
ســرمایه در بازار بورس است.شاخص کل در 
بازار ســه شــنبه به 1 میلیون و 245 هزار 
واحد و شــاخص هم وزن هــم به 438 هزار 
و 029 واحد رســیده است. نمادهای فارس، 
فولاد، فملی، شستاف کچاد، تاپیکو و شپنا بر 
شاخص کل تاثیرگذار بودند و نمادهای برکت، 
فملی، شپندر، فولاد، خساپا، غرز و ولپارس از 
پر تراکنش های بازار سه شنبه بودند.نمادهای 
بزرگ در بازار ســه شنبه قرمز بودند و اکثر 
نمادهای کوچک هم با ریزش مواجه شدند. 
کارشناسان بر این تصور هستند که سهامداران 
همچنان به بازار بی اعتماد هستند و آنها فعلا تا 
وجود دامنه نوسان متغییر قصد ندارند سرمایه 
های خود را در بازار عرضه کنند و یکی از دلایل 
افت شاخص کل و رشد شاخص هم وزن به 

دلیل همین بی اعتمادی ها است.
چهارشنبه:

کارشناسان بر این عقیده هستند که روند 
نزولی بازار احتمالا تا پایان ســال ادامه دارد. 
بســیاری از سهامداران در حال خروج از بازار 
هســتند و دامنه تغییر نوســانات بورس هم 
نتوانست اعتماد ها را جلب کند و شاخص کل 
با افت مواجه شد. برخی از تحلیلگران هم بر 
این عقیده هستند که به دلیل قرار گرفتن یک 
ماهه دامنه تغییر نوسان بورس سبب شد تا بی 
اعتمادی سهامداران نسبت به بازار کاهش یابد.

شاخص بورس برای سومین روز متوالی با 

افت مواجه شد. بازار چهارشنبه با افت بیش 
از 7هــزار واحد بورس به یک میلیون و 238 
هزار واحد و شــاحص هم وزن هم با رشــد 
بیش از 438 هزار و 9۶۶ واحد رسیده است. 
نمادهای فارس، فولاد، شستا، فملی، وپارس، 
شبندر و شبریز بر شاخص کل تاثیرگزار بودند 
و نمادهای شپنا، شــپبندر، فملی، وپارس، 
ولپارس، شــتران و سیتا از پر تراکنش های 
بازار بودند.کارشناسان بر این عقیده هستند 
ریزش شــاخص کل ادامه دارد و به دلیل بی 
اعتمادی و خروج نقدینگی، اگر حمایت نشود 
احتمالا شاخص کل به زیر 1.200 می رسد، 
البته بسیاری از تحلیلگران هم این نظریه را 
تایید نمی کنند و معتقدند که بار دیگر شاخص 
کل با رشد مواجه خواهد شد زیرا شاخص هم 

وزن از رشد مناسبی برخوردار است.

بازار  ورود  از  کارشناسان  تحلیل   
سرمایه به فاز جدید

محمد اقبال نیا، گفت: بازار سهام به اعلام 
ایــن مصوبه واکنش مثبت نشــان داد و این 
پیام را به ســهامداران مخابره کرد که دیگر 
نمی توانند به امید ریزش بیشــتر قیمت ها 
ســهم خود را بفروشند تا در قیمت پایین تر 
دوباره خرید کنند، چراکه دیگر امکان چنین 
جایگزینی وجود ندارد و ممکن است حتی با ۶ 
درصد بالاتر مجبور به خرید همان سهم شوند.

وی ادامــه داد: از آنجایــی که بازار حالت 
فرسایشی پیدا کرده بود، نیاز به شوکی برای 
احیا داشت، که این تصمیم را می توان شوک 
لازم به بازار دانســت. البته  این ابزار موقتی 
اســت اما اگر اخبار اقتصادی، اظهار نظرهای 
مسئولان، نوسانات بازار ارز و ... سیگنال های 
نگران کننده بــه بازار مخابره نکنند، بازار به 
لحاظ شــرایط بنیادی در نقطه مناسبی قرار 

دارد و می تواند وارد فاز صعودی شود.
اقبال نیا با تاکید بر اینکه اینگونه ابزارها در 
بازه های زمانی کوتاه به کمک بازار می آیند تا 
حمایتی در جهت متعادل سازی باشد، بیان 
کرد: از طرفی بنا بر صحبت مدیران سازمان 
بورس، دامنه نامتقارن پــس از مدتی مورد 
تجدید نظر قرار می گیرد و ممکن است ابزار 
ماندگاری در بازار نباشد. اگر در روزهای آتی، 
حقوقی ها عرضه غیر متعارف سهام نداشته 
باشــند و مسئولان در دولت، مجلس و بانک 
مرکزی در اظهارنظر های خود مســوولانه و 
بدون مقاصد سیاسی عمل کنند؛ بازار سرمایه 
به روال طبیعی خود برمی گردد و بخشی از 

افت های قبلی خود را جبران می کند.
محمد گرجی آرا، کارشناس بورس، گفت 
: حقیقی ها به بازار برگشــته اند و با توجه به 

ارزندگی بســیاری از سهم ها درقیمت های 
فعلی، وضعیت برای ســرمایه گذاری با افق 
زمانی یکســاله مناســب خواهد بود . برخی 
از حقوقی ها در شــرایط نزولی منابعی را به 
حمایت از بازار اختصاص داده و ســعی کرده 
بودند با خرید کردن، حداقل نقدشــوندگی 
بازار را حفط کنند تا بازار از این بابت وضعیت 

مناسبی داشته باشد.
وی ادامــه داد: حقوقی هایی که در افت 
قیمت خرید کرده بودند، موقعیت را مناسب 
دیده اند تا منابع خود را برای حمایت مجدد از 
بازار به مرور با نقد کردن سهام آزاد کنند . لذا 
عرضه ها توسط حقوقی ها اتفاق بدی نیست 
و اشکالی ندارد که بخواهند بخشی از منابع 
خود را در زمان مطلوب، در حجم مناسب و 

در جای درست مجددا نقد کنند .
گرجی آرا در تشــریح دلایل اقبال به بازار 
توضیح داد: اقبال به بازار دلایل متعدد دارد و 
قبل از هرچیز به ارزندگی شرکت ها مربوط 
است . از آنجا که بازار پیش از این افت قیمت 
ســنگینی را تجربه کرده اســت، هم اکنون 
بسیاری از سهم ها قیمت های جذابی برای 

خرید و سرمایه گذاری پیدا کرده اند.
این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد : 
دومین مساله به پالس هایی برمی گردد که 
بازار از حوزه سیاســت خارجی دریافت کرده 
است .وی افزود: به نظر می رسد که قیمت دلار 
، چندان روند نزولی خود را ادامه نمی دهد و 
حتی برای شش ماهه پیش رو گارد صعودی 
گرفته اســت و این باعث شــده تعدادی از 
افرادی که از بازار خارج شده بودند و انتظارات 
تورمی آنها کاهش یافته بود، مجددا با افزایش 
انتظارات تورمی، به بازار برگردند و شروع به 
خرید سهم کنند به لحاظ تکنیکالی هم نقطه 
بازگشت بازار نسبتا جای مناسبی بوده و کلیت 

بازار برای سرمایه گذاری مناسب است .
به گفته گرجی آرا ، هم اکنون شرکت های 
خوبــی را می توان به لحاظ بنیادی پیدا کرد 
که هم با افق زمانی برج چهار در سال 1400 
تقسیم سود مناسبی داشته باشند و هم با افق 
زمانی یکساله ، از وضعیت سودآوری مناسبی 

برخوردار باشند .

 عوامل موثر بر روند بازار
مدیرعامل کارگزاری بانک سپه به تحلیل 
بازار در چند روز اخیر پرداخت و اظهار کرد: 
با تغییراتی که از هفته پیش در مدیریت بازار 
سرمایه رخ داد و پیگیری هایی که در تغییرات 
ریزساختارها انجام شد، با تغییر در دامنه نوسان 
به معنی افزایش نامتقارن دامنه نوسان روبه 
رو بودیــم. این تصمیم اثر مثبتی بر حرکت 

بازارسرمایه به سمت مثبت داشت.
ثابــت اضافه کرد: از آنجایــی که بازار در 
چند ماه گذشته با افت شدیدی رو به رو بود، 
احتمال پایین آمدن مجدد قیمت سهام تا حد 
زیادی منتفی است. از طرفی دیگر، بحث قیمت 
گذاری دستوری در خصوص فولاد، خودرو و 
سیمان مقداری سرمایه گذاران را دچار ترس 
در ایــن بازار کرده بود. در چنین شــرایطی، 
تصمیم اخیر شــورای عالی بورس شــوک 
مثبتی به بازارسرمایه وارد کرد که به موجب 
آن سطح اعتبارات مشتریان افزایش پیدا کرد 
و نیز دامنه نوســان 5 درصد بعد از سال ها به 

۶ درصد افزایش یافت.
وی در ادامــه تصریح کــرد: این موارد در 
کنار افزایش قیمت کامودیتی  ها مانند فلزات 
اساسی و نیز رشد قیمت نفت، دست به دست 
هم داد تا بازار با استقبال خوبی هم به لحاظ 
رشــد ارزش معاملات و هم به لحاظ افزایش 
شاخص و ورود نقدینگی جدید رو به رو باشد.

این کارشناس بازارسرمایه وجود »تعادل« 
در بازار را با اهمیت دانست و گفت: تعادل به 
این معنی اســت که با صف خرید و فروش 
کمتری در بازار مواجه باشیم و افراد بتوانند بر 
اساس تحلیل خود، ورود و خروج راحت تری 
داشــته باشند؛ زیرا یکی از مهمترین ویژگی 
های بازارسرمایه، قدرت نقدشوندگی آن است.

ثابت با اشاره به حرکت پول حقیقی ها از 
صندوق ها و اوراق به سمت سهام، گفت: طی 
ماه های اخیر، افت شدید شاخص ها و قیمت 
سهام، عاملی برای خروج نقدینگی از بخش 
ســهام بود. اما در کنار آن، نبود جذابیت در 
بازارهای موازی، عملکرد مناسب شرکت ها 
در گزارش ها، از عواملی محســوب می شود 
کــه به افزایش ضریب نفوذ در بازارســرمایه 

منجر شده است.
این کارشــناس بازارســرمایه به سرمایه 
گذارانی که قصد ورود مستقیم به بازارسرمایه 
را دارند، توصیه کرد که حتما با آموزش وارد 
این بازار شوند و از تحلیل هایی که از مجاری 
رسمی تر منتشــر می شوند بهره ببرند و از 
دنباله روی از شــایعات و سیگنال فروشی ها 
اکیدا پرهیز کنند. در کنار این موارد در مواقعی 
که بازار نزولی است به خویشتن داری پرداخته 

و صبوری پیشه کنند.

 تعادل مصنوعی بــا تغییر دامنه 
نوسان

مهدی قلی پور، کارشــناس بازار سرمایه 
درباره اثرات تغییر دامنه نوسان بورس بر بازار، 
گفت: درخواست کارشناسان این است که این 
تصمیم در اسرع وقت تعدیل و به حالت عادی 
برگــردد چرا که منجر به تعادلی مصنوعی و 
ارزشی فراتر از واقعیات بنیادی برای بازار می 
شــود یا در حالت منفی به تعادل رسیدن را 
با اصطکاک مواجه می کند. در کل معتقدم 
سکانداران بازار هم اراده ای برای حفظ بلند 

مدت این استراتژی های حمایتی ندارند.
وی ادامه داد: ارزش سهام در بازار سرمایه 
متناسب با سود شرکت ها، نرخ تنزیل )نرخ 
سود، چشم انداز سودهای آتی و انواع ریسک 
های مترتب( بر سهام و کل بازار است. برخی 
از چشم اندازهای سودآوری شرکت ها به نرخ 
ارز برای تسعیر درآمدهای ارزی و نیز نرخ ارزی 
که مرجع نرخ گذاری محصولات شرکتها بویژه 
محصولاتی که در بورس کالا عرضه می شوند 
بستگی دارد بنابراین متغیر بسیار مهمی برای 
بازار سرمایه است و بدون داشتن چشم انداز 
ارز نمی توان چشم انداز بورس را برآورد نمود.

 
 

لزوم اصلاح ساختار قیمت گذاری قیر و راهکارها
در حال حاضر قیمت گذاری وکیوم باتوم هر پانزده روز یکبار توســط انجمن 
صنفی صنعت پالایش نفت و بر اســاس فرمول ابلاغی ستاد تنظیم بازار صورت 
می گیرد به گونه ای که در این فرمول قیمت وکیوم باتوم و به تبع آن قیمت قیر 
متاثر از سه عامل اصلی است. با توجه به محدودیت ریالی بودجه های عمرانی و 
سهم قیر از ارزش ریالی یک تن آسفالت، افزایش قیمت قیر باعث کاهش حجم 

پروژه های عمرانی خواهد شد.
بررســی ســوابق تولید وکیوم باتوم بــه عنوان ماده اولیه تولید قیر توســط 
پالایشگاه های کشور بیانگر این موضوع است که ظرفیت تولید وکیوم باتوم بالغ 
بر شش میلیون تن در سال است که البته این میزان وکیوم باتوم اختصاص یافته 
به تولید قیر، متاثر از سیاستگذاری های دولت در فروش نفت کوره بوده به نحوی 

که این مقدار تا بیست میلیون تن نیز قابل افزایش است1.
با توجه به موقعیت جغرافیایی کشور و وضعیت رقبا در بازارهای بین المللی 
از لحاظ تناژ تولید، قیمت، ســهولت تجارت بین الملل رقبا در مقایســه با ایران 
که درگیر تحریم های بین المللی است؛ ظرفیت صادراتی برای محصول قیر ایران 
به میزان تقریبی چهار میلیون تن متصور اســت. از سوی دیگر بررسی ظرفیت 
اجرای پروژه های آســفالت کشور در بخش های بین شهری، راه روستایی، درون 
شهری و سایر کاربردهای قیر، نشان دهنده نیاز کشور به دو میلیون تن قیر جهت 

مصارف داخلی است.
در حال حاضر قیمت گذاری وکیوم باتوم هر پانزده روز یکبار توســط انجمن 
صنفی صنعت پالایش نفت و بر اســاس فرمول ابلاغی ستاد تنظیم بازار صورت 
می گیرد به گونه ای که در این فرمول قیمت وکیوم باتوم و به تبع آن قیمت قیر 

متاثر از سه عامل اصلی است:
میانگین قیمت 15 روزه فیول اویل 380 فوب خلیج فارس بر اســاس نشریه 
پلتس؛ قیمت این فرآورده در ابتدای سال جاری 1۶4 دلار بوده و آخرین قیمت 
این محصول در نشریه پلتس 349 دلار اعلام شده است. البته شایان ذکر است 
که این قیمت در روزهای مختلف طی این دوره در اثر نوسانات قیمت نفت خام 
و شــرایط عرضه و تقاضا متغیر بوده لیکن به منظور ایجاد یک نگاه مقایســه ای 
نرخ این محصول از ابتدای سال تاکنون بیش از 180 دلار افزایش داشته است.

میانگین نرخ خرید و فروش ارز در ســامانه نیما؛ نرخ تســعیر در ابتدای سال 
جاری 135،518 ریال بوده و این نرخ در حال حاضر حدود 250،18۶ ریال است.

رقابت تولیدکنندگان قیر برای خرید وکیوم باتوم در بورس کالا؛ پس از محاسبه 
قیمت پایه وکیوم باتوم بر اساس نرخ فیول اویل 380 و نرخ تسعیر ارز، پالایشگاه ها 
اقدام به عرضه وکیوم باتوم در بورس کالای ایران می کنند و با توجه به نبود سقف 
رقابت در معاملات بورس کالا و تناژ عرضه شده وکیوم باتوم توسط پالایشگاه های 
کشور و مهم تر از همه هیجانات کاذب، وکیوم باتوم با قیمت رقابت خورده در بورس 
معامله می شود به نحوی که در آخرین عرضه وکیوم باتوم پالایشگاه بندرعباس، 
شــرکت های تولید کننده قیر به منظور تامین مواد اولیه مورد نیاز کارخانه های 

تولیدی خود، تا پانزده درصد نیز رقابت کردند.
بر خلاف ایران که در آن قیمت وکیوم باتوم و قیر به صورت مســتقیم متاثر 
از قیمت فیول اویل 380 فوب خلیج فارس است، در بازارهای بین المللی قیمت 
قیر به طور مستقیم متاثر از قیمت نفت خام بوده و با نوسانات قیمت نفت خام 

تغییر می کند.
شایان ذکر است که قیمت فیول اویل 380 فوب خلیج فارس خود تابعی از عرضه 
و تقاضای این محصول است که البته نوسانات نرخ نفت خام نیز بر آن موثر است.

بــا توجه به اینکه در حال حاضر تنها یــک فرمول برای قیمت گذاری وکیوم 
باتوم وجود دارد لذا قیمت قیر داخلی هم که جهت پروژه های عمرانی2 کشــور 
مورد استفاده قرار می گیرد، متاثر از نرخ فیول اویل 380 فوب خلیج فارس و نرخ 
تســعیر ارز در ســامانه نیما شده و همین امر باعث شده تا قیمت قیر داخلی که 
در ابتدای سال جاری حدود 1،550،000 تومان بود، اکنون بالغ بر ۶،500،000 

تومان قیمت گذاری شود.
با توجه به محدودیت ریالی بودجه های عمرانی و سهم قیر از ارزش ریالی یک 
تن آسفالت، افزایش قیمت قیر باعث کاهش حجم پروژه های عمرانی خواهد شد.

با عنایت به اینکه ایران کشوری است که دارای ذخایر نفتی بوده و فرآیندها و 
تکنولوژی های مورد نیاز تولید قیر نیز در کشور بومی سازی شده و کاملا داخلی 
است و تولید این محصول هیچگونه وابستگی خارجی برای تولید ندارد لذا انتظار 
می رود قیمت قیر جهت مصارف داخلی متاثر از قیمت فیول اویل 380 فوب خلیج 
فارس و نرخ تســعیر ارز قرار نگیرد و از ظرفیت های تولیدی این محصول کاملا 

داخلی در جهت عمران و آبادی کشور به نحو بهینه ای استفاده شود.
فــروش قیر با بالاترین قیمت دلاری در بازارهای بین المللی و البته با در نظر 
گرفتن محدودیت های تحریمی و در تراز ســایر رقبا، همواره مورد توجه بوده و 

جلوگیری از ارزان فروشی این فرآورده نفتی مورد انتظار است.
صــادرات قیر از ظرفیت ارزآوری به میزان بیش از یک میلیارد دلار برخوردار 
بوده و در شرایط محدودیت های فعلی در فروش نفت خام و همچنین نیاز کشور 
بــه تامیــن ارز از محل صادرات فرآورده ها، قیمت گــذاری وکیوم باتوم و قیر در 

مقیاس بین المللی موثر است.
لذا می توان گفت ســوال اصلی اینست که »روش بهینه ارزش گذاری قیر در 
بازارهای داخلی و بین المللی بایســتی چگونه باشد که از یک طرف قیمت قیر 
داخلی تحت تاثیر نرخ دلار و نرخ های جهانی فرآورده قرار نگیرد و از ظرفیت های 
داخلی نظیر وجود نفت خام و امکانات داخلی پالایش نفت و تولید قیر در عمران 
و آبادی کشــور استفاده شود و از سویی دیگر از ارزان فروشی قیر به عنوان یک 

سرمایه ملی در بازارهای بین المللی جلوگیری شود.«
راهکار پیشنهادی:

با در نظر گرفتن اینکه:
1.در حــال حاضر وزارت نفت، نفت خام را با نرخ فروش واقعی صادراتی نفت 

خام ایران، به پالایشگاه ها می فروشد.
2.پالایشگاه های کشــور به لحاظ ساختار مالکیتی، غیر دولتی بوده و درآمد 
آنها به عنوان درآمدهای دولت محســوب نمی شــود. ضمنا دولت نیز مسئولیت 

قیمت گذاری فرآورده های ویژه را نپذیرفته است.
3.دولت شش فرآورده اصلی تولید شده توسط پالایشگاه ها که شامل ال پی جی، 
بنزین، نفت سفید، گازوئیل، نفت کوره و سوخت های هوایی است را با نرخ صادراتی 
از پالایشگاه ها خریداری می کند و سایر فرآورده های تولید شده توسط پالایشگاه ها 
که فرآورده های ویژه نامیده می شود راسا توسط انجمن صنفی پالایشگاه ها و بر 

اساس فرمول مصوب، قیمت گذاری می شود.
4.وکیوم باتوم به عنوان ماده اولیه قیر، یکی از فرآورده های ویژه تولید شــده 

توسط پالایشگاه ها محسوب می شود.
5.موضوع قیر تهاتری در بودجه ســنوات گذشته از سه ایراد اصلی برخوردار 

بود که عبارتند از:
برآورد غیر واقعی از میزان قیر مورد نیاز مصرف داخل کشــور؛ به نحوی که 
در این قوانین چهار میلیون تن قیر لحاظ می شد در حالی که مصرف واقعی قیر 

کشور کمتر از دو میلیون تن است.
به جای پرداخت وجه حق العمل شــرکت های قیرساز به صورت نقد، به این 
شرکت ها وکیوم باتوم داده می شد که این امر منجر به ایجاد بی نظمی قیمت در 

بازارهای صادراتی شده بود.
بــا توجه بــه محدودیت ریالی در تخصیــص بودجه های عمرانــی، در ازای 
ســایر مطالبــات شــرکت های پیمانکار آســفالت، قیــر تحویل داده می شــد 
 و ایــن امــر باعث شــده بود کــه قیر بــه عنوان یــک کالای ســرمایه ای در

 بازار معامله شود.

تمدید فرصت امهال مطالبات واحدهای تولیدی تا شهریورماه ۱400

گزارش معاملات مربوط به عملیات بازار باز

بانک مرکزی در بخشنامه ای مصوبه شورای پول و اعتبار مبنی بر تمدید 
مهلت استفاده از مصوبه این شورا در خصوص تعیین تکلیف بدهی غیرجاری 

واحدهای تولیدی تا پایان شهوریور ماه 1400 را به شبکه بانکی ابلاغ کرد. 
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، در متن بخشنامه شماره 99.382529  
مورخ 1399.11.29 آمده اســت:پیرو بخشنامه شــماره 98.431353 مورخ 
12  .12  .1398 موضوع ابلاغ مصوبه جلسه مورخ 29 .11 .1398 شورای محترم 
پــول و اعتبار در خصوص لزوم امهال مطالبــات واحدهای تولیدی که دارای 

بدهی غیرجاری می باشند، به استحضار می رساند، شورای محترم پول و اعتبار 
در یک هزار و سیصد و نهمین جلسه مورخ 1399.11.21، با هدف مساعدت به 
بنگاه های تولیدی در سالی که مزین به نام »جهش تولید« می باشد،  با پیشنهاد 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تمدید مهلت استفاده از مزایای 
مصوبه یاد شــده موافقت کرد و بدین ترتیب مهلت مذکور در تبصره )2( ذیل 
بند »الف« بخشنامه فوق الذکر، تا پایان شهریور ماه سال 1400 تمدید شد.بر 
این اساس، مؤسسه اعتباری موظف است بنا به درخواست واحدهای تولیدی 

مشمول، مطالبات از آن  ها را که تمام یا بخشی از آن غیرجاری شده است، برای 
یک بار و حداکثر به مدت پنج )5( ســال، با أخذ میزان )7.5 درصد( از مانده 
بدهی و با دوره تنفس شش ماهه در چارچوب »دستورالعمل نحوه امهال مطالبات 
مؤسسات اعتباری«، امهال کند.با توجه به موارد معنونه خواهشمند است دستور 
فرمایند مراتب به قید تسریع و با لحاظ مفاد بخشنامه شماره 149153       .9۶ مورخ 
139۶.5.1۶  به تمام واحدهای ذی ربط آن بانک     /مؤسسه اعتباری غیربانکی ابلاغ 

شده و بر حسن اجرای آن نظارت دقیق به عمل آید.  

بانک مرکزی با تزریق ۶2 هزار میلیارد ریال نقدینگی در قالب توافق بازخرید با 
سررسید 14 روزه با حداقل نرخ 19.81 درصد به بانک های متقاضی موافقت کرد.

به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، پیرو اطلاعیه روز  شنبه 25 بهمن ماه 
1399 مبنی بر برگزاری حراج خرید مدت دار اوراق بدهی دولتی در عملیات 
بازار باز، هشت بانک و موسسه اعتباری در مهلت تعیین شده سفارش فروش 
اوراق بدهی دولتی در قالب توافق بازخرید )ریپو( را در مجموع به ارزش 88.9 
هزار میلیارد ریال از طریق سامانه بازار بین بانکی به بانک مرکزی ارسال کردند.

با توجه به پیش بینی بانک مرکزی از وضعیت نقدینگی در بازار بین بانکی، 
موضع پولی بانک مرکزی در این هفته ثبات نقدینگی بود. از این رو، بانک مرکزی 
با تزریق ۶2 هزار میلیارد ریال نقدینگی در قالب توافق بازخرید با سررسید 14 
روزه با حداقل نرخ 19.81 درصد به بانک های متقاضی موافقت کرد. معاملات 
مربوط به این عملیات و معاملات مربوط به سررسید توافق بازخرید دو هفته 
قبل به ارزش ۶2.9 هزار میلیارد ریال توســط کارگزاری بانک مرکزی در روز 

چهار شنبه 29 بهمن ماه انجام شد. همچنین در هفته گذشته 43۶.7 میلیارد 
ریال اوراق بدهی دولتی متعلق به بانک مرکزی توسط کارگزاری این بانک در 

بازار ثانویه فروخته شد.
به علاوه، در یک هفته گذشته بانک ها و موسسات اعتباری در 1۶ نوبت از 
اعتبارگیری قاعده مند در مجموع به ارزش 214.1 هزار میلیارد ریال استفاده 

کردند. بانک ها و موسســات اعتباری غیربانکی می توانند در روزهای شنبه تا 
چهارشنبه از اعتبارگیري قاعده مند )دریافت اعتبار با وثیقه از بانک مرکزي( 
مشــروط به در اختیار داشتن اوراق بدهی دولتی و در قالب توافق بازخرید با 

نرخ سود سقف دالان )22 درصد( استفاده کنند.
شایان ذکر اســت بانک مرکزی در چارچوب مدیریت نقدینگی مورد نیاز 
بازار بین بانکی ریالی، عملیات بازار باز را به صورت هفتگی اجرا می کند. موضع 
ایــن بانک )خرید یا فروش قطعی یا اعتباری اوراق بدهی دولتی( بر اســاس 
پیش بینــی وضعیت نقدینگی در بازار بین بانکی و با هدف کاهش نوســانات 
نرخ بازار بین بانکی حول نرخ هدف، از طریق انتشــار اطلاعیه در سامانه بازار 
بین بانکی اعلام می شود. متعاقب اطلاعیه مزبور، بانک ها و موسسات اعتباری 
 غیربانکی می توانند در راســتای مدیریت نقدینگی خــود در بازار بین بانکی،

 نسبت به ارسال  سفارش ها تا مهلت تعیین شده از طریق سامانه بازار بین بانکی 
اقدام کنند.

بررسی تغییر دامنه نوسان و ریزش مجدد بورس چیست؟

 
رصد شرکت هاي صوري براي جلوگیري از فرار مالیاتي 

معاون ســازمان امور مالیاتی از مقابله با شرکت های 
صــوری دارندگان کارت های بازرگانــی یک بار مصرف 
و تراکنش های بانکی مشــکوک برای جلوگیری از فرار 

مالیاتی خبر داد.
به گزارش صدا و ســیما، محمد مسیحی گفت: فرار 
مالیاتی حدود 40 هزار میلیارد تومان برآورد می شود که 

بخش عمده ای از آن مربوط به تراکنش های مشکوک بانکی 
شرکت های صوری و یا کارت های بازرگانی یکبار مصرف 
اســت.وی با بیان اینکه کوتاه کردن فرآیند های مالیاتی 
نیز در کاهش فرار مالیاتی موثر بوده است افزود: امسال 
میزان پرونده های مالیاتی در هیئت های حل اختلاف 25 
درصد کاهش داشته است.مسیحی گفت: همچنین در 

10 ماهه امسال همه درآمد های مالیاتی پیش بینی شده 
محقق شده است.معاون درآمد های مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی همچنین درباره دریافت مالیات از املاک لوکس 
و خودرو های لوکس افزود: در صورت نهایی شــدن این 
موضوع در بودجه ســال آینده زمینه را برای اجرای آن 

فراهم می کنیم.



4

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/02

شماره : 1030

 تاکید معاون وزیر نیرو بر تولید انرژی از زباله های شهری
معــاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با اشــاره بــه مزایای نیروگاه های 
هیدروژنی، بر ضرورت استفاده از فناوری گازی سازی و پیل سوختی با استفاده 
از زباله های جامد شهری برای تولید انرژی از زباله ها و حذف آلاینده ها تاکید 
کرد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »همایون حائری« با اشاره 
به ظرفیت نیروگاه های کشــور گفت: در حال حاضر 85 هزار مگاوات ظرفیت 
نیروگاه های کشور است که ترکیبی از انواع نیروگاه ها بوده و در این میان جای 
دو نیروگاه زمین گرمایی و نیروگاه بر مبنای هیدروژن و پیل ســوختی خالی 
است.معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با بیان اینکه نیروگاه های هیدروژن 
و پیل سوختی ویژگی های خاصی در مقایسه با سایر واحدهای تولیدی دارد، 
گفت: نیروگاه هیدروژنی ضمن اینکه فناوری پیشرفته و کاربردی خاصی نسبت 
به سایر نیروگاها دارد، با دو مشکل هزینه بالا و تامین هیدروژن مواجه است.

وی اضافه کرد: باید بتوانیم هیدروژن را با اســتفاده از زباله و ترکیب بیوگاز 
زباله ها و ســوخت هایی که ناشی از زباله هستند، تامین کنیم. امکان استفاده 
از فناوری گازی ســازی و پیل سوختی با اســتفاده از زباله های جامد شهری 
می تواند به تولید انرژی از زباله ها و حذف آلاینده های حاصل از زباله های جامد 

شهری کمک کرده و هزینه این نیروگاه ها را نیز کاهش دهد.

 حدود 3۰ هزار تن پرتقال و ۱۵ هزار تن سیب ذخیره کرده ایم
معاون دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم بازار وزارت صمت گفت: قطعاً 
در شب عید با ورود و وفور میوه)سیب و پرتقال( در بازار مواجه خواهیم شد و 
قیمت میوه ها از جمله سیب و پرتقال خواهد شکست.به گزارش پایگاه اطلاع 
رســانی دولت به نقل  از  شاتا، سعید صارمی با حضور در برنامه »صبح بخیر 
ایران« در خصوص وضعیت محصولات باغی در بازار از جمله سیب و پرتقال، 
گفت: طرح ذخیره سازی میوه و مرکبات از سال 1385 با 2 هدف انجام می 
شود که حمایت از تولید در فصل برداشت و حمایت از مصرف کننده در اوج 
مصرف)شب عید( این اهداف است.وی با اعلام اینکه کل میوه و مرکبات ذخیره 
شده در این چند سال تقریباً زیر یک درصد کل تولید کشور بوده است، ادامه 
داد: 40 تا 50 هزارتن امســال خرید و ذخیره سازی میوه و مرکبات داشتیم 
که نســبت به ۶.5 میلیون تن تولیدی که داریم رقم ذخیره ســازی زیر یک 
درصد می شــود.معاون دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم بازار وزارت 
صمت گفت: باید بپذیریم با توجه به افزایش هزینه هایی که باغداران داشتند 
اگر محصول خود را زیر ۶ هزار تومان بفروشند، متضرر می شوند.صارمی ادامه 
داد: باید بپذیریم که هزینه های کود، ســم و نهاده های کشاورزی، دستمزد 
کارگران و ... در سال جدید افزایش پیدا کرده است.وی گفت: ورود دولت در 
موضوع تولید لازم است و با توجه به موجودی میوه ذخیره شده ای که وجود 
دارد قطعا قیمت های شب عید خیلی پائین تر از این خواهد بود.معاون دفتر 
برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم بازار وزارت صمت بیان کرد: قطعاً در شب 
عید با ورود و وفور میوه)سیب و پرتقال( در بازار مواجه خواهیم شد و قیمت 
میوه ها از جمله سیب و پرتقال خواهد شکست.صارمی افزود: حدود 25 تا 30 
هزار تن پرتقال و 10 تا 15 هزار تن ســیب ذخیره کرده ایم که قیمت ها را 
شب عید به فراخور قیمت بازار اعلام می کنیم.وی در خصوص موز نیز گفت: 
با به وجود آمدن محدودیت های ارزی و کاهش عرضه که سبب برهم خوردن 
عرضه و تقاضای موز در بازار شد، عده ای سودجو برای سوجویی خود به این 
بازار ورود کردند که دستگاه های نظارتی، سازمانهای حمایت و تعزیرات برای 
آن ها پرونده تخلف تشکیل داده اند و با آنها برخورد لازم صورت خواهد گرفت.

 میوه هایی که کام مردم را تلخ می کند! 
ایــن روزها روز به روز قدرت خرید مردم در حال آب رفتن اســت! بعد از 
گوشــت، مرغ، لبنیات، روغن و... حالا نوبت به گرانی میوه رســیده اســت تا 
وجودش آرام آرام در سبد مصرفی خانواده های ایرانی کم رنگ یا حتی محو 
شــود.نگاهی به قیمت میوه ها نشــان می دهد که خرید چند قلم میوه می 
تواند از درآمد یک روز کارگر هم بیشتر باشد. اما دلیل گرانی میوه چیست؟ 
برخی حذف ارز 4200 و گرانی نهاده های کشــاورزی را دلیل افزایش قیمت 
میــوه اعلام می کنند، برخی دلال ها را یکی از اصلی ترین دلایل گرانی می 
دانند، عده ای انبار کردن میوه توسط وزارت صمت را عامل گرانی های اخیر 
دانسته اند، افرادی هم صادرات را دلیل کاهش میوه و گرانی آن در بازار می 
دانند و گروهی هم نبود نظارت را یکی از دلایل گرانی میوه معرفی کرده اند. 
با این حال در گفت و گو با باغداران  و مسئولان سعی کرده ایم دلیل گرانی 

میوه را در روزهای اخیر پیدا کنیم.
کمتر کســی باور می کرد که روزی برســد برای خریــد چند عدد موز و 
پرتقال و ســیب درآمد یک روزت را هزینه کنی اما قیمت این روزهای میوه 
باورنکردنی ها را تحقق بخشیده و حالا خرید چند قلم میوه بیش از 100 هزار 
تومان برای شــما آب می خورد. اما بر اساس قیمت هایی که از بازار گرفتیم 
قیمت میوه های مختلف در بازار به این شــرح است: هر کیلوگرم موز حدود  
50 هزار تومان، نارنگی بندری 55 هزار تومان، ســیب زرد  2۶ هزار تومان و 
ســیب قرمز 27 هزار تومان، نارنگی 29 هزار تومان ، پرتقال جنوب 29 هزار 
تومان، کیوی 17  هزار تومان، لیمو شــیرین 1۶ هزار و 800 تومان و پرتقال 
تامسون 13 هزار و 500 تومان به فروش می رسد.گفته می شودیکی از دلایل 
گرانی میوه، صادرات است. درباره این موضوع معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استاندار تهران در گفت و گویی با باشگاه خبرنگاران از نگرانی ها درباره صادرات 
میوه این گونه اظهار کرده است: »در خصوص میوه نگرانی هایی داریم، چون 
اشکالی که وجود دارد همچنان صادرات میوه هنوز محدود نشده و الان قیمت 
برخی میوه ها به ویژه پرتقال در حال بالا رفتن است و به رغم این که چندبار 
هم تذکر داده ایم، عزیزان در تنظیم بازار کشــور و وزارت جهاد، صادرات را 
هنوز محدود نکرده اند؛ یا باید صادرات محدود شود یا برای صادرات تعرفه و 
عوارض وضع کنند.« با این حال، برخی کارشناسان معتقدند که صادرات میوه 
به دلایل ارزآوری که در برهه کنونی برای کشور دارد قابل توجیه است.یکی 
دیگر از دلایل گرانی میوه افزایش قیمت نهاده های کشاورزی مانند کود، سم 
و... اعلام شده است. اولا که الان فصل کود دهی و سم پاشی درختان سیب، 
پرتقال و نارنگی نیست که باعث افزایش قیمت این میوه های سردسیر شود 
و ثانیا در گفت و گوی ما با حســین حســن پور یکی از باغداران شهر ساری 
مشــخص شد که باغداران میوه ها را با قیمت های بسیار پایین تر در اختیار 

دلالان قرار می دهند. 

 بزرگترین پایانه صادرات محصولات کشاورزی ایران در مازندران 
افتتاح شد

 فاز نخست بزرگترین مرکز لجستیک و پایانه صادرات محصولات کشاورزی 
کشور با نام تجاری روماک گستر پارس صبح امروز پنجشنبه در پنجاه و یکمین 
برنامه افتتاح جهش تولید با دستور دکتر حسن روحانی رییس جمهوری در 
شهرســتان جویبار استان مازندران به بهره برداری رسید. عملیات اجرایی فاز 
نخست پایانه صادرات محصولات کشاورزی ایران با نام تجاری روماک گستر 
پارس سال 9۶ در زمینی به مساحت 31 هکتار و با زیربنای 31 هزار متر مربع 
در شهرستان جویبار آغاز شد، با حمایت دولت دوازدهم در تامین زیرساخت 
های آب و برق تکمیل و بهره برداری شــد.رییس پایانه صادراتی محصولات 
کشــاورزی روماک گستر پارس مازندران بازار یابی ، صادرات، ایجاد و معرفی 
برنــد ایرانی در بازارهای جهانی، اصلاح نظام توزیع و تنظیم بازار محصولات 
کشــاورزی را از اهداف اولیه راه اندازی پایانه صادراتی محصولات کشاورزی 

در این خطه شمال کشور بیان کرد.

راه حفاظت از محیط زیست استفاده از ظرفیت و مشارکت مردم و جامعه مدنی است
راه حفاظت از محیط زیســت استفاده از 
ظرفیت و مشارکت مردم و جامعه مدنی است

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه 
حفاظت از محیط زیست با کمک مردم، جامعه 
مدنی، نخبــگان و فعالان علمی و اجتماعی 
امکانپذیراست، گفت: برای صیانت از محیط 
زیســت باید از توان و ظرفیت همه مردم و 
بخش های مختلف کمــک گرفت، به آن ها 
مسئولیت داد و از مشارکت آن ها بهره مند شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت معاون 
اول رییس جمهور روز)سه شنبه( در مراسم 
پنجاهمین ســال انعقاد معاهده رامسر و روز 
جهانی تالاب ها، گفــت: باید عموم مردم و 
مسئولین کشور مسئله محیط زیست را بعنوان 
یــک ضرورت دریابند و از همه ظرفیت های 
سیاسی، اجتماعی و رسانه ای برای جلوگیری 
از به مخاطره افتادن زندگی انسان ها در حال 

و آینده استفاده کرد.
وی بــا بیان اینکه قرار گرفتن در مســیر 
صحیح استفاده از منابع زیست محیطی تنها با 
مشارکت آگاهانه همه دلسوزان محیط زیست 
در سیاســت گذاری و برنامه ریزی امکانپذیر 
است، گفت: افکار عمومی باید بیش از پیش 
نسبت به مســئله محیط زیست حساسیت 
داشته باشــند، تا زمانی که این حساسیت و 
دغدغه وجــود دارد، دولت ها می توانند در 
حمایت از مسائل زیست محیطی موفق باشند.

دکتر جهانگیری افزود: توسعه و حل مسائل 
اقتصادی کشور نظیر اشتغال موضوع مهمی 
است اما برای دســتیابی به توسعه پایدار به 
معنای واقعی کلمه باید از محیط زیست کشور 

به خوبی صیانت کنیم.
معــاون اول رییــس جمهــور در ابتدای 
سخنان خود با اشاره به امضای معاهده رامسر 
در پنجاه ســال پیش با حضور 18 کشــور، 
گفت: این معاهده از اولین کنوانســیون های 
زیست محیطی جهان بود که با شعار » پیوند 
ناگسســتنی بین آب، تالاب و زندگی« امضا 
شد و حاضران درآن جلسه می خواستند این 
پیام را به عموم جهانیان منتقل کنند که باید 
به این شعار و هدف بزرگ در همه جا توجه 
شود. امروز اعضای این معاهده به 171 کشور 
رسیده و تعداد زیادی از تالاب های جهان و 

ایران به ثبت رسیده اند.
وی با اشــاره به اینکــه تخریب تالاب ها 
پیامدهای منفی فراوانی بر زیســت انسانی و 
اقتصاد کشورها دارد، گفت: با حمایت از تالاب 
ها می توان مانع از گرد و غبار و سیلاب های 
مخربی شد که زندگی انسان ها را به مخاطره 

می اندازد.
معاون اول رییس جمهور اظهار داشــت: 

تالاب ها بعنوان یکی از مهمترین اکوسیستم 
ها در کره زمین، کارکردهای مهم و با ارزش 
بسیار بالایی دارند. با اینکه بخش کمی از آب 
های زمین در تالاب ها نگهدای و کنترل می 
شــود ولی تنوع زیستی بالایی متعلق به این 

عرصه های طبیعی است.
دکتر جهانگیری بــا بیان اینکه تالاب ها 
سالانه صدها میلیارد دلار به اقتصاد دنیا کمک 
کرده و اشتغال فراوانی پیرامون آنها ایجاد می 
شــود، گفت: تاثیر تالاب ها در تامین غذای 
انسان ها، کنترل ســیلاب ها و نیز مباحث 
مربوط به اکوتوریســم و گردشگری طبیعت 

بی نظیر است.
وی گفت: با وجود شکل گیری کنوانسیون 
های حفاظت از تالاب ها و ثبت آنها در مجامع 
بین المللی در پنجاه سال گذشته، متاسفانه 
شاهد تخریب و خسارت فراوانی به تالاب ها 
بوده ایم، اقدامات نگران کننده ای که محیط 
زیست را به مخاطره انداخته است به ویژه در 
منطقه خاورمیانه و ایران که منطقه ای نیمه 

خشک محسوب می شود.
دکتر جهانگیری با اشاره به خشک شدن 
تالاب های بین النهریــن و آثار آن در عراق 
و ســوریه و ایران در طول سالهای گذشته، 
گفت: ما با پدیده نگــران کننده گرد و غبار 
مواجه شــده ایم که در برهــه ای زندگی را 
در برخی از شــهرهای ایران برای شهروندان 

بسیار دشوار کرد.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه 
دولت جمهوری اسلامی ایران همواره توجه 
ویژه ای به مسائل زیست محیطی داشته است، 

گفت: در روزهای نخست تشکیل دولت تدبیر 
و امید یکی از مهمترین دغدغه های کشور، 
آینده دریاچه ارومیه بود. دریاچه ای که میلیون 
ها انســان در حاشیه آن زندگی می کنند و 
اقتصاد آنها وابسته به آن بود. یکی از نخستین 
مصوبه های دولت احیای دریاچه ارومیه بود 
که مسئولیت آن بر عهده آقای کلانتری قرار 
گرفــت. ده ها طرح مختلف برای احیای این 
دریاچه از بازســازی و رفع موانع برای ریخته 
شدن رودخانه ها به دریاچه تا تعادل بخشی به 
مصرف آب کشاورزی و نیز احداث تصفیه خانه 
های فاضلاب در شهرهای اطراف و اختصاص 
پســاب آن و یا احداث تونــل های بزرگ با 
بیــش از 30 کیلومتر طول به منظور انتقال 

آب رودخانه های دیگر به این دریاچه بود.
وی افزود: هزینه و کار بسیاری انجام شد 
و بــه فضل الهی می توان گفت که می توان 
به آینده دریاچه ارومیه امیدوار شد، با توجه 
به طول برنامه احیای این دریاچه ، امیدواریم 
تا سال 140۶ این دریاچه بتواند به تراز قبلی 

خود دست یابد.
دکتر جهانگیری افزود: مسئله دیگر مقابله 
با ریزگردها و بحث احیای تالاب ها بود. بیش 
از 370 میلیون دلار در سه سال اخیر به این 
موضوع اختصاص یافته است. در شورای عالی 
آب برنامــه احیای زاینده رود و احیای تالاب 
گاوخونی تصویب شــد. یکــی از مهمترین 
تصمیمات این بود که تخصیص آب برای تالاب 
ها در ردیف تخصیص آب شــرب مردم قرار 
گرفت تا وزارت نیرو با دغدغه بیشتری نسبت 

به تامین آب تالاب ها تلاش کند.

دکتر جهانگیری با اشــاره به ساماندهی 
رودخانه کارون بعنــوان مهمترین رودخانه 
کشــور، گفت: کارون در معرض تهدیدهای 
فراوانی قرار داشــت که مهمترین آن ریخته 
شــدن فاضلاب واحدهای صنعتی و شهری 
بدون تصفیه به ایــن رودخانه بود. در زمان 
کوتاهی احیای رودخانه و در ادامه تا احیای 
تالاب هورالعظیم و شــادگان در دستور کار 
قرار گرفت، در سیلاب سال 1398 بیش از 4 
میلیارد متر مکعب آب در هور العظیم ذخیره 
شد که به شادابی و سرزندگی این تالاب کمک 

کرد و مردم امروز از آن بهره مند هستند.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: طبق 
قانون، ستاد ملی مدیریت هماهنگی تالاب ها 
در دولت ایجاد شــده و دو برنامه 5 و 7 ساله 
برای تالاب میان کاله و خلیج گرگان تصویب 
شــده و همچنین برای تالاب انزلی که جزو 
مهمترین تالاب های کشور است، طرح جامع 

تهیه شده است.
وی با بیان اینکه مسئله آب و ساماندهی یا 
سازگاری آن با فعالیت های اقتصادی موضوع 
مهمی است که برای آن کارگروهی در دولت 
با مسئولیت وزارت نیرو و حضور دستگاه هایی 
نظیر وزارت جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و 
تجارت، ســازمان برنامه و بودجه و سازمان 
حفاظت محیط زیســت تشکیل شده است، 
گفت: این کارگروه به طور منظم گزارش های 
مربوط به مسائل آب و طرح هایی که بتوانند 
بازدهی بهتری به ویژه در بخش کشاورزی که 
سهم عمده مصرف آب را در اختیار دارد، ارایه 
و بررسی می کند. طرح های کشت گلخانه ای 

و آبیاری نوین با جدیت از سوی دولت دنبال 
می شود و با پرداخت کمک های بلاعوض به 
کشاورزان تلاش شده تا انگیزه بیشتری برای 

استفاده از این روش ها ایجاد شود.
دکتــر جهانگیری با بیــان اینکه اهمیت 
مســائل محیط زیســتی بعنوان موضوعاتی 
جهانی و ملی برای مردم دنیا و ایران بیش از 
پیش مشخص شده است، گفت: تبدیل اراضی 
کشاورزی به واحدهای مسکونی بدون مجوز و 
غیرقانونی و یا با سوء استفاده، جنگل زدایی، 
کوه خواری و دریا خواری و نیز آلودگی هوا از 
مسائلی است که باید نسبت به این تهدیدها 

دغدغه داشته باشیم.
معــاون اول رییس جمهــور گفت: امروز 
جنگل های زاگرس با بیماری جدیدی مواجه 
است و خسارات بسیاری دیده که باید از کمک 
های بین المللی نیز برای احیای این جنگل 

ها استفاده کنیم.
وی با انتقاد از پدیده کوه خواری و تصرف 
منابــع طبیعــی و تبدیل آن بــه واحدهای 
اقتصادی گفت: متاسفانه در حاشیه دریا نیز با 
پدیده نامیمون دریاخواری در سواحل دریای 
خزر و دریای عمان و خلیج فارس روبرو هستیم 
که گاهی ممکن است با یک طرح اقتصادی 
شروع و بیش از ده برابر لازم زمین تصرف می 
شود.دکتر جهانگیری با اشاره به تصویب قانون 
خوب هوای پاک در دولت و مشــخص شدن 
وظایف دســتگاه ها با جزئیات در آیین نامه 
های این قانون، گفت: سازمان محیط زیست 
به عنوان متولی اصلی پیگیر عملکرد دستگاه 
ها در اجرای این قانون بوده و به طور منظم به 
دولت گزارش داده است و هر جا مشخص شده 
که دستگاهی اهتمام جدی به انجام وظایف 

خود نداشته، تذکرات لازم داده شده است.
پیش از سخنان معاون اول رییس جمهور، 
دکتر کلانتری رییس سازمان حفاظت محیط 
زیســت با اشاره به معاهده رامسر و وضعیت 
تالاب های کشــور، گفت: تالاب های ایران 
به دلیل عدم توجه به سیاســت های توسعه 
پایــدار و مصرف بیش از حد آب در کشــور 
و نیــز تغییرات اقلیمی بــا مخاطرات جدی 

مواجه شده اند.
وی با تبیین سرمایه گذاری های سنگین 
انجام شده از سوی دولت در حفاظت از تالاب 
ها، گفت: در ســه دهه گذشته به دلیل بهره 
برداری بیش از حد از منابع آبی، محیط زیست 
و تالاب ها با تهدید مواجه شده اند. فرونشست 
های زمین، شوری آب و شوری خاک می تواند 
زندگی و اقتصاد کشور را دچار آسیب کند که 
باید برای جلوگیری از این مسائل برنامه ریزی 

جدی انجام داد.

تولید ۲۸ میلیون تن سبزی و صیفی در کشور

اجرای طرح آبیاری نوین در بیش از چهار هزار هکتار از اراضی استان مرکزی
مدیر آب و خاک ســازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی گفت: چهار 
هزار و 313 هکتار از اراضی کشــاورزی این استان به منظور استفاده بهینه 
از آب و جلوگیری از هدر رفت آن، امسال به انواع سامانه های آبیاری نوین 
تجهیز شــد. فرزاد کوهدانی افزود: 1۶2 هزار هکتار اراضی مستعد اجرای 
طرح های آبیاری نوین در اســتان مرکزی وجود دارد که تاکنون 70 هزار 
هکتار معادل 41 درصد این اراضی به انواع سامانه های آییاری تحت فشار 

مجهز شده  است. 
وی با یادآوری وجود 2 رودخانه قم رود و قره چای در اســتان مرکزی 
ادامه داد: از مجموع 25 هزار هکتار اراضی زیر دســت این رودخانه ها پنج 
هزار و 202 هکتار معادل 21 درصد به شــبکه های فرعی تجهیز شده  که 

210 هکتار آن در سال جاری بوده است. 
کوهدانی با بیــان اینکه 20 هزار کیلومتر کانال و شــبکه های آبیاری 
در اراضــی کشــاورزی اســتان مرکزی وجــود دارد کــه نیازمند مرمت 
و بهســازی هســتند، اظهار داشــت: ســه هزار و 732 کیلومتــر از این 
 کانال هــا تاکنون مرمت و بهســازی شــده که 12 کیلومتر آن در ســال

 جاری انجام شده  است. 
مدیر آب و خاک ســازمان جهاد کشــاورزی استان مرکزی با یادآوری 

وجود 2 ســد بزرگ الغدیر ساوه و 15 خرداد دلیجان در این استان گفت: 
12 هزار هکتار اراضی زیر دست این سدها قرار دارد که تا کنون تجهیزات 

آب و خاک ۶ هزار و 829 هکتار این از آن ها نوساری شده  است.
 کوهدانی افزود: 230 هزار هکتار اراضی کشــاورزی استان مرکزی زیر 
کشت آبی است که تاکنون تجهیزات 49 هزار هکتار معادل 21 درصد این 

اراضی تجهیز و نوسازی شده  است.

 وی ادامه داد: 44 شــرکت تعاونی بخش کشــاورزی در استان مرکزی 
وجود دارد که 34 شرکت فعال و ۶0 هزار هکتار ار اراضی کشاورزی استان 
تحت پوشــش آن ها قرار دارد. مدیر آب و خاک ســازمان جهاد کشاورزی 
استان مرکزی خاطرنشان کرد: 11 هزار و 739 هکتار از مجموع این اراضی 
تاکنون به تجهیزات حفاظت از آب و خاک تجهیز شده که 201 هکتار این 

اراضی سال گذشته تجهیز و نوسازی شده  است. 
کوهدانی با یــادآوری وجود 10 هزار هکتار جاده بین مزارع در اراضی 
کشــاورزی استان مرکزی افزود: زیر ســازی و بازسازی 500 کیلومتر این 

جاده ها تاکنون انجام شده  است.
 وی با بیان اینکه آب مورد نیاز 14 درصد اراضی آبی بخش کشاورزی 
اســتان از طریــق قنات ها تامین می شــود، ادامه داد: ســه هزار و ۶۶۶ 
 رشــته قنات در اســتان مرکزی وجود دارد که 2 هزار و 700 رشــته این

لیــل  د بــه  بقیــه  و  ل  فعــا ت هــا  قنا   
خشــک ســالی های اخیر، بی آب شــده اند. وی طول قنات های اســتان 
 مرکــزی را ســه هــزار و ۶00 کیلومتــر عنــوان کــرد و افــزود: 2۶3 
رشته از مجموع قنات های استان به طول 44 کیلومتر سال گذشته لایروبی 

و احیا شده  است.

حدود 28 ملیون تن محصول سبزی و صیفی سالانه در کشور تولید می 
شود.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، مدیرکل دفتر 
امور محصولات علوفه ای و جالیزی معاونت امور زراعت با اعلام این مطلب 

افزود: این میزان محصول از سطح 800 هزار هکتار برداشت می شود.
حسین اصغری اظهار داشت: از 28 میلیون تن سبزی و صیفی تولیدی 
در کشــور 3.5 میلیون تن آن صادر می شود که نزدیک به 1.3 میلیارد 

دلار ارز آوری دارد.
وی درباره برنامه ابلاغی وزارت جهاد کشــاورزی در زمینه محصولات 
سبزی و صیفی گفت: اجرای برنامه ابلاغی یکی از مهمترین کارهایی است 
که باید توسط کشاورزان انجام شود و در این راستا جای خالی حلقه های 
واسط همچون تشکل های صنفی و انجمن های تخصصی کشت گیاهان 
که بتوانند برنامه ها را به سطوح پایین تر منتقل کنند، احساس می شود.

اصغری ادامه داد: برنامه کشــت سبزی و صیفی از سوی معاونت امور 
زراعت با مشارکت استان ها و با توجه به ظرفیت آنها و همچنین برنامه 

صادرات تهیه و ابلاغ می شود.
وی اظهار داشت: اقلیم کشور به ما این اجازه را می دهد که در هرچهار 
فصل سال به تفکیک محصولات مختلف پیاز، سیب زمینی، گوجه و خیار 
برنامه تولید برای تمام استان های کشورداشته باشیم و به آنها ابلاغ کنیم.

اصغری با بیان این که امســال کشت پیاز در جیرفت 2.7 برابر برنامه 
ابلاغی صورت گرفته است، گفت: وقتی محصولی تولید می شود یا باید در 
بازار داخل مصرف شود، یا به مصرف صنایع داخلی برسد و یا صادر شود.

وی افزود: تولید همیشــه چیز خوبی اســت و ما نمی توانیم بگوییم 
که تولیدات زیاد، اتفاق بدی اســت، اما کشاورزان بر اساس تحلیل بازار 
ســال گذشــته و پیش بینی آنچه که در آینده اتفاق می افتد، اقدام به 

کشت می کنند.
مدیــرکل دفتر امور محصــولات علوفه ای و جالیــزی وزارت جهاد 
کشــاورزی گفت: با این که اکنون به زمان برداشــت پیاز نرســیده ایم، 
اما نگران کاهش قیمت آن هســتیم و از این رو تدابیری برای مساعدت 

کشاورزان اندیشیده ایم.

وی اذعان داشــت: محصولات سبزی و صیفی به صورت تازه خوری 
مصرف می شوند و انباشت و مازاد تولید و کاهش کیفیت این محصولات 
در بازار، کاهش قیمت ایجاد می کند.اصغری گفت: گاهی یک کشــاورز 
می گوید قیمت پیاز سردخانه ای در یکی از استان ها کاهش پیدا کرده 
و وقتــی ما پیگیری می کنیــم، می بینیم آن محصول جوانه زده و بازار 
پسندی ندارد و از این رو قیمتش کم شده است و این در حالی است که 
مردم حق دارند محصول خوب مصرف کنند.وی در مورد صادرات پیاز نیز 
اضافه کرد: بیشتر محصول پیاز کشور به عراق و پاکستان صادر می شود.

اصغری در مورد اجرای الگوی کشت و ترویج به منظور تثبیت قیمت 
محصولات اظهار داشت: مشکل در اجرای الگوی کشت این است که اهرم 
و امکان دیکته کردن تدابیر خود را در عرصه های کشــاورزی نداریم و 
نمی توانیم به کشــاورز بگوییم که اگر 10 هکتار زمین دارد، حق کشت 

بیش از سه هکتار پیاز را ندارد.
وی با اشاره به این که برنامه کشت وزارت جهاد کشاورزی در مردادماه 
امســال به کشاوزران داده شده است، خاطرنشان کرد: ما از مرداد ماه به 
کشاورزان گفتیم که سطح زیر کشت خود را کنترل کنند و مروجان هم 
نیز در پهنه های کشــاورزی در این زمینه اطلاع رسانی کردند، اما آنچه 
که در نهایت اتفاق افتاد افزایش 2.7 برابری کشت پیاز در جیرفت بود که 
نزدیک به ۶00 هزار تن محصول اضافی از این ناحیه تولید خواهد شد.

مدیــرکل دفتر امور محصــولات علوفه ای و جالیــزی وزارت جهاد 

کشاورزی گفت: ترویج یک کار ایجابی است نه سلبی و در حوزه وزارت 
جهاد کشاورزی به جز کار ترویجی و استدلال آوردن برای این که امکان 

جذب مازاد تولید در بازار وجود ندارد، نمی توان انجام داد.
وی افزود: الگوی کشــت نیاز به اهــرم ها و ضمانت اجرایی دارد و تا 
زمانی که ضمانت اجرایی وجود نداشته باشد، نمی توانیم بر کشت هایی 
که انجام می شــود، کنترلی داشته باشیم.اصغری در مورد کاهش تولید 
بر اثر کمبود ســوخت و قطعی برق گلخانه ها در فصل ســرما و هنگام 
بروز سرمازدگی نیز اذعان داشت: وزارت جهاد کشاورزی علاوه بر اطلاع 
رســانی اولیه در مورد وقایع جوی به کشــاورزان و پیش بینی سرما، در 
مورد تخصیص ســوخت و انرژی از کشــاورزان حمایت می کند، اما در 
آن لحظه ای که یک دســتگاه خدماتی مانند وزارت نفت یا نیرو درباره 
تخصیص ســوخت و انرژی تصمیم گیری می کند، آنجا نیست تا از حق 

کشاورزان دفاع کند.
اصغــری با تایید این که قطعی برق و کمبود ســوخت گلخانه ها در 
فصل سرما موجب از بین رفتن محصولات گلخانه ای می شود، گفت: در 
چنین شرایطی حتی پرداخت خسارت به تولیدکنندگان، کمبود محصول 

در بازار و بالا رفتن قیمت را جبران نمی کند.
وی افزود: ضروری اســت ساختاری ایجاد شود که قبل از قطعی برق 
یا کاهش سوخت در گلخانه ها، وزارت جهاد کشاورزی از آن مطلع شود 

و موضوع را پیگیری کند.
اصغری در همین حال اذعان کرد که گلخانه ها، واحدهای پر ریسک 
هستند و در این واحدها در دما، رطوبت و نور کنترل شده، اقدام به تولید 
می شود.وی گفت: در بخش کشاورزی، نهاده ها و خدمات مختلف با هم 
ترکیب می شوند تا محصولات و غذا سر سفره مردم برسد به طوری که 
این بخش علاوه بر بحث تامین به موقع ســوخت و انرژی باید در زمینه 
صــادرات با گمرک و وزارت صمــت و در زمینه حمل و نقل که یکی از 
دغدغه های کشــاورزان است با وزارت راه و شهر سازی همکاری کند و 
بدون این همکاری ها و هماهنگی ها محصولات کشــاورزی، تولید و یا 

در دسترس قرار نمی گیرد.
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ایران از واردات کاتالیست های اوره و آمونیاک بی نیاز می شود
مدیرعامل شــرکت پتروشیمی هنگام از 
واگذاری ساخت آخرین کاتالیست مصرفی 
محصولات زنجیره اوره و آمونیاک به شرکت 
های دانش بنیان ایرانی خبر داد و اعلام کرد: 
به زودی ایران از واردات تمامی کاتالیست های 
محصولات اوره و آمونیاک خودکفا خواهد شد.

 علیرضا جوانمردی در حاشــیه برگزاری 
دومین رویداد تخصصی حمایت از ســاخت 
داخــل در صنعــت پتروشــیمی در جمع 
خبرنگاران با اشاره به امضای قرارداد طراحی 
و ســاخت کاتالیســت مصرفــی واحدهای 
آمونیاک با شرکت های سازنده ایرانی، گفت: 
در زنجیره تولید محصولات اوره و آمونیاک 
هشت کاتالیست مصرف می شود که تاکنون 
هفت کاتالیست بومی سازی و ایرانی سازی 

شده است.
مدیرعامل شــرکت پتروشــیمی هنگام 
با اعــلام اینکه تفاهم نامه ســاخت آخرین 
کاتالیست مصرفی واحدهای اوره و آمونیاک 
امضا شده و امیدواریم به زودی ایران به جمع 
دارندگان دانش فنی تولید کاتالیست »سنتز 
آمونیاک« بپیوندد، تصریح کرد: با ساخت این 
کاتالیست مجموعه کاتالیست های مصرفی 
زنجیره اوره و آمونیاک ایرانی خواهد شــد و 
از واردات کاتالیست های مصرفی این زنجیره 

بی نیاز خواهیم شد.
وی با اشــاره به برنامــه ریزی برای بهره 
برداری واحد آمونیاک پتروشیمی هنگام در 
سال 1400، خاطرنشان کرد: امیدواریم پس 
از راه اندازی واحد آمونیاک، به فاصله چند ماه 
واحد اوره این طرح پتروشــیمی هم در مدار 

بهره برداری قرار بگیرد.

کاتالیست  پیچیده ترین  ساخت   
پتروشیمی به ایرانی ها واگذار شد

همچنین ســید رضا قاســمی شهری- 
پتروشــیمی شــهید  مدیرعامل شــرکت 
تندگویان نیز در حاشــیه این نمایشگاه در 
جمع خبرنگاران از امضای تفاهم نامه ساخت 
کاتالیســت انحصاری »پالادیوم« به شرکت 
هــای دانش بنیان ایرانی خبــر داد و گفت: 
قرارداد ساخت افزایش و متنوع سازی گرید 
بطری این شرکت پتروشیمی هم با فاینانس 

ایرانی امضا شد.
وی با اشاره به امضای قرارداد 30 میلیون 
یورویی طرح افزایــش ظرفیت تولید گرید 
بطری در پتروشیمی شهید تندگویان، گفت: 
قرارداد این پــروژه با هدف افزایش 50 تنی 
ظرفیت تولید گریدهای مختلف محصولات 
زنجیره پلی اتیلن ترفتالات با شرکتی ایرانی 

امضا شده است.
مدیرعامل شــرکت پتروشــیمی شهید 
تندگویــان با اعلام این کــه در کنار افزایش 
ظرفیت تولید، متنوع سازی گریدهای تولید 
با هدف تغییر کاربری یکی از واحدهای تولید 

پت گرید نساجی به گرید بطری از دیگر اهداف 
اجرای این پروژه است، تصریح کرد: به عبارت 
دیگر با اجرای این پروژه متناسب با وضعیت 
عرضه و تقاضای بازار شــرایطی از نظر تولید 
فراهم می شود که در ماه هایی از سال که تقاضا 
برای گرید بطری بالا است نسبت به تولید این 
گرید اقدام شود و در ایامی از سال که تقاضا 
برای پت نساجی بالا بوده برای تولید این گرید 

اقدام خواهد شد.
وی بــا تاکید بر اینکه اجرای این پروژه با 
فاینانس 30 میلیون یورویی بانک تجارت در 
مدت زمان حدود 18 ماه اجرایی خواهد شد، 

بیــان کرد: در کنار امضــای قرارداد افزایش 
ظرفیــت تولید پت گرید بطری، تفاهم نامه 
دیگری با یک شرکت دانش بنیان ایرانی در 
حاشیه نمایشــگاه حمایت از ساخت داخل 
صنعت پتروشــیمی و با هدف تولید بومی  
یکی از پیچیده ترین کاتالیست های صنعت 

پتروشیمی امضا شد.
قاسمی شــهری با اعلام این که در حال 
حاضر انحصــار تولید کاتالیســت پالادیوم 
در انحصار چند شــرکت بــزرگ اروپایی از 
جمله باســف آلمان و کلارینت ایتالیا است، 
تبیین کرد: با امضای تفاهم نامه ساخت این 
کاتالیست با یک شرکت دانش بنیان ایرانی 
برای نخستین بار امکان تامین آن در داخل 

کشور فراهم می شود.
مدیرعامل شــرکت پتروشــیمی شهید 
تندگویــان همچنین از امضای تفاهمنامه و 
قراردادهــای دیگری با هــدف تامین کالا و 
تجهیــزات پروژه های رفــع موانع و گلوگاه 
های تولید در حاشــیه نمایشــگاه ساخت 
داخل پتروشــیمی خبر داد و خاطرنشــان 
کرد: در مجموع حدود 1500 میلیارد تومان 
تفاهمنامه و قرارداد با شرکت های دانش بنیان 
و ســازندگان تجهیزات صنعت پتروشیمی 

ایرانی امضا شده است.
دومین رویداد تخصصی حمایت از ساخت 
داخل در صنعت پتروشیمی با مشارکت بیش 
از 200 شرکت دانش بنیان،  سازنده تجهیزات، 
پتروشــیمی ها، بانک ها و موسسات مالی و 
اعتباری بازار سرمایه از بیست و هفتم بهمن ماه 

آغاز به کار کرده است.  

 افزایش تولید گاز، مجوزی برای مصرف حداکثری نیست
امروز به مدد توسعه گازرسانی است که ما می توانیم صادرکننده فرآورده 

باشیم و نه واردکننده آن!
بــه گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایران، حســن منتظرتربتی، 
معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان این مطلب، اظهار 
داشت: اکنون که توسعه گازرسانی به صورت گسترده در کشور انجام شده، 
زمان آن رســیده تا با بهینه مصرف کردن ایــن انرژی پاک، الگوی مصرف 

بهتری برای دنیا باشیم.
وی ادامــه داد: هرچــه بهینه تــر، پایدارتر و ایمن تــر کار کنیم، الگوی 
مناســب تری برای جهانیان به عنوان کشــوری که بزرگ ترین ذخایر گازی 

دنیا را در خود دارد، محسوب می شویم.
تربتی با بیان این که ما تاکنون تنها با جایگزینی ســوخت مایع با گاز و 
به دست آوردن کالایی با ارزش تر از آن، روی توسعه گازرسانی کار کردیم، 
گفــت: اما اکنون زمان آن رســیده تا به گاز به عنــوان یک کالای اقتصادی 

بنگریم تا بتوانیم ارزش افزوده بیشــتری از آن به دست آوریم.
معاون وزیر نفت در امور گاز توضیح داد: گاز کالای ارزشــمندی اســت 
که با بهینه مصرف کردن آن، می توانیم برای کشــور کســب درآمد کنیم؛ 
یعنی به جای آن که گاز را به حرارت تبدیل کنیم، آن را به پول برگردانیم.

وی با بیان این که تولید گاز کشــور تا پایــان دولت دوازدهم، روزانه تا 
70 میلیون مترمکعب دیگر افزایش می یابد، خاطرنشــان کرد: اکنون ما به 
مرحله ای رسیده ایم که با اطمینان بگوییم؛ صنعت گاز برای هر مقدار تولید 

و انتقال گاز آماده  است.
تربتی با اشاره به این که تولید گاز کشور همگام با افزایش بی رویه مصرف 
به ویژه در بخش خانگی رو به افزایش است، گفت: ما بارها در این خصوص، 

توضیح دادیم که افزایش تولید، مجوزی برای مصرف حداکثری نیســت.
وی با تأکید بر این که آینده توســعه کشــور در گرو بهینه سازی است و 
ایــن موضوع باید پیش از افزایش تولید، در اولویت باشــد، تصریح کرد: در 
دنیا مخازنی مانند پارس جنوبی کم پیدا می شــود، اما یک پارس جنوبی در 
بهینه سازی نهفته اســت و مجلس و دولت باید برای اجرایی شدن قوانینی 
در ایــن زمینه، گام بردارند.مدیرعامل شــرکت گاز ایــران در پایان، با بیان 
اینکه بهینه ســازی را نباید رها کرد،  گفت: اگر ما روی موضوع بهینه سازی 
مصرف، کار و فرهنگ ســازی کنیم، در ســال های آتی می توانیم یک پارس 

جنوبی دیگر از دل بهینه سازی بیرون آوریم.
 

 مجتمع فولاد بوتیاي ایرانیان به شبکه انتقال گاز متصل شد
شــرکت مهندســی و توســعه گاز ایران در ادامه عمل به تعهداتش در 
گازرسانی به صنایع کشور دستاوردی جدید در استان کرمان  به ثمر رساند.

   به گزارش روابط عمومي شــرکت مهندسی و توسعه گاز ایران، اجرای 
پروژه انتقال پاک، ایمن و پایدار گاز طبیعي به مجتمع فولاد بوتیاي ایرانیان 
کرمان جدیدترین دستاوردی است که به همت همکاران طرح خط لوله دهم 
سراســری گاز به ثمر رسید تا این مرکز صنعتی با بهره گیری از انرژی پاک 

و ارزان بتواند در مســیر بهره وری و توسعه تولید حرکت کند.
   هدف از انجام این پروژه، گازرســانی به مجتمع فولاد بوتیاي ایرانیان ، 
فراهم شدن زیرســاخت لازم گازرسانی برای توسعه صنایع زرند و پایداری 
انتقــال گاز در این محور بوده اســت .   با احــداث این خط ، خوراک مورد 
نیــاز این مجتمع صنعتی تامین گردیده و احداث فاز دوم پروژه نیز از محل 
انشعاب کارخانه فولاد بوتیا تا صنایع زرند و CGS کارخانه فولاد زرند به طول 

حدود 37 کیلومتر در برنامه ســال آتی این شرکت قرار دارد .
 

 واگذاری 4هزار میلیارد تومان قرارداد با ســازندگان صنعت 
پتروشیمی  

مدیر تولید شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس از امضای بیش از چهار 
هزار میلیارد تومان قرارداد و تفاهم نامه اجرایی با  ســازندگان و شرکت های 
دانش بنیان ایرانی با هدف بومی سازی و ایرانی سازی انواع کالاهای مصرفی، 
قطعات یدکی، تجهیزات  ثابت و دوار، مواد شیمیایی و کاتالیست ها خبر داد. 

»محمدرضا ســلیمان زاده« در حاشــیه  برگزاری اولیــن روز این رویداد 
تخصصــی درجمع خبرنگاران با بیان اینکه در نخســتین دوره برگزاری این 
رویداد صنعت پتروشــیمی حدود 500 میلیارد تومان قرارداد و تفاهم نامه 
اجرایی با شرکت های سازنده و دانش بنیان ایرانی امضا شد، گفت: با  گذشت 
کمتر از یکســال بیش از نیمی از این تفاهم نامه ها اجرایی و عملیاتی شــده 

است.
مدیر تولید شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس با بیان اینکه پیشرفت 
اجرایی تفاهم نامه هایی که در اولین رویداد تخصصی  حمایت از ساخت داخل 
در صنعت پتروشــیمی امضا شده امروز بین 20 تا 90 درصد است، تصریح 
کرد: در حاشــیه برگزاری  دومین رویداد تخصصی حمایت از ساخت داخل 
در صنعت پتروشــیمی بالغ بر 70 تفاهم نامه و قرارداد با سازندگان ایرانی و 

 شرکت های دانش بنیان داخلی ش خواهد شد.
وی بــا تاکید بــر اینکه ارزش تفاهــم نامه هایی کــه قردادهایی که در 
حاشــیه برگزاری دومین دوره تخصصی حمایت از ساخت داخل  در صنعت 
پتروشــیمی با شرکت های ایرانی امضا می شود، حدود 4 هزار میلیارد تومان 
برآورد می شــود، تاکید کرد: به عبارت دیگر  با گذشــت یک سال از برگزاری 
این نمایشــگاه تخصصی صنعت پتروشیمی پروژه هایی که در قالب قرارداد و 
یا تفاهم نامه به  شــرکت های ایرانی در شرایط تحریم واگذار می شود افزایش 

بیش از هشت برابری داشته است.
وی با بیان اینکه بســیاری از تفاهم نامه ها و قراردادهایی که در حاشــیه 
نمایشــگاه صنعت پتروشــیمی امضا می شود برای نخســتین بار  در داخل 
کشــور طراحی و ساخته می شوند، اظهار داشت: بســیاری از کاتالیست ها، 
مواد شــیمیایی، تجهیزات و قطعات یدکی مصرفی  پتروشــیمی ها با امضای 

این تفاهم نامه و اجرای قراردادها بومی ســازی و ایرانی سازی می شود.

 دستیابی به دستاوردهای قابل توجه صنعت فولاد توسط گروه 
فولادمبارکه

رییس هیات مدیره شــرکت فــولاد مبارکه اصفهان با اشــاره به وجود 
ظرفیت هــای قابــل توجه در گروه فولاد مبارکه گفت: بــا توجه به وارداتی 
بــودن فناوری های این حوزه نباید منابع ملی را برای ظرفیت ســازی مجدد 

و بیهوده هدر داد.
غلامحسن تقی نتاج در حاشیه هفدهمین نمایشگاه بین المللی لیران متافو 
در گفت وگو با خبرنگار ایراسین با بیان اینکه همه شاخه های صنعت نیازمند 
برگزاری چنین نمایشگاه هایی هستند، اظهار کرد: فعالان این حوزه می توانند 
با استفاده از این نمایشگاه ها، عملکرد و برنامه های آتی خودشان را در معرض 
دیــد افراد قرار دهند. بــه علاوه در چنین نمایشــگاه هایی بازدیدکنندگان 
می توانند کل زنجیره را در کنار هم به صورت یکپارچه مشــاهده کنند. این 
ویژگی که از همه مهم تر اســت، یقینا افکار نو یا به عبارتی نوآوری هایی نیز 

می تواند در مسیر خود به وجود بیاورد. 
وی افــزود: طی بازدیــد کوتاهی که از هفدهمین نمایشــگاه بین المللی 
ایران متافو داشــتم، به وضوح شــاهد بودم که باوجود همه محدودیت ها از 
جملــه تحریم ، ایران موفق به دســتیابی به دســتاوردهای قابل توجهی در 
این صنعت زیرســاختی اقتصاد ملی شــده اســت. گروه فولاد مبارکه نیز با 
اصلی ترین شاخه های خود در این نمایشگاه حضور پیدا کرده و موفق شده، 
به خوبی ظرفیت و توانمندی های خود را در معرض دید اشخاص قرار دهد.

تحقق کامل برنامه تولید تکلیفی در نفت و گاز غرب
مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران از تحقق 
تولید صددرصدی برنامه تولید نفت و گاز در شــرکت 

بهره برداری نفت و گاز غرب در سال 99 خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت ملی نفت ایران، 
رامین حاتمی در نشست پیش بینی بهره دهی چاه های 
میدان های تحت سرپرستی شرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران در گستره شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب برای 
نیمه نخست ســال 1400 که به صورت ویدئوکنفرانس 
برگزار شد، گفت: برنامه های تولید نفت و گاز این شرکت 

به طور کامل محقق شده است.
وی ضمن قدردانــی از تلاش های بی وقفه مجموعه 
کارکنان شــرکت نفت و گاز غرب در برداشــت نفت از 
میدان های مشترک در غرب کشور توضیح داد: تا پایان 
دی ماه امسال، تولید نفت از میدان های مشترک دهلران 
و نفت شهر نسبت به مدت مشابه سال گذشته 37 درصد 

افزایش داشته است.
مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران با اشاره 
به انجام تعمیرات اساسی در شرکت بهره برداری نفت و 
گاز غرب افزود: امسال حدود 75 هزار نفرساعت تعمیرات 

اساسی در این شرکت رقم خورد که این مقدار تا پایان 
سال افزایش خواهد یافت و در واحدهای قدیم و جدید 
دهلران، تأسیســات تنگ بیجار و بخشی از تأسیسات 
چشــمه خوش، تعمیر اساسی انجام شده و آماده تحقق 

تولید حداکثری است.

حاتمی با اشــاره به راه اندازی سیستم تصفیه پساب 
صنعتی در میدان دهلــران و نقش مهم آن در کاهش 
آلودگی های محیط زیست منطقه اظهار کرد: از مهم ترین 
اقدام هایی که به لحاظ مخزنی سودمند است و در کاهش 
آلودگی زیست محیطی در دهلران نقش مؤثری ایفا کرد، 

راه اندازی سیستم پساب در این منطقه بود.
وی افــزود: توســعه فــاز دو تنگ بیجــار، تکمیل 
ایستگاه های تقویت فشار چشمه خوش و پایدار غرب و 
توسعه میدان های حوزه نفت شهر از اهم برنامه های پیش 

روی این شرکت است.
مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران توسعه 
میدان هــای نفت و گاز در غرب کشــور را از مهم ترین 
اولویت های این شرکت در سال آینده دانست و اظهار کرد: 
با تصویب طرح توسعه میدان های نفتی سامان، دلاوران و 
سومار در هیئت مدیره شرکت ملی نفت ایران، توسعه این 
میدان ها از ابتدای ســال جدید آغاز می شود و با توسعه 
میدان های حوزه نفت شهر که برای این شرکت بسیار مهم 
است، شاهد چشم انداز خوبی در این منطقه خواهیم بود.

حاتمی گفت: توسعه فاز دوم تنگ بیجار هم اکنون در 
حال انجام است و عملیات زیرسطحی این میدان تا پایان 
امســال به پایان می رسد و پروژه های بخش روسطحی 
نیز ازسوی پیمانکاران منتخب در حال انجام است، زیرا 
توســعه فاز دوم تنگ بیجار افزون بر افزایش تولید گاز، 

تأمین خوراک پالایشگاه گاز ایلام را تضمین می کند.

قیمت نفت در معاملات روز چهارشنبه از یک سو تحت تاثیر اختلالات عرضه 
در تگزاس آمریکا و از سوی دیگر تحت تاثیر انتظارات برای تسهیل محدودیت 
عرضه اوپک پلاس قرار گرفت.بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 
با 3 سنت کاهش، به ۶0 دلار و دو سنت در هر بشکه رسید. این شاخص روز 
ســه شنبه تا مرز ۶0 دلار و 95 سنت صعود کرده بود که بالاترین قیمت در 

13 ماه اخیر بود.
بهای معاملات نفت برنت با 11 سنت معادل 0.2 درصد افزایش، به ۶3 دلار و 
4۶ سنت در هر بشکه رسید و به افزایش قیمتش در سه روز گذشته اضافه کرد.

به گفته تحلیلگران، قیمتهای نفت روند صعودی قوی در ماههای اخیر داشته 
اند و اختلالات عرضه بر اثر طوفان زمستانی بی سابقه در تگزاس که بزرگترین 

ایالت تولیدکننده نفت آمریکاست، همچنان از قیمتها پشتیبانی خواهد کرد.
تحلیلگران گروه ANZ و سیتی گروپ برآورد کردند که تولید نفت شیل آمریکا 
حداقل دو میلیون بشکه در روز کاهش پیدا کرده است. سیتی هم برآورد کرد 
حدود 1۶ میلیون بشکه تولید نفت تا اوایل مارس از دست می رود. اما در عین 
حال گوشزد کرد تقاضا برای نفت ممکن است به دلیل اختلالاتی که سرمای 

شدید در فعالیت پالایشگاهی ایجاد کرده است، آسیب ببیند. پالایشگاه پاسادنای 
شرکت شورون در تگزاس که 112 هزار و 229 بشکه در روز ظرفیت پالایش 
دارد، روز سه شنبه تعطیل شد.هر دو شاخص بازار نفت در اوایل معاملات روز 
جاری تحت تاثیر دلار قویتر و احتمال افزایش تولید نفت اوپک پلاس کاهش 
پیدا کرده بودند.منابع آگاه به رویترز اظهار کردند تولیدکنندگان نفت اوپک پلاس 

با توجه به بهبود قیمتها، احتمالا محدودیت عرضه خود را پس از آوریل تسهیل 
خواهند کرد اما هر گونه افزایش تولید ملایم خواهد بود زیرا این تولیدکنندگان 
نگران شکســتهای جدید در جنگ علیه پاندمی ویروس کرونا هستند.کاهش 
تولید داوطلبانه یک میلیون بشکه در روز عربستان سعودی ماه آینده خاتمه 
پیدا می کند و این کشور تصمیمی که پس از مارس می گیرد را با شرکایش 
در اوپک پلاس در میان نگذاشــته است اما انتظارات در این گروه بر آن است 
که عربستان سعودی از آوریل دیگر به کاهش تولید داوطلبانه ادامه نمی دهد.

استفن اینس، استراتژیست ارشد شرکت اکسی کورپ اظهار کرد: ما در یک 
الگوی فنی ثابت قرار داریم که در آستانه نشست چهارم مارس تولیدکنندگان 
اوپک پلاس از عوامل بنیادین در هر دو سوی افزایش و کاهش قیمت حمایت می 
شود.بر اساس گزارش رویترز، آمار ذخایر هفتگی نفت آمریکا به دلیل تطعیلات 
روز دوشنبه این کشور، روز چهارشنبه از سوی موسسه امریکن پترولیوم و روز 
پنج شنبه از سوی اداره اطلاعات انرژی آمریکا منتشر می شود. تحلیلگران در 
نظرسنجی رویترز پیش بینی کرده اند ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به 

12 فوریه به میزان 2.2 میلیون بشکه کاهش پیدا کرده است.

برخــی از بزرگتریــن نامها در عرصه معاملات و تحلیل نفت در پیش بینی آنچه در قدم بعدی برای این کالا اتفاق 
خواهد افتاد، تفاهم نظر ندارند. تحلیلگران معروفی مانند جفری کوری از گلدمن ساکس و کریستین مالک از جی پی 
مورگان مطمئن هســتند که نفت آماده سوپرسیکل بعدی اســت که یک دوره طولانی افزایش قیمت نفت است و از 
قیمت 80 دلار و حتی 100 دلار هر بشکه نفت صحبت می کنند.سایرین مانند آرجون مورتی که دفعه پیش صعود 
قیمت نفت به بالای 100 دلار در فاصله سال 2008 تا 2014 را به درستی پیش بینی کرده بود، می گوید صحبت از 
سوپرسیکل بعدی ممکن است اندکی شتابزده باشد.دلیل پیش بینیها برای سوپرسیکل ساده است. بسته های محرک 
مالی به خصوص بسته محرک مالی که قرار است دولت آمریکا به اجرا بگذارد، مصرف را تقویت خواهند کرد.به گفته 
کوری، این بسته مصرف قابل توجه را تشویق می کند زیرا بسته مالی عمدتا خانوارهایی با درآمد متوسط یا اندک را 

هدف می گیرد. این افراد خودروی تسلا ندارند و شاسی بلند سوار می شوند.
اما مورتی بر این باور اســت که اگر تقاضا برای نفت قرار باشــد نیم میلیون بشکه در روز در یک سال آینده افزایش 
پیدا کند، برای پیشــی گرفتن از میزان عرضه کافی نخواهد بود.قابل توجه اســت که تقاضای جهانی برای نفت در پی 
شیوع ویروس کرونا در سال 2020 به میزان حدود 10 میلیون بشکه در روز سقوط کرد. اگر تقاضا برای نفت حداکثر 
1.4 میلیون بشکه در روز رشد کند، ممکن است بدنبال آن سوپرسیکل شکل بگیرد.بر اساس گزارش اویل پرایس، پیتر 
آندوراند، معامله گر باسابقه نفت به روزنامه فایننشیال تایمز گفت: سرنوشت قیمتهای نفت در دستان اوپک و میزان 
نفتی اســت که عرضه می کند. آنچه که مانع سوپرســیکل بعدی می شود بازگشت نفت ایران به بازارهای جهانی و به 

طور کلی تولید اوپک است.

مدیرعامل توانیر از آغاز دور چهارم اقدام فراگیر با هدف مقابله با مراکز غیرمجاز اســتخراج رمز ارز و تنظیم 
روشنایی های معابر در سراسر کشور خبرداد.

  محمدحســن متولی زاده با بیان این که این برنامه در قالب اقدامی فراگیر در سراســر کشور آغاز خواهد شد 
افزود: این برنامه با هدف تعادیل و تنظیم روشــنایی معابر و مقابله با مراکز غیرمجاز اســتخراج رمز ارز در دو روز 

متوالی اجرا خواهد شد.
وی در عین حال استفاده از کنتورهای فهام و تنظیم ساعات های نجومی مدارات روشنایی و یک درمیان کردن 
چراغهای روشــنایی معابر را از دیگر محورهای این برنامه سراســری عنوان کرد و گفت: در کنار مقابله با دستگاه 
های رمز ارز غیرمجاز که به نوعی تجاوز به حقوق مردم تلقی می شود، توسعه بکارگیری نرم افزار برق من در اخذ 

گزارش های مردمی نیز در دستور کار این برنامه سراسری خواهد بود.
مدیرعامل توانیر همچنین با اشــاره به پیش بینی های صورت گرفته در خصوص ورود  جبهه هوای ســرد به 

کشور، تصریح کرد: صنعت برق با این اقدام فراگیر، برای هفته سرد پیش رو آماده می شود.
طبق اعلام توانیر، این برنامه سراسری از فردا پنجشنبه 30 بهمن ماه آغاز و به مدت دو روز ادامه خواهد داشت. 
پیش از این صنعت برق در سطح شرکت های توزیع سراسر کشور، با برگزاری سه برنامه سراسری، برای افزایش 

پایداری، تاب آوری و پیش گیری از بروز مشکلات در شبکه های توزیع اقدام کرده بود.
در این برنامه سراســری، بیش از 1000 اکیپ های عملیاتی در قالب  در گروه های 2 تا 3 نفره اقدام به رفع 

مشکلات و بهینه سازی شبکه های توزیع با محورهای تنظیم شده می کنند.

مبارزه با مراکز غیرمجاز استخراج رمزارزسوپرسیکل جدید نفت در راه است؟

روندی صعودی نفت تاثیر اختلالات عرضه در تگزاس آمریکا از شتاب افتاد

بانک مرکزی نرخ رسمی 47 ارز را برای امروز سه شنبه 28 بهمن 1399 
اعلام کرد که بر اساس آن، نرخ 11 ارز کاهش و 22 ارز افزایش یافت.

 بر اساس اعلام بانک مرکزی هر دلار آمریکا برای امروز )سه شنبه بیست 
و هشــتم بهمن ماه 99( بدون تغییر نسبت به روز گذشته، 42 هزار ریال 
قیمــت خورد. همچنین هر پوند انگلیس به قیمت 58 هزار و 578 ریال و 

هر یورو نیز به قیمت 51 هزار و ۶ ریال اعلام شد.
افزون بر این، هر فرانک ســوئیس 47 هزار و 250 ریال، کرون سوئد 5 
هــزار و 80 ریــال، کرون نروژ 5 هزار و 23 ریال، کرون دانمارک ۶ هزار و 
859 ریــال، روپیه هنــد 579 ریال، درهم امارات متحده عربی 11 هزار و 
437 ریال، دینار کویت 138 هزار و 93۶ ریال، یکصد روپیه پاکستان 2۶ 

هزار و 391 ریال، یکصد ین ژاپن 39 هزار و 771 ریال، دلار هنگ کنگ 
5 هــزار و 418 ریال، ریال عمان 109 هزار و 233 ریال و دلار کانادا 33 
هزار 304 ریال قیمت خورد.از ســوی دیگر، نرخ دلار نیوزیلند 30 هزار و 
510 ریــال، راند آفریقای جنوبی 2 هزار و 915 ریال، لیر ترکیه ۶ هزار و 
34 دریال، روبل روسیه 573 ریال، ریال قطر 11 هزار و 539 ریال، یکصد 
دینار عراق 2 هزار و 878 ریال، لیر سوریه 82 ریال، دلار استرالیا 32 هزار 
و 770 ریال، ریال سعودی 11 هزار و 200 ریال، دینار بحرین 111 هزار 
و 701 ریال، دلار ســنگاپور 31 هزار و 7۶1 ریال، یکصد تاکای بنگلادش 
49 هزار و 558 ریال، ده روپیه سریلانکا 2 هزار و 1۶0 ریال، کیات میانمار 

32 ریال و یکصد روپیه نپال 35 هزار و 9۶9 ریال تعیین شد.

همچنین، نرخ یکصد درام ارمنســتان 8 هزار و 92 ریال، دینار لیبی 9 
هــزار و 423 ریال، یوان چین ۶ هزار و 505 ریال، یکصد بات تایلند 140 
هزار و ۶2۶ ریال، رینگیت مالزی 10 هزار و 422 ریال، یک هزار وون کره 
جنوبــی 38 هزار و 227 ریال، دینــار اردن 59 هزار و 238 ریال، یکصد 
تنگه قزاقستان 10 هزار و 74 ریال، لاری گرجستان 12 هزار و 774 ریال، 
یک هزار روپیه اندونزی 3 هزار و 19 ریال، افغانی افغانســتان 545 ریال، 
روبل جدید بلاروس 1۶ هزار 2۶4 ریال، منات آذربایجان 24 هزار و 721 
ریال، یکصد پزوی فیلیپین 87 هزار و 497 ریال، سومونی تاجیکستان 3 
هزار و ۶89 ریال، بولیوار جدید ونزوئلا 4 هزار و 20۶ ریال و منات جدید 

ترکمنستان 11 رهزار و 988 ریال ارزش گذاری شد.

جزئیات قیمت رسمی انواع ارز
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
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شماره : 1030

نتیجه گرایی علیه فوتبال هجومی
آمار گلزنی تیم های حاضر در رقابت های 
لیگ برتر کاهش قابل توجهی داشته است.

لیگ بیستم به نیمه خود رسیده و به جز 
دو تیم پرســپولیس و گل گهر سیرجان که 
باید یک بــازی عقب افتاده را برگزار کنند، 
باقی تیم ها 15 بازی نیم فصل خود را انجام 
داده اند. با رسیدن به میانه کار رقابت های 
لیگ برتر، حالا راحت تر می شــود در مورد 
شرایط این رقابت ها صحبت کرد. لیگی که 
برخلاف سالیان اخیر، امسال شاهد رقابتی 
نزدیک و فشــرده چه در بالا و چه در پایین 

جدول است.
رقابتی که حالا تاثیرش را می شــود به 
وضوح در عملکــرد تدافعی و تهاجمی تیم 
هایی که در حال حاضر مدعی قهرمانی و یا 
کاندیدای سقوط هستند دید. تیم هایی که 
حالا بیش از همیشــه محافظه کار تر شده 
اند و با احتیاط پا به میدان می گذارند و به 
حداقل گل هــا و حتی به حداقل امتیازات 
راضی هستند تا جایگاه امن خود را به خطر 
نیندازند. بــه بهانه همین عملکرد محافظه 
کارانه تیم های حاضر در لیگ برتر، مروری 
داشــته ایم بر کاهش آمار گلزنی تیم ها در 
لیگ امسال و مقایسه آن با آمار فصل گذشته:

 لیگ بیستم؛لیگ محافظه کاران
با نگاهی با آمار و ارقام رقابت های لیگ، به 
این نتیجه می رسیم که تیم ها کمتر حمله 
می کنند و کمتر گل می زنند. در حال حاضر 
5 تیم حاضر در رقابت های لیگ برتر)ماشین 

سازی، نساجی، سایپا، نفت مسجدسلیمان و 
تراکتور( کمتر از 15 گل در 15 بازی زده اند. 
به این معنا که این تیم ها حتی میانگین یک 
گل در هر بازی را هم نتوانسته اند تا اینجای 
فصل به نام خود ثبت کنند. فاز هجومی سایر 
تیــم ها  هم چندان تعریفی ندارد و حداقل 
به نسبت فصل گذشته، افت محسوسی در 
آن ها به وجود آمده اســت. به عنوان مثال، 
استقلال که فصل قبل آندره آ استراماچونی 
و فرهاد مجیدی را روی نیمکت خود داشت، 
بهترین خط حمله لیگ نوزدهم را با 55 گل 

زده به نام خود ثبت کرد. استقلالی که طی 
15 بازی ابتدایی خود در لیگ برتر بیستم با 
محمود فکری، 18 گل به ثمر رسانده است. 
اگر فرض را بر این بگذاریم که استقلال در 
نیم فصل دوم هم به اندازه نیم فصل اول گل 
خواهد زد، تعداد گل های آبی پوشان از عدد 

3۶ تجاوز نخواهد کرد.
همچنین پرسپولیس که در لیگ امسال 
متخصص کسب پیروزی های یک گله لقب 
گرفته، در فصل گذشته توانست با زدن 4۶ 
گل درنهایت جام را به خانه ببرد. آن ها در 

حال حاضر فقط 1۶ گل به ثمر رســانده اند 
و اگــر همین الگو را در نیم فصل دوم ادامه 
بدهند، باز هم فاصله چشمگیری با آمار فصل 

پیش خود خواهند داشت.
در ایــن میان حتی تیــم پیکان هم که 
معمولا در رده های میانی و پایانی جدول قرار 
دارد، فصل گذشته توانست 38 گل به ثمر 
برساند. پیکانی که این فصل با مهدی تارتار 

15 بار توانسته دروازه حریفان را باز کند.
در لیگ بیســتم، ســپاهان آماده محرم 
نویدکیا در حال حاضر بهترین خط حمله را 

با 25 گل زده در اختیار دارد. ســپاهانی که 
فصل قبل 39 گل زده بود و حالا با عملکرد 
خوبــی که در خط حمله اش تا اینجای کار 
از خود به جای گذاشته، می تواند در پایان 
این فصل، بهترین خط حمله لیگ را از آن 
خود کند. اتفاقی کــه قطعا تضمینی برای 
قهرمانی نیست اما هیچ هم بعید نیست که 
به لطف همین برتری، زردپوشان دیار نصف 
جهان لیگ را در رتبه فعلی شان،یعنی اول، 

به پایان برسانند.

 نتیجه گرایی علیه فوتبال هجومی
کاهش عمر مدیران در باشــگاه ها و به 
طبع آن عدم وجود ثبات در اداره مجموعه، 
مربیــان لیگ برتری را هم وادار به محافظه 
کاری و نتیجــه گرایی کرده اســت. به این 
معنا که آن ها ترجیح می دهند تیم هایشان 
دفاعی بازی کنند و امتیازات لازم را بگیرند تا 
اینکه سبکی تهاجمی و ریسکی را در پیش 
بگیرند و به دنبال فوتبالی شناور و هجومی 
باشند. سبکی که ممکن است الزاما منتج به 
کسب نتایج خوب نمی شود و خوب نتیجه 
نگرفتن هم به عاملی برای برکناری مربیانی 
تبدیل می شــود که قطعا جایگاه و نیمکت 

شان را خیلی دوست دارند.
در پایان لیگ نوزدهم 503 بار توپ از خط 
دروازه ها عبور کرد.آماری که در نیمه لیگ 
بیســتم 237 گل است و نشان می دهد که 
به احتمال قوی، لیگ فعلی لیگی به مراتب 
کم گل تر نسبت به فصل گذشته خواهد بود.

ملاک اصلی ما انتخابی رقابت های جهانی صربستان است 
محمدی: ملاک اصلی ما انتخابی رقابت های جهانی 
صربستان است/امامی به راحتی حریفش را شکست داد

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد با تاکید بر اینکه نتیجه 
رقابت های انتخابی تیم ملی پیش از مسابقات قهرمانی 
جهان صربستان، ملاک اصلی شناخت ترکیب تیم ملی 
است، گفت: در صورت نیاز حضور در تورنمنت بین المللی 

و حتی مبارزه رو در رو نیز مد نظر ما خواهد بود.
غلامرضا محمدی، درباره برگزاری انتخابی وزن 74 
کیلوگرم کشتی آزاد بین یونس امامی و جمال عبادی 
که با برتری امامی در تک مبارزه به پایان رسید و برخی 
انتقادات از اینکه چرا تنها یک کشتی برگزار شد، اظهار 
کرد: این کشتی در شرایط کاملا برابر و عادلانه برگزار 
شد و ما به هر دو کشتی گیر 10 روز قبل از مبارزه اعلام 
کردیم که رقابت انتخابی در سر وزن قانونی برگزار خواهد 
شــد. حتی این موضوع را نیز بر روی سایت فدراسیون 
رسما اعلام کردیم که ممکن است در تک مبارزه و یا بر 
اساس نظر کادر فنی بر اساس دو برد از سه مبارزه باشد.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد افزود: اینکه بخواهیم 
پس از باخت برای توجیه عملکردمان از گفتن واقعیت 
خودداری کنیم کار پسندیده ای نیست و صورت خوشی 
ندارد.شــرایط کاملا برابر بود و امامی توانست در یک 

مبارزه کاملا برتر با شایستگی به برتری برسد.
وی با تاکید بر اینکه کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد 
قطعا امتیازات و شرایط ویژه تری را برای نفرات فنوان 
دار در رقابت های جهانی در نظر می گیرد، گفت: این 
موضوع بر اســاس شایسته سالاری و ارزیابی های فنی 
صورت می گیرد و عین عدالت اســت. قطعا هر کشتی 
گیری که بتواند با شایستگی توانایی خود را در رقابت 
های مهم بین المللی همچون قهرمانی جهان با کسب 
مدال ثابت کند از این قاعده مســتثنی نیست. یونس 
امامی عنوان دار جهان اســت و با وجود اینکه تازه به 
وزن 74 کیلوگرم آمده موفق شده عبادی را به راحتی 
شکست دهد، خب کدام عقل سلیمی می گوید باز هم 
مبــارزه انتخابی را تکرار کنیم؟ این موضوع با تدابیر و 
بررســی های مجموعه کادر فنی اتخاذ شد و کاملا از 

آن دفاع می کنیم. 
محمدی در ادامه، درباره انتقادات جمال عبادی پس 
از این شکست و اینکه مبارزه در شرایط برابر نبوده است، 
گفت: این رقابت در شــرایطی کاملا برابر برگزار شد و 
هر دو کشتی گیر در شرایط تمرینی برابر به مصاف هم 
رفتند و متاسفانه برخی صحبت ها برای توجیه شکست 
قابل قبول نیست. وقتی کشتی گیری که مدت زیادی 
اســت در این وزن حضور دارد به یک کشتی گیر تازه 
وارد می بازد دیگر حرفی برای گفتن باقی نمی ماند. هر 
فردی که کمترین شناختی از کشتی دارد و آن را می 

فهمد می داند حق با چه کسی بوده است. 
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد در ادامه درباره شرایط 
تیم ملی کشــتی آزاد پس از برگزاری چهارمین اردو 
در راه حضور در رقابت های کســب سهمیه المپیک و 

قهرمانی آسیا، گفت: خدا را شکر به لحاظ ارزیابی های 
کلی روند مثبت و رو به رشــدی را هم به لحاظ روحی 
و هم جســمی و فنی طی کرده ایم. با توجه به دوری 
طولانی مدت از تمرین و مسابقه به دلیل شیوع ویروس 
کرونا، بیشــتر تاکید ما در این اردوها بر روی تمرینات 
استقامتی و هوازی با حجم بالا و شدت کم بوده است . 
در مجموع برگزاری این 4 مرحله اردو به ما کمک زیادی 
کرد تا بچه ها به شرایط نرمال و حتی ایده آل برسند.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد در پاسخ به این سوال 
که با توجه به شرایط موجود و ارزیابی های کادر فنی، به 
کسب نتیجه در رقابت های پیش رو و مخصوصا کسب 
ســهمیه المپیک و پس از آن المپیک توکیو خوشبین 
اســت یا خیر، خاطرنشــان کرد: قطعا با امیدواری به 
تلاشــمان ادامه می دهیم و تمامــی بچه ها در جوی 
کاملا آرام با همدلی و انگیزه زیاد کارشان را انجام می 
دهند که این موضوع بســیار اهمیت دارد. کشــتی ما 
برای کسب موفقیت به همدلی و آرامش و حمایت هر 
چه بیشتر نیاز دارد، این ها لازمه موفقیت کشتی است. 
همــه ما با همه توان برای موفقیت تیم ملی تلاش می 
کنیم، شــرایط و عملکرد بچه ها در زمان مبارزه نیز از 

اهمیت زیادی برخوردار است.
 ما برای تک تک نفرات برنامه ریزی داریم و امیدوارم 
در نهایت با تلاش و پشــتکار به بهترین نتیجه برسیم .

وی درباره برنامه نهایی کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد 
برای انتخاب نفرات المپیکی و حرف و حدیث های زیاد 
پیرامون این مسئله، گفت: ما از جام تختی و رقابت های 
قهرمانی آسیا در سال گذشته و به طور کلی مسابقات 
قبل از شیوع کرونا، یک سری از کشتی گیران را به اردو 
دعــوت کردیم. با هدف حضور در رقابت های قهرمانی 
جهان در صربســتان، رقابت های انتخابی تیم ملی را 
برگزار کردیم اما رقابت های قهرمانی جهان لغو شــد. 
در چنین شرایطی مبنا و ملاک اصلی ما برای شناخت 
ترکیب تیم ملی همــان رقابت های انتخابی تیم ملی 
برای حضور در مسابقات قهرمانی جهان صربستان است. 

البته احتمال دارد با توجه به شرایط و صلاحدید کادر 
فنی بین تعداد محدود در برخی اوزان، تورنمنت های 
بین المللی و حتی رقابت انتخابی را نیز برای شناخت 
ترکیب تیم ملی در المپیک داشته باشیم. ممکن است 
 حتی کشــتی گیری که در انتخابی تیم ملی قهرمان

 شده نیز برای محمک بیشتر به تورنمنت بین المللی 
اعزام شود.

محمدی با دفــاع از برنامه کادر فنی در این رابطه، 
و در پاســخ به ابن ســوال که با این اوصاف پس شاهد 
برگــزاری رقابت های انتخابی تیــم ملی برای حضور 
در المپیــک نخواهیم بود، گفت: با توجه به شــرایط 
موجود، مگر می توانیــم بار دیگر رقابت های انتخابی 
تیــم ملی را به صورت کامل برگزار کنیم؟ این موضوع 
اصلا به سود تیم ملی نیست، نه با شرایط شیوع کرونا 
منطقی اســت و نه به لحاظ فنی درست است. ما یک 
بار انتخابی تیم ملــی را برگزار کردیم و همان مبنای 
کار ما خواهد بود، حال ممکن است با توجه به بررسی 
ها و صلاحدیــد در برخی اوزان نفراتی را در تورنمنت 
ها محک بزنیم و در نهایت اگر نیاز باشــد حتی رقابت 
انتخابی بگذاریم. این بحث کاملا شــفاف و بر اســاس 
شایســته ســالاری و توانایی آزادکاران حاضر در اردو 
 اســت.وی درباره هدف کادر فنی از برگزاری انتخابی

 در اوزان 57 و 8۶ کیلوگرم تیم ملی کشــتی آزاد که 
قرار اســت 19 اسفند برگزار شود، گفت: این مسابقات 
یک مرحله از انتخابی المپیک اســت. پس از آن نیز با 
توجه به شرایط و بررسی کادر فنی اگر نیاز باشد احتمال 
دارد به تورنمنت بین المللی نیز اعزام شوند.سرمربی تیم 
ملی کشتی آزاد، درباره برنامه کادر فنی درباره 4 وزن 
دیگر المپیکی برای شناخت ترکیب تیم ملی، خاطرنشان 
کرد: ما هنوز در 3 وزن ۶5، 74 و 97 کیلوگرم سهمیه 
المپیک را نگرفته ایم و بحث شناخت ترکیب در المپیک 
پیش از رقابت های گزینشــی معنا ندارد. هدف اول ما 
کسب سهمیه المپیک در این 3 وزن است و بعد از آن 
درباره المپیک تصمیم گیری می کنیم. وی با اشاره به 

حساسیت کادر فنی بر روی وزن 125 کیلوگرم، گفت: 
درباره سیاســت های کادر فنــی در این وزن با رییس 
محترم فدراســیون کشتی و آقای کاوه مدیر تیم ملی 
کشتی آزاد به جمع بندی نهایی رسیدیم که نیاز است 
نفردت مدعی این وزن در تورنمنت بین المللی محک 
جدی بخورند. این موضوع حق کادر فنی اســت و لازم 
است با بررسی کامل در این وزن تصمیم گیری کنیم.

ســرمربی تیم ملی کشتی آزاد درباره صحبت های 
علیرضا دبیر مبنی بر اینکه قطعا تمامی ملی پوشــان 
ایران در المپیک با برگزاری دیدار انتخابی معرفی می 
شــوند، تصریح کرد: ما انتخابی را با روش محمک در 
تورنمنت و حتی در صورت نیاز مبارزه رو در رو اعمال 
می کنیم. منطور آقای دبیر نیز همین بوده و قطعا تمامی 
کشتی گیران بر اساس شایسته سالاری و با هدف کسب 
موفقیت در المپیک انتخاب خواهند شد. دست کادر فنی 
در این رابطه باز گذاشــته شده تا بتوانیم با استفاده از 
تمام پتانسیل کشتی و بر اساس عدالت بهترین ترکیب 

را انتخاب کنیم.
محمدی با تاکید بر ســعی و تلاش مجموعه کادر 
فنی تیم ملی کشــتی آزاد برای انتخاب برترین ها در 
المپیک توکیو، گفت: قطعا کشــتی گیری به المپیک 
مــی رود که با تمام وجود به روی تشــک برود و تنها 
هدفش افتخارآفرینی و کسب مدال در المپیک باشد. 
کشتی گیری که فقط بخواهد در المپیک باشد به درد 

تیم ملی نمی خورد.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد درباره برخی شایعات 
مبنــی بــر اینکــه امــکان دارد در وزن 74 کیلوگرم 
مصطفی حسین خانی به رقابت های گزینشی المپیک 
و یونس امامی به رقابت های قهرمانی آسیا اعزام شوند 
و اینکه آیا این تصمیم به ســود تیم ملی است، گفت: 
ما به همراه مدیر تیم ملی و شخص رییس فدراسیون 
هیچ تصمیم قطعی در اینباره نگرفته ایم و شرایط این 
دو کشــتی گیر در اردوها به دقت بررسی خواهد شد 
 تا یکی از این دو نفر به کســب ســهمیه و دیگری به

 قهرمانی آسیا اعزام شوند.
محمدی در پایان در پاسخ به این سوال که آیا هدف 
کادر فنی کامل کردن سهمیه ها در رقابت های گزینشی 
قاره آسیاست، گفت: روش کار ما و مسیری را که طی می 
کنیم کاملا شفاف است و صادقانه مسائل مختلف را بیان 
می کنیم. ما باید بر روی کارمان و هدفی که داریم تمرکز 
کنیم و در این راه برای کسب موفقیت به حمایت، آرامش 
و همدلی نیاز داریم. قطعا هدف ما این است که 3 سهمیه 
باقیمانده را در همین رقابت های گزینشی آسیا بگیریم 
تا در ادامه به دنبال حضور موفق در المپیک باشیم . در 
المپیک کار ســختی داریم و قبل از آن در رقابت های 
گزینشی نیز کار خیلی سخت تری خواهیم داشت. رقابت 
های قهرمانی آســیا هدف ما نیست و قطعا مهمترین 
 هدف ما در حال حاضر کسب سه سهمیه باقیمانده در

 مسابقات گزینشی قزاقستان است.

مهاجم ایرانی تیم فوتبال پورتو با بیان اینکه برای بازی با یوونتوس استرس 
داشته و گلزنی به این تیم به او الهام شده بود، گفت: در بازی برگشت با یووه در 

تورین پیراهن رونالدو را می گیرم.
 مهدی طارمی در دیدار پورتو مقابل یوونتوس ایتالیا در لیگ قهرمانان اروپا 
موفق شد یک گل به ثمر برساند؛ دیداری که در نهایت با نتیجه 2 بر یک سه بود 
پورتو تمام شد. طارمی در تازه ترین اظهارنظر خود، اعلام کرد هنگام استراحت در 
روز بازی، خواب دیده است که برابر یوونتوس زود گل می زند. وی با بیان اینکه 
برای رویارویی با یوونتوس استرس هم داشته است، خاطره جالبی از درخواست 

بازیکنان پورتو برای گرفتن پیراهن رونالدو ستاره یوونتوس تعریف کرد.
طارمی درباره احساسش از حضور در لیگ قهرمانان اروپا و بازی با یوونتوس 
گفت: همین که توانستم برای دقایقی لبخند روی مردم بیاوردم خوشحالم و باعث 
افتخارم است. آرزو می کنم فوتبالیست های ایرانی در لیگ قهرمانان اروپا شرکت 
کنند و باعث سرافرازی ایران شوند. نمی گویم در حد جام جهانی مهم است ولی 

رقابت های مهمی است.
وی افزود: بازی در لیگ قهرمانان اروپا از ابتدا )حضور در ترکیب اصلی( خیلی 
حس خوبی داشت. باعث غرور من بود. استرس هم داشتم. خدا را شکر توانستم 

خودم را خوب کنترل کنم و با یک بازی خیلی خوب از تیم پورتو یوونتوس را 
شکست دادیم. حس خیلی خوبی داشت که غیر قابل وصف است. آدم باید خودش 
تجربه کند.مهاجم ایرانی تیم پورتو که با برنامه »فوتبال 120« گفتگو می کرد، 
درباره اینکه چطور توانسته انتقادات علیه خودش در سال های گذشته را نادیده 
بگیرد و از آجر انتقادات به شکل سازنده استفاده کند، گفت: خیلی کار سختی 
است. برادرم پیش از بازی )با یوونتوس( یک ویدئوی انگیزشی برایم فرستاد و 
سپس آن را پاک کرد. گفت ویدئوها روی تو جواب نمی دهد چون خودت خیلی 

انگیزه داری. این ویدئوها خیلی برای جذابیت ندارد و از ذهنم پاک می شود. سعی 
می کنم این آجرها را بگیرم و از آن خانه بسازم. یک فوتبالیست باید بتواند این 

آجرها را روی هم بگذارد تا برای خودش یک خانه بسازد.
طارمی درباره نیمکت نشینی هایش در پورتو و سپس درخشش در این تیم 
تصریح کرد: زمانی که به پورتو رسیدم شرایط ویژه ای بود. شرایط برای هماهنگی 
و سازگاری در یک تیم بزرگ سخت است ولی خیلی زود توانستم با باشگاه و 
بازیکنان و مربی هماهنگ شوم. زمان می برد مربی اعتماد کند. کونسیسائو چند 
قهرمانی با پورتو به دست آورده بود. سرمربی نمی توانست یک بازیکن را خیلی 

زود وارد تیم و به او اعتماد کند.
وی گفت: کونسیسائو به یکسری از بازیکنان قبلی تیم خیلی اعتماد داشت. 
این کارم را سخت می کرد. من هم مجبور بودم تلاش و تمرین کنم و جایم را 
به دست بیاورم. اگر می نشستم و آه و ناله می کردم به جایی نمی رسیدم. مجبور 
بودم تلاش کنم و فرصتی به دست بیاورم تا جایگاهم را بگیرم. از وقتی جایم را 
به دست آوردم جوری تمرین کردم که جایم را به کسی ندادم. امیدوارم این روند 
خوب ادامه داشته باشد و بتوانم با گل ها و پنالتی هایم لبخندی به لب مردم ایران 

بیاورم. این خیلی برایم ارزش دارد و از این حس خوب انرژی بگیرم.

بعد از گل به یوونتوس دنیا دورسرم چرخید

 استعفای علیپور از مدیرعاملی تراکتور!
مدیرعامل باشــگاه تراکتور یک ماه و نیم پس از حضور در این تیم از ســمت خود 
اســتعفاء داد. محمد علیپور که روز دهم مهرماه 99 جانشــین میرمعصوم ســهرابی در 
ســمت مدیرعاملی باشگاه تراکتور شده و در نقل و انتقالات سرخ پوشان تبریزی نقش 
پرُرنگی داشت، خیلی زود به پایان کارش در این باشگاه رسید. علیپور تنها 45 روز پس 
از همکاری با باشگاه تراکتور از سمت خود استعفاء داد که هیأت مدیره این باشگاه نیز 
با جدایی او از کادر مدیریتی تراکتور موافقت کرد. هیأت مدیره تراکتور با قبول استعفای 
محمد علیپور از سمت مدیرعاملی این باشگاه، حسن آذرنیا که به عنوان مدیر تیم فوتبال 
تراکتور فعالیت داشت را با حفظ سمت به عنوان سرپرست مدیرعاملی باشگاه منصوب کرد.

 رونمایی استقلال از جانشین علی کریمی
آبی پوشــان هفته نخست رقابتهای لیگ برتر را در حالی با پیروزی 2 بر صفر مقابل 
مس رفســنجان به پایان رســاندند که از هیچ بازیکن جدیدی قادر به استفاده نبودند و 
آنها با همان ترکیب فصل گذشته شــان به میدان رفتند.فکری در مرکز زمین از نفراتی 
مثل فرشید باقری، فرشید اسماعیلی، مسعود ریگی و آرش رضاوند استفاده کرد که زوج 
باقری-ریگی، هافبک های دفاعی این تیم را تشکیل می داد و این در حالی بود که فصل 
گذشته اغلب در این منطقه زوج ریگی-کریمی شکل می گرفت. باوجود پیروزی استقلال 
در ایــن دیدار، انتقاداتی عملکرد خط میانی آبی پوشــان و به خصوص زوج هافبک های 
میانی این تیم صورت گرفته بود و به نظر می رســد فکری در خط میانی تیمش نسبت 

به هفته اول تغییراتی اعمال نماید.
مهدی مهدی پور هافبک اصفهانی که از ذوب آهن به اســتقلال پیوست، شبیه ترین 
بازیکن به علی کریمی اســت و به نظر می رســد در هفتــه دوم این بازیکن در ترکیب 
اصلی تیمش مقابل فولاد به میدان رفته و در کنار مسعود ریگی زوج هافبک های میانی 
آبی پوشان را شکل دهند. چه بسا با حضور مهدی مهدی پور در کنار مسعود ریگی، استقلال 
در مرکز زمین صاحب یک زوج اثرگذار دیگر باشــد و مهدی پور بتواند تا حدودی جای 
خالی علی کریمی را برای آبی پوشان پر نماید. آبی پوشان در دومین هفته از رقابت های 
لیگ برتر میهمان فولاد خوزستان هستند که این دیدار از ساعت 1۶:40 روز جمعه 30 

آبان به میزبانی فولاد در ورزشگاه خانگی این تیم آغاز می شود.

 همه یا هیچ به سبک اسکوچیچ
عمر مربیگری دراگان اسکوچیچ هنوز به یک سال نرسیده؛ ولی بسیاری از ما، تلاش 
مضاعفش را چه در سفرهای متوالی برای رصد لژیونرها، چه روی سکوهای ورزشگاه های 
ایرانی جهت آنالیز مسابقات لیگ برتر دیدیم. چشمه ای از نمود این زحمات او و کادرش، 
در قالب مجموعه ای از تدابیر فنی هجومی و تماشاگرپسند در تاشکند و سارایوو نمایان 
شــد. مسیری که فوتبال ملی ما با اسکوچیچ درحال پیمودن است، امیدبخش و روشن 
اســت. با این حال، یک نکته نگران کننده درمورد آن وجود دارد؛ اینکه به  نظر می رسد 

کادر فنی وی به درازمدت بیشتر می نگرد و روی رخدادهای پیش رو ریسک می کند.
چند روز پیش، فیفا رسماً اعلام کرد که تیم ملی در فروردین ماه سال بعد به  مصاف 
هنگ کنگ و کامبوج خواهد رفت و خردادماه نیز بازی های سرنوشت سازش با بحرین و 
عراق را برای صعود به دور نهایی جام جهانی انجام خواهد داد. از این رو، بوسنی دومین 
و آخرین رقیب تدارکاتی ما پیش از این دیدارهای رسمی بود. اما درون مستطیل سبز، 
ناهماهنگی ناشی از تزریق بازیکنان جدید به بدنه تیم ملی و خو نگرفتن آنان به آرایش 

سه دفاعه به وضوح به چشم می خورد.
ارزش پیروزی دو گله در زمین تیم ملی کشوری که در سطح نخست لیگ ملت های 
اروپا فعالیت می کند، قابل چشمپوشی نیست. اما مشکلات فنی که در نمایش بازیکنان 
فعلی تیم دیده می شد، ممکن است در بازی غایبین بزرگی نظیر آزمون، طارمی، قدوس 
و جهانبخش نیز تکرارشــود. کاهش و رفع این ایــرادات نیز به زمان مطلوب نیاز دارد؛ 
عنصری که ما از آن بی بهره ایم. رویارویی با بحرین و عراق، با بوسنی و ازبکستان مقداری 
متفاوت خواهد بود. بحرینی ها یک دفاع بسته و همه جانبه ارائه خواهند داد و عراقی ها 

نیز جنگندگی و فیزیک بدنی بالایشان را به رخمان خواهند کشید.
بی شک، هدفگذاری های فنی اسکو و دستیارانش و آینده نگری آنها برایمان قابل تحسین 
اســت. اما هم آنها و هم ما می دانیم که اگر این برنامه ریزی های میان مدت و بلندمدت، 
با دشــت هر 12 امتیاز پیش رو در مقدماتی جام جهانی همراه نگردند، آن گاه تمام این 
برنامه ها ارزششــان را از دست می دهند. اســکوچیچ خود مطلع است که بدون غلبه بر 

دو رقیب چغر پیش رویش، کسی ادامه کارش در فوتبال ملی مان را نخواهد پذیرفت.
از ســوی دیگر، با تأیید اساسنامه فدراســیون، مجمع انتخاباتی نیز به زودی برگزار 
خواهدشد و کادر مدیریتی جدید فدراسیون مشخص خواهدگشت. این مسأله که نگرش 
مسئولین آینده فوتبال ملی ما با مسئولین موقت فعلی تا چه حد متفاوت است، می تواند 
در بدترین سناریوی ممکن به اختلافات گسترده میان مدیریت و مربی بینجامد که آتش 
آن تیم ملی را بدتر از هر شخص و گروهی خواهد سوزاند. رسیدن به اوج آمادگی در آغاز 
فیفادی هایمان با اســکو و آن هم پس از وقفه های پرشمار کرونایی، شاید انتظار به جایی 
نباشد؛ ولی تنها راه موجود است برای کاهش احتمال وقوع چنین اختلافات خانمانسوزی.

از نظر ثبات، شرایط فوتبال ملی ما حتی از عراق و بحرین نابسامان تر است. غواصان 
مروارید با هلیو سوســا )ســرمربی ســابق تیم های پایه پرتغال( و شیرهای بین النهرین 
هم با ســرچکو کاتانچ اسلوونیایی تبار دو سال اســت ادامه می دهند. اما ما ماه هاست با 
فدراسیون نشــینان موقت و ســرمربی باانگیزه و کاربلد، ولی تازه کارمان ادامه می دهیم. 
هرچند برتری در دو بازی دوســتانه نخستمان با سرمربی کروات خوشحال کننده است، 
ولی برخی تصمیمات اسکوچیچ به یک ریسک »همه یا هیچ« نزدیک ترند؛ آن هم برای 
مایی که چوب خطمان برای ازدســت دادن پر شــده. اســکوچیچ با طی کردن راهی که 
برگزیده می تواند یک ســرمربی موفق با آوازه ای مانند برانکو شود و یا یک بازنده بزرگ 
که به  ســرعت از بازار فوتبال ایران خارج می گردد. برای رســیدن به اولی، او به اندکی 

شانس و اقبال هم نیاز دارد.

 لیست 4 نفره کومان برای دفاع بارسلونا
رونالد کومان، سرمربی هلندی بارسلونا، می خواهد در نقل و انتقالات زمستانی خط 
دفاعی تیمش را تقویت کند و بدین منظور 4 گزینه را در نظر دارد که بارســا می تواند 
برای خرید آن ها اقدام کند و در صورت اینکه موفق به جذب هر کدام از آن ها نشــد به 
سراغ گزینه ی دیگری برود. بارسلونا در نقل و انتقالات تابستانی خریدی در پست مدافع 
وسط نداشت و اریک گارسیا هم که به عنوان هدف نقل و انتقالاتی بارسلونا در تابستان 
معرفی می شد در نهایت در منچسترسیتی ماندگار شد. اکنون به گفته روزنامه اسپورت 
کاتالونیا، بارســلونا می تواند برای تقویت خط دفاعی خود در زمستان گزینه هایی را مد 
نظر داشــته باشد. آن ها می خواهند بازیکنانی کم هزینه و باتجربه را به تیم اضافه کنند 

تا در صورت ایجاد مشکلات مصدومیت، دستشان خالی نماند.
روزنامه اسپورت ادعا می کند گزینه های بارسلونا برای خط دفاعی در ژانویه عبارتند 
از آنتونیو رودریگر، مدافع چلسی که مورد علاقه لمپارد نیست و سه بازیکن دیگر از سری 
آ که فدریکو فازیو از رم، جرمن پتزیا از فیورنتینا و ماتئو موساکیو از میلان هستند. البته 
موســاکیو خودش همواره با مشکلات شــدید مصدومیت دست و پنجه نرم کرده است. 
باید دید که بارسلونا در نهایت به سراغ کدام یک از این بازیکنان در ژانویه خواهد رفت.

 بازگشت داریوش پس از 396 روز
داریوش شجاعیان به سرنوشت عجیبی در تیم استقلال دچار شده و در دو فصل متوالی با 
مصدومیت از ناحیه رباط صلیبی مدت طولانی مصدومیت را تجربه کرد. شجاعیان در حالی 
که می توانســت خیلی زودتر از این به میدان بازگردد، با پنجره های بسته نقل و انتقالاتی 
مواجه شد تا بازگشتش به میدان طولانی تر شود. شجاعیان در دیدار تدارکاتی تیمش مقابل 
چوکا دچار مصدومیت جزیی شد که این مصدومیت را هم پشت سر گذاشته و این روزها 
با انجام تمرینات اختصاصی می کوشــد تا برای دیدار مقابل فولاد آماده شود.در صورتی 
که شــجاعیان با تصمیم محمود فکری فرصت بازی مقابل فولاد را پیدا کند، بعد از یک 
سال و یک ماه و یک روز در یک دیدار رسمی با پیراهن استقلال حضور پیدا کرده است.
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پرسپولیس تنها مدعی استاندارد قهرمانی
پرسپولیس قهرمانی نیم فصل را می خواهد 
و این چیزی است که بعد از اوج گرفتن تیم 
یحیی در چهار مســابقه اخیر به وضوح در 
تیم دیده شــد. حالا بازیکنــان و کادر فنی 
پرسپولیس این نقطه عطف را در فصل جاری 
می خواهند. آنها نسبت به سایر مدعیان که 
کارشان را در نیم فصل تمام کرده اند یک بازی 
دیگر در پیش دارنــد و این فرصتی خواهد 
ســاخت تا یحیی و شاگردانش به عنوانی که 

می خواهند دست یابند.

  قهرمانی فقط با برد
پرســپولیس در صورت تساوی در بازی 
معوقه خود با سپاهان در امتیاز 28 شریک 
خواهد شد اما به خاطر یک تفاضل گل کمتر 
به قهرمانی نیم فصل نخواهد رسید پس حتماً 
باید برنده باشد. آنها برای این مهم باید گل 
گهر تیم ششــم جدول را شکست دهند که 
فقــط 5 امتیاز از آنها پایین تر اســت ضمن 
اینکه بازی در خانه حریف برگزار می شود و 
تیم قلعه نویی هم می تواند با پیروزی در این 
مسابقه تا رده چهارم جدول بالا بیاید و نیم 
فصــل را با این عنوان تمام کند پس حریف 
هم انگیــزه دوچندانی برای پیروزی خواهد 
داشــت و کار پرسپولیس برای قهرمانی نیم 

فصل اصلًا راحت نیست.

 عنوانی که یحیی می خواهد
یحیی گل محمدی و کادرش به شــدت 
دنبال قهرمانی نیم فصل هستند و این عنوان 
برایشان یک هدف نزدیک اما مهم به حساب 

می آید. آنها دوست دارند با کسب این عنوان 
هم دوباره در قامت مدعی اول قهرمانی خودی 
نشان دهند و برای پنجمین قهرمانی متوالی 
خیز بردارند هم این عنوان غیررســمی اما 

روحیه بخش را به نام خود بزنند.
 یحیــی و کادرش فصل قبــل تیمی را 
قهرمــان کردند که با هدایت کالدرون و بعد 
از یک رنسانس بزرگ به قهرمانی نیم فصل 
رســیده بود و حالا این کادر هم نمی خواهد 
از این عنوان عقب بیفتد و بشدت علاقه مند 
اســت تا این عنوان را در کارنامه کاری اش 

ثبت کند.

بــرای یــادآوری باید بگوییــم در چهار 
فصل گذشــته که پرســپولیس در نهایت 
به قهرمانی لیگ برتر دســت یافت، سه بار 
 قهرمان نیم فصل شده و یک بار هم تنها به

 خاطــر تفاضل گل کمتر ایــن عنوان را از 
دست داده بود.

تیم برانکو در لیگ های شانزدهم و هفدهم 
به ترتیــب با 32 و 33 امتیــاز از 15 بازی 
قهرمان نیم فصل شد اما در لیگ هجدهم با 
31 امتیاز تنها به خاطر تفاضل کمتر نسبت 
به ســپاهان و پدیده در پایان هفته پانزدهم 

در رده سوم قرار گرفت.

 فرصتی برای رسیدن به میانگین 
قهرمانی

پرســپولیس تا اینجای فصل و به لطف 
چهار برد متوالی اخیر موفق شده از چهارده 
بازی خــود 27 امتیاز بگیرد اما همچنان به 
میانگین لازم برای قهرمانی )2 امتیاز از هر 
بازی( دســت نیافته است. حالا پرسپولیس 
فرصت این را دارد تا با پیروزی مقابل گل گهر 
سیرجان 30 امتیازی شده و به میانگین لازم 
برای قهرمانی دست یابد که اگر اینگونه شود 
تنها تیم لیگ بیستم در پایان نیم فصل اول 
خواهد بود که به این میانگین می رسد و در 

واقع تنها مدعی استاندارد قهرمانی تا اینجای 
فصل به شمار خواهد آمد.تیم یحیی می تواند 
نیم فصل لیگ بیســتم را با 30 امتیاز تمام 
کند که حتی در صورت رسیدن به این عدد 
به امتیازهایــی که تیم برانکو و کالدرون در  
پایان نیم فصل طی چهار فصل گذشــته به 
آن دست یافته بودند نخواهد رسید اما برای 
قهرمانی نیم فصل در این لیگ و گرفتن عنوان 
»مدعی اول قهرمانی« فصلی که نزدیک تر و 
دشوارتر از فصول قبلی به نظر می رسد کفایت 

خواهد کرد.

 ۵ هفته سوم استثنایی می شود؟
چنانچــه بازی های پرســپولیس را هر 
5 هفته، 5 هفته بســنجیم و امتیازاتش را 
محاســبه کنیم، 5 هفته سوم تا اینجا برای 
تیــم یحیی فوق العاده پیــش رفته و با برد 
در ســیرجان می تواند استثنایی هم بشود.

پرســپولیس از 5 بازی اول 9 امتیاز گرفت و 
یک امتیاز برای رسیدن به میانگین قهرمانی 
کم آورد. این روند در 5 بازی دوم ضعیف تر 
شــد و تیم یحیی از 5 بــازی فقط ۶ امتیاز 
گرفت.حالا و در 5 هفته ســوم این تیم اوج 
گرفته و با وجود بردهایی که همه با اختلاف 
یک گل حاصل شده، چهار برد پیاپی و 12 
امتیاز مهم و حیاتی جمع کرده و حتی اگر در 
سیرجان شکست بخورد میانگین 2/4 امتیاز 
از هر بازی را برای خود ثبت کرده اســت.با 
این حال اگر پرسپولیس در سیرجان پیروز 
شود و از 5 بازی سوم 15 امتیاز جمع کند، 
یک اتفاق ویژه و استثنایی را رقم زده است.

کم کاری نه، اوج بی مسئولیتی! 
 بی هیچ اغماضی محمود فکری سهم کمی در نتایج 
اســتقلال ندارد و باید از جنبه های فنی مؤاخذه شود. 
استقلال او در نیم فصل نخست لیگ بیستم نتایج ضعیفی 
مقابل مدعیان قهرمانی رقم زد و هیچ گاه نتوانست در 
مقابل تیم هایی که شانس قهرمانی دارند، مقتدر باشد. 
تغییرات پی درپی تاکتیکی و فقدان ثبات، عمده ایرادی 
است که به سرمربی استقلال وارد می شود که چندان 

هم بیراه نیست...
با وجود این اما فکری حتی اگر دوست نداشته باشد 
درباره بی ثباتی ترکیب خود به خبرنگاران توضیح دهد 
باید منصفانه مورد نقد قرار گیرد؛ نقد هایی که برخاسته 
از آگاهی از تمام اتفاقات ریز و درشــت استقلال باشد 
نه اینکه او را ســیبل قرار دهند و تمام کاسه کوزه های 
شکست مقابل ســپاهان )بازی های بزرگ( را سر این 

مربی بشکنند.
سؤالی که نباید از یافتن پاسخش غافل بود این است 
که سهم بازیکنان در شکست مقابل مدعیان چه اندازه 
اســت؟ آیا بازیکنی همچون عارف غلامی توانسته به 
نقطه اطمینان بخشی در بازی های بزرگ تبدیل شود؟ 
بازیکنی که در دربی نیز آن نمایش فاجعه بار را به اجرا 
گذاشــت و در بازی با سپاهان نیز یکی از ضعیف ترین 

بازیکنان تیمش بود.
سیاوش یزدانی نیز یکی دیگر از ضعیف ترین بازیکنان 
میدان بازی با سپاهان بود که پشت انتقاد های دامنه دار 
از کادرفنی استقلال پنهان ماند. از سیاوش یزدانی چند 
بازی خاطره انگیز در یاد دارید؟ آیا او جز مصدومیت های 
مکرر و دوری از ترکیب حاصل دیگری برای اســتقلال 
داشته است؟ استقلال بابت چه کار شاقی به این بازیکن 

مزد می دهد؟
محمد دانشگر نیز فرسنگ ها با روزهای اوج خودش 
فاصله دارد. لااقل دانشگر در بزنگاه ها با گلزنی هایش به 
داد استقلال می رسید و تیم را از چالش های احتمالی 
بیرون می آورد اما او نیز به حدی از روزهای شــکوفایی 
فاصله گرفته که تا آســتانه گلزنی به دروازه استقلال 
هم پیش می رود )اشــاره به صحنه دقایق پایانی مقابل 

سپاهان(. آقای دانشگر دروازه را اشتباه گرفته ای!
درباره دیگر بازیکنان نیز هیچ اغماضی جایز نیست؛ 
حتی اگر وریا غفوری باشد. آقای کاپیتان را باید یکی از 
بزرگترین سهامداران شکست های اخیر دانست. بازیکنی 
که با آن رفتار بچگانه و ناپخته خود در بازی با نساجی 
سازمان فکری مجموعه استقلال را بر هم ریخت. وریا 
هر اندازه در مسائل مالی فی مابین خود و باشگاه محق 
باشد که هست، هرگز مجاز نیست اینگونه نظم تیمش 
را لگد مال کند. نتیجه بازی با سپاهان هرگز نمی تواند 

بی ارتباط با آن رفتار باشد، هرگز!
از حق نگذریم برخی بازیکنان نهایت تلاش خود را در 
روزهای بد اخیر نیز به کار گرفته اند تا شاید کمک حال 
تیم خود باشند. بازیکنانی که کمتر در رسانه ها حاضر 
می شوند. نمونه اش مسعود ریگی که به رغم بیرون شدن 
از ترکیب اصلی همواره در خدمت تیم اســت و تلاش 
دارد ولو به عنوان بازیکن تعویضی برای تیمش بازیکن 
مفیدی باشــد. مرادمند و مرادی نیز می توانند در این 
قاب قرار بگیرند. این خصیصه البته در مواجهه با رشید 
مظاهری هرگز صدق نمی کند. دروازه بانی که بعد از یک 
بازی نیمکت نشــینی مصاحبه ای را هم علیه کادرفنی 
استقلال انجام داد و با صحبت های خود دخالتی آشکار 
داشت در تصمیم های فنی تیمش.فرشید اسماعیلی و 
فرشید باقری نیز هرگز نیمی از آنچه خود در روزهای اوج 
برای استقلال رقم زده اند نبوده اند. اولی پرفراز و نشیب 
پیش می رود و دومی هم انگار در باد جدایی در نیم فصل 

خوابیده و خودش را دیگر بازیکن استقلال نمی داند. از 
مهدی مهدی پور که با هیاهوی بسیار به استقلال آمد 
هم عملکرد خیره کننده ای ندیده ایم. مهدی مهدی پور 
چنــد بازی دیگر باید از محمود فکری فرصت بگیرد تا 
خود را به عنوان مردی محوری در مرکز زمین در افکار 
استقلالی ها جا بیندازد و به بازیکنی کلیدی بدل شود؟ 
آیا نمایش او در بازی های بزرگ نیز قابل تأیید اســت؟ 
مهدی پور به خودش در این ایام چه نمره ای می دهد؟

از مهــدی قایدی که باور داریــم بی گمان یکی از 
بهترین هــای فوتبال ایران اســت نیز شــبحی بیش 
نمی بینیم. حال شــاید تغییر تاکتیک و این مسائل در 
شــکل بازی او اثرگذار بوده باشد اما قایدی نیز مانند 
گذشــته در خدمت تیم نیست و گاهی در خط آتش 
تیمش خودخواهی را به تیم محوری ترجیح می دهد. 
ارسلان مطهری هم هرگز نتوانسته از غیبت های دامنه دار 
دیاباته که روی آن هم بحث های بسیاری است، استفاده 
کند. مطهری فصل پیش مربیان استقلال را به واسطه 
آنکه در ترکیب اصلی قرارش نمی دادند به نقد می کشید 
اما حالا که در ترکیب اصلی قرار گرفته، هرگز نمی تواند 
مهاجمی همواره گلزن باشد. او نیز انگار از اطمینان به 
فیکس بودن بیشترین لطمه را دیده و عمیقاً غره شده 
است.بازیکن استقلال بودن قواعد و مختصات خودش 
را دارد، همانگونــه که مربی و مدیر اســتقلال باید در 
شأن و قامت این باشگاه باشد اما بعد از بازی با سپاهان 
بین اعضای کادر فنی صحبت از این اســت که برخی 
بازیکنان کم کاری کرده اند و داغی عمیق بر دل سرمربی 
خود گذاشته اند! حتی خبرش هم برای استقلال اسباب 

خجالت است.

ســایت المیادین لبنان قبل از دیدار پورتو برابر یوونتوس در گزارشــی به 
ســتایش از مهدی طارمی پرداخت و او را رونالــدوی ایران نامید. در یکی از 
دیدارهای حســاس دور رفت یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا پورتو در 
ورزشگاه خانگی خود از یوونتوس پذیرایی خواهد کرد.المیادین نوشت: بدون 
شک ستاره نخست این بازی که نگاه ها بیشتر معطوف او خواهد بود کریستیانو 
رونالدو است با این حال نیازی نیست که زیاد درباره بزرگی و ستاره بودن این 
بازیکن صحبت کرد. بلکه در این گزارش می خواهیم که درباره ســتاره پرتو 
سخن به میان آوریم که قطعا به اندازه رونالدو نام و آوازه ندارد اما توانسته که 
در کشور رونالدو با سرعت بالا بدرخشد و  او کسی جز مهدی طارمی مهاجم 
ایرانی نیست.می توان گفت که مهدی طارمی باتوجه به نمایش درخشان در 
پورتو اکنون رونالدوی ایران در پرتغال است. او از ابتدای سال 2021 در پورتو 
درخشیده است و بسیاری را شگفت زده کرده است. درست است که طارمی 
در فصل نخســت حضورش در لیگ پرتغال با تیم ریوآوه درخشید و یکی از 
آقای گل های لیگ بود اما قطعا درخشش او در پورتو تاثیر گذار تر بوده و باعث 

شــده تا نگاه ها بیشتر معطوف به این بازیکن شود. طارمی در یکی از بهترین 
تیم های پرتغال بازی می کند که فصل قبل قهرمان شــد و در ســال 2004 
هم عنوان قهرمانی را در لیگ قهرمانان اروپا به دست آورد. در پورتو بازیکنان 

بزرگی بازی کرده اند و هدایت تیم را مربی بزرگی مانند مورینیو هم برعهده 
داشته است و این نشان می دهد که این باشگاه حساب ویژه ای روی مهاجم 
ایرانی باز کرده است. طارمی با درخشش در پورتو نشان داده است که شایسته 
این اعتماد بوده اســت.در ادامه این گزارش آمده است: آنچه که روشن است 
این اســت که طارمی با سرعت خیره کننده ای توانسته که پاسخ این اعتماد 
را بدهد. او به محض اینکه به ترکیب اصلی رسید توانست بدرخشد. طارمی با 
زدن 10 گل در رده دوم بهترین گلزنان فصل جاری لیگ پرتغال جای دارد. 
او در جام حذفی هم ســه گل به ثمر رسانده است. این مهاجم ایرانی در سه 
دیدار اخیر تیمش سه گل زده است و به عنوان بهترین بازیکن لیگ پرتغال در 
ماه ژانویه انتخاب شــد.در پایان گزارش آمده است: داستان درخشش طارمی 
داستان بازیکنی است که با وجود سختی های فراوان دست از تلاش برنداشت و 
توانست در بین ستاره های بزرگ بدرخشد. طارمی چه امشب در ترکیب اصلی 
پورتو بازی کند و چه نکند و چه گل بزند و چه نزد همچنان مهم خواهد بود. 

مهم حضور او در لیگ قهرمانان اروپا و در رویارویی با رونالدوی بزرگ است.

 در فوتبال ایران دیوار کوتاه تر از سرمربی وجود ندارد
پیشکســوت فوتبال اصفهان گفت: حسینی و کادرش به شرطی که 
بتواننــد نفرات خوب اضافه و نقاط ضعف را برطرف کنند، این تیم را 

نجات خواهند داد.
حسین چرخابی در گفت وگو با ایسنا درباره تغییر و تحولات باشگاه 
ذوب آهن اظهار کرد: ابتدا باید بگویم در تیم های ایرانی وقتی یک تیم 
شکســت می خورد یا نتیجه نمی گیرد مقصر را سرمربی تیم می دانیم. 
در فوتبال ایران دیواری کوتاه تر از ســرمربی وجود ندارد. در باشگاه 
ذوب آهن به جز رســول کربکندی که فوتبالی اســت، مسئول دیگری 

وجــود دارد که بتواند یک تصمیم فوتبالی بگیرد؟  
جواب من »خیر« اســت. تمام باشگاه های دنیا کمیته فنی دارند و 
سعی بر این است که فوتبالیست های سابق خود باشگاه عضو آن کمیته 
باشــند.او ادامه داد: در این کمیته فردی به عنوان ســرمربی انتخاب 

می شــود که به فوتبال و برنامه آن باشگاه نزدیک باشد. 
در ایــران چند نفر دور هم می نشــینند و تصمیمــی غیر فوتبالی 

می گیرند چون در فوتبال نبوده اند و فوتبالی نیســتند.
 از لحــاظ فنی در رابطه با ذوب آهن بایــد بگویم این تیم در خط 
دفاع و در ســاختار دفاعــی خطی، تیمی و انفــرادی یکی از ضعیف 
تریــن تیم های فوتبال ما بــود. مدافعان در اکثر توپ هایی که نزدیک 
به دروازه ذوب آهن می شــد یا خطا می کردند یا راحت جا می ماندند.

 بحرین و عراق به فکر زدن ضربه نهایی به ایران!
2 کشور بحرین و عراق برای میزبانی باقی مانده بازی های انتخابی 
جام جهانــی اعلام آمادگی کرده اند که یــک ضربه مهلک بر پیکر تیم 

ملی ایران است.
 بدشانسی های تیم ملی فوتبال در انتخابی جام جهانی تمامی ندارد 
و حالا قوانین کنفدراســیون فوتبال آسیا در برگزاری ادامه مسابقات 
انتخابی جام جهانی به صورت متمرکز به میزبانی یکی از کشــورهای 

هــر گروه، حداقل حق ایران را هم ضایع خواهد کرد.
لغو برگزاری مسابقات انتخابی جام جهانی به صورت رفت و برگشت، 
حق برابر ایــران همانند تیم های بحرین و عراق برای میزبانی در دور 
برگشــت را از شاگردان اسکوچیچ سلب کرده و تیم ملی مجبور است 
بــه جای بازی مقابل چند 10 هزار هوادار خودی، در ورزشــگاه های 

خالی از تماشاگر به میدان برود.
اما رسانه های عرب زبان از خوشحالی عراق و بحرین برای برگزاری 
مســابقات به صورت متمرکز خبر داده  و اعلام کرده اند این دو کشور 
برای برگزاری باقی مانده مسابقات به صورت متمرکز در کشور خودشان 
درخواست داده اند.AFC می گوید درخواست تمام تیم های گروه را برای 
میزبانی مســابقات بررســی می کند و در نتیجه ایران، بحرین و عراق 
برای میزبانی از باقی مانده بازی ها درخواســت داده اند که این موضوع 
اوج بی عدالتی در حق ایران است چرا که ممکن است به خاطر شرایط 
تحریمــی و همینطور روابط بهتر بحرین با این کنفدراســیون، ایران 
موفــق به گرفتن میزبانی نشــود و در نتیجه علاوه بر اینکه نمی تواند 
 از حــق حداقلی خود برای میزبانی در دور برگشــت اســتفاده کند، 
حتی مجبور شــود راهی یکی از این دو کشــور شود و 4 دیدار باقی 

مانده خود را برگزار کند.
اگر چه فدراسیون فوتبال ایران برای گرفتن میزبانی اعلام آمادگی 
کرده اما شــرایط تحریمی برای انتقال پــول میان بانک های ایرانی و 
خارجی و همینطور اختلاف سازمان صداوسیمای ایران با کنفدراسیون 
فوتبال آســیا بر سر حق پخش مســابقات از جمله مواردی است که 
می تواند موجب رد درخواســت ایران از سوی این کنفدراسیون شود.

در عــوض بحرین در شــرایطی برای اخذ میزبانــی اقدام کرده که 
شیخ ســلمان، رئیس کنفدراسیون فوتبال آســیا هم بحرینی است و 
این موضوع می تواند به علت روابط نزدیک AFC  با فدراســیون بحرین، 

به ســود این کشور کوچک در خلیج فارس تمام شود.
در هر حال با توجه به وضعیت بغرنج ایران در مرحله گروهی، اخذ 
میزبانی توسط یکی از دو کشور بحرین و عراق، می تواند ضربه مهلکی 
بر پیکر تیم ملی ایران بزند و شــرایط را نابرابرتر از گذشــته کند. در 
 جــدول رده بندی گروه C انتخابی جام جهانی عراق با 11 امتیاز اول، 
 بحریــن بــا 9 امتیــاز دوم و ایــران با یک بــازی کمتــر و ۶ امتیاز 

هستند. سوم 

 درخواست مهدوی کیا از طارمی با عکسی خاطره انگیز
مهدی مهدوی کیا ســتاره ســالهای نه چندان دور فوتبال ایران به 

بهانه دیدار امشــب پورتو با یوونتوس استوری منتشر کرد.
 امشــب در چارچوب دور رفت یک هشــتم نهایــی لیگ قهرمانان 

اروپا، پورتو میزبان یوونتوس است. 
این بازی در شــرایط برای ما ایرانی ها حائز اهمیت خواهد بود که 
مهــدی طارمی در تیم پورتو بازی می کنــد و تقابلش با یوونتوس و 
رونالدو دیدنی می شــود. مهدی مهدوی کیا ستاره سالهای نه چندان 
دور فوتبال ایران که با هامبورگ در ســال 2000 به مصاف یوونتوس 
رفته بود و موفق شــد دروازه این تیم را باز کند، استوری منتشر کرد 
و از طارمی خواســت تا پس از گذشت دو دهه خاطرات را زنده کند.

 وریا غفوری هم تمرین استقلال را ترک کرد
وریا غفوری کاپیتان تیم فوتبال اســتقلال تمرین اســتقلال را به 

دلیل مصدومیت ترک کرد.
 وریــا غفــوری، کاپیتان تیم اســتقلال در جریــان تمرین امروز 
)چهارشنبه( احساس درد کرد کرد و نتوانست به ادامه تمرین بپردازد.

غفــوری پس از صحبــت با محمود فکری، تمریــن را ترک کرد و 
کلینیک شد. راهی 

این در حالی است که در یکی دو روز گذشته صحبت هایی متنقاضی 
درباره ماندن و رفتن غفوری از اســتقلال مطرح شده است.

ستایش سایت عربی از طارمی؛ »درخشش رونالدوی ایرانی در کشور رونالدو«

آقایی که تیم نداری! برو تیم بگیر و دست از سر استقلال بردار 
مهدی پاشازاده گفت: مشکل اصلی استقلال بیشتر 
از همه نوســان اســت. یک بازی مثــل تراکتور خوب 
بود ولی بعد نوســان داشــت.بخش دیگر هم وضعیت 
نابسامان بازیکنان مثل اعتراضات میلیچ و دیاباته است 
 که قرار بود به تیم کمک کنند ولی وقتی وضعیت شان 
بــه گونه ای رقــم می خورد کــه در کار فنی هم تاثیر 

می گذارد.
سپهر ســتاری: استقلال پس از شکست تلخ مقابل 
سپاهان روزهای پرحاشــیه ای را می گذارند و هواداران 
این تیم این روزها شدیدا خواهان برکناری محمود فکری 
هســتند که تیمش علی رغم حضور در رتبه های بالای 
جدول نتوانسته انتظاراتشان را فراهم کند. به همین بهانه 
با مهدی پاشازاده هم کلام شدیم و درباره آخرین وضعیت 

استقلال از او پرسیدیم:
 اول از همه درباره عملکرد فنی استقلال در 

نیم فصل اول بگویید؟
در نیم فصل اول به هیچ تیمی نمره مثبت نمی دهم 
و همه تیم ها نوســان داشتند. بعضی تیم ها با سیاست 

بــازی کردند و نتیجه گرفتند ولی بعضی ها بالا و پایین 
داشــتند مثل نساجی که شروع خوبی داشت ولی افت 
کرد. هیچ تیمی ثبات لازم را نداشت. استقلال هم از این 
قاعده مستثنی نبود و مشکلاتی داشت ولی از اول نسبتا 

بالای هفتاد بود.
 آیا می توان به محمود فکری و کادرش در نیم 

فصل اول نمره قبولی داد؟
ببینید به نظرم نمره دادن برای آخر فصل است و نیم 
فصل به تیمی جام نمی دهند. خیلی تیم ها نیم فصل اول 
قهرمان بودند ولی آخر فصل سقوط کردند. وقتی تیم تا 
هفته یکی مانده به آخر صدر جدول بوده یعنی عملکرد 
خوبی داشته ولی یک ســری مشکلات دارد که این را 
نمی توان کتمان کرد. با همه این مشکلات اما کادرفنی 
توانست تا بازی آخر تیم را در صدر حفظ کند و الآن هم 
2-3 امتیاز فاصله است و چیزی نیست که نتوان جبران 
کرد. مشــکلات، حاشیه ها و کمبودها بوده و ...کادرفنی 
را اذیت کرده اما نمی توان کتمان کرد که تیم مشکلات 

فنی هم دارد.

 این که می گویند کادر فنی استقلال در سطح 
این تیم نیست را قبول دارید؟

من موافق این نیستم چون همکاران و دوستانم هستند 
و این را باید باشــگاه و خود سرمربی تصمیم بگیرند که 

کادرفنی تغییر کند یا نه. 
 مهم ترین مشکل استقلال را چه می دانید؟

 مشکل اصلی استقلال بیشتر از همه نوسان است. یک 
بازی مثل تراکتور خوب بود ولی بعد نوسان داشت.بخش 
دیگر هم وضعیت نابسامان بازیکنان مثل اعتراضات میلیچ 
و دیاباته است که قرار بود به تیم کمک کنند ولی وقتی 
وضعیت شــان به گونه ای رقم می خورد که در کار فنی 
هم تاثیر می گذارد. ما همه را به کادرفنی ربط می دهیم 
ولی خود بازیکنان هم هستند؛ درست است که بازیکنان 
پول نگرفته اند ولی این همیشه از وقتی ما در استقلال 
بازی می کردیم در استقلال بوده و تیم های دیگری هم 

این مشکلات را دارند. 
اینجا هم استقلال است و وقتی به این تیم می آیی باید 
خیلی چیزها را تحمل کنی وگرنه برو فولاد یا سایپا بازی 

کن و پولت را نقد بگیر. مشکل بعدی هجمه ای است که 
از بیرون یک سری اساتید وارد می کنند؛ آقایی که تیم 
نداری، برو تیم بگیر و دست از سر استقلال بردار. آنقدر 

با فلان افراد جلسه نگذار و بازیکنان را تحریک نکن.
 منظورتان چه کسی است؟!

خودش می داند چه کســی را می گویم. برو یک تیم 
بگیر و آنقدر شــو بازی نکن. آنقدر مغلطه نکن و بگذار 
این تیم ســر و سامان بگیرد و نفراتت را نفرست که در 

گوش بازیکنان بخوانند و جلسه بگذارند!
 الان هواداران هم خیلــی از وضعیت تیم 
عصبانی هستند و روز گذشته هم موقع تمرین 

اعتراض داشتند!
هوادار همیشــه حــق دارد و بــازی زیبا می خواهد 
ولــی باید پشــت تیمش هم باشــد. مدیریــت باید 
مشــکلات را حل کند و تیم را شسته رفته به کادرفنی 
 بدهد. فلان بازیکن نیســت، زمین تمریــن نداریم، از

 بیرون تلاش می کنند به تیم بیایند و خیلی از مشکلات 
دیگر وجود دارد.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک 7  
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امام علی علیه السلام:
اتقُّوا خِداعَ الآمالِ ، فکَمْ مِنْ مُؤَمِّلِ 

یومٍ لمَ یدُْرِکْهُ ، و بانيِ بنِاءٍ لمَ 
یسَْکُنْهُ ، و جامِعِ مالٍ لمَ یأَکُلْهُ !
از فریبندگی آرزوها بپرهیزید؛ 

زیرا، بسا آن که در آرزوی روزی 
] بهتر [بوده ولی آن را در نیافته و 
بسا آن که خانه ای ساخته امّا در 

آن ننشسته و بسا آن که مالی گرد 
آورده و آن را نخورده است. 

غرر الحکم : 2۵63

 دلار                          2۵۱,7۱۰ 
 یورو                         3۰2,98۰ 
 پوند انگلیس           36۵,42۰

 درهم امارات              7۱,۵2۰   
 لیر ترکیه                   37,3۰۰
 سکه امامی         ۱۱8,68۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۱2,989,۰۰۰
 نیم سکه               66,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه              43,۱۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          2۵,۰۰۰,۰۰۰
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بیت کوین به مهریه عروس خانم اضافه شد!

فناوری

 حمله سایبری هکرهای روسیه و کره شمالی به تولیدکنندگان 
واکسن کرونا

شرکت مایکروسافت مدعی شد گروهی از هکرها از روسیه و کره شمالی 
اقدام به حمله سایبری علیه شرکت های تولیدکننده واکسن کرونا در هفت 
کشــور کرده اند.  به ادعای مســوولان مایکروسافت، حملات سایبری هفت 
شــرکت داروسازی مســتقر در آمریکا، فرانسه، کانادا، هند و کره جنوبی را 
هدف قرار داده اند. بر اســاس اظهارات مقامات این شرکت با وجود این که 
مایکروسافت تعداد زیادی از این حملات را مسدود کرده است، برخی از آنها 
موفقیت آمیز بوده اند. مایکروسافت به شرکت های تحت حمله اطلاع رسانی 

کرده است؛ اما از افشای نام این شرکت ها خودداری کرد.
 شرکت مایکروسافت، سه گروه هکری مختلف را عامل این حملات معرفی 
 Strontium کرده اســت. گروه هکری روس که مایکروسافت آن را با عنوان
معرفی کرد، اما با عناوین APT28 و Fancy Bear نیز شــناخته می شــود، 
از حملات password spraying اســتفاده کرده است که معمولا در آن از 
گذرواژه های تکراری و قدیمی کاربران استفاده شده و تلاش می شود با تعداد 
محدودی گذرواژه متداول، تعداد زیادی از حســاب های کاربری هک شود. 
این گروه هکری به دلیل اقدام به تغییر نتایج انتخابات ریاســت جمهوری 

آمریکا در سال 201۶ میلادی مشهور شده است.
 2 گروه هکری دیگر تحت حمایت دولت کره شمالی قرار دارند. یکی از 
این گروه ها که با عنوان Zinc یا Lazarus Group شناخته می شود، با استفاده 
از حملات فیشینگ تلاش کرد تا گذرواژه کاربران شرکت های داروسازی را 
در قالب ایمیل هایی که ظاهرا برای استخدام متخصصین ارسال شده بودند، 
به دســت آورد. این گروه هکری در سال 201۶ میلادی سرورهای شرکت 
 WannaCry سونی را هک کرده بود و در سال 2017 میلادی با انتشار بدافزار

بسیاری از کاربران اینترنت را تحت حمله قرار داد.
 گروه هکری دیگر که مایکروسافت آن را با عنوان Cerium معرفی کرده 
است، سابقه مشخصی ندارد. به ادعای مسوولان مایکروسافت، این گروه نیز 
از حملات فیشینگ استفاده کرده و ایمیل هایی را برای کاربران شرکت های 
داروســازی ارسال کرده است که ظاهرا از طرف سازمان جهانی بهداشت و 
به منظور هماهنگ ســازی تحقیقات مرتبط با واکســن کووید 19 بوده اند. 
مایکروســافت اطلاعات بیشتری را در رابطه با این گروه هکری ارائه نکرده 
اســت.  به ادعای آنها این جدیدترین تلاش هکرها برای استفاده از پاندمی 
کووید 19 برای دســتیابی به اهداف شــخصی است. در ابتدای سال جاری 
میلادی نیز اف بی آی و ســازمان امنیت ملی آمریکا در خصوص احتمال 
حملات هکری به منظور ســرقت اطلاعات علمی مرتبط با تولید واکســن 

کرونا هشدار داده بودند.
 تام برت مسوول امنیت و کامپیوتری و اعتماد مشتریان مایکروسافت در 
وبلاگ خود  در این زمینه نوشت: »ما فکر می کنیم این حملات غیرمنطقی 

است و باید توسط تمام جامعه مدرن محکوم شود.«

 ابداع دستکشی که حس لامسه دارد 
محققان آمریکایی دســتکش ابداع کرده اند که از حسگرهای فیبر نوری 
ساخته شده و حس لامسه دارد.  به گزارش پایگاه اینترنتی نیوساینتیست، 
این دســتکش توسط محققان »دانشگاه کرنل« در آمریکا ابداع شده است؛ 
آنها می گویند از این دستکش می توان در حوزه رباتیک، ورزشی و پزشکی 
استفاده کرد. »هدان بای« از محققان این دانشگاه که در ابداع این دستکش 
همکاری داشت می گوید: ما موفق به ساخت حسگری شده  ایم که می تواند 
تعاملات لمسی را احساس کند. عملکرد این حسگر، به عملکرد حسگرهای 

پوست در تعامل با محیط اطراف شباهت دارد.
وی و همکارانش این دســتکش را با استفاده از فیبر های نوری از کابل 
 های باریکی از جنس »پلی  اورتان«  که قابلیت انتقال نور را دارند، ساخته اند 
زمانیکه که کابل  ها خم یا کشیده می  شوند و یا تحت فشار قرار می  گیرند، 
انتقال نور نیز مختل می  شود. از آنجا که حسگرهای فیبر نوری، کشش  پذیر 
هستند، شاید بتوان از آنها در پوشاک هوشمند، تجهیزات پوشیدنی و ربات 
 های نرم نیز استفاده کرد. محققان اربردهای ورزشی و پزشکی این ربات را 
نیز مورد بررسی قرار دادند و گفتند: هدف ما این است که از فیبرهای نوری 
کشش پذیر برای بررســی تنفس و انقباض  های عضلانی استفاده کنیم. ما 
اکنــون تلاش داریم تا اطلاعاتی در مورد نحوه تعامل یک بازیکن بیس  بال 
با توپ جمع آوری کنیم. این کار می  تواند بینش  های بسیاری را در اختیار 
مربی قرار دهد تا عملکرد بازیکنان را بهبود ببخشــد. اطلاعات کامل درباره 

این دستکش را می توان در مجله Science پیدا کرد.

 ناسا باکتری به ماه و مریخ ارسال می کند
ناســا همواره تمام تلاش خود را انجام داده است تا ماموریت هایش را تا 
حد ممکن اســتریل ســازد اما نتیجه  یک تحقیق جدید نشان می دهد که 
ارسال برخی باکتری ها به فضا می تواند مفید باشد. به گزارش پایگاه اینترنتی 
bgr، این مطالعه که در نشریه Nature Communications منتشر شده است، 
نشــان می دهد که باکتری های زمین می توانند به استخراج مواد معدنی 
از مواد پوشــاننده ســطح ماه و مریخ کمک کند. این تحقیق که بر اساس 
آزمایشات انجام شده در ایستگاه فضایی بین المللی انجام شده است، نشان 
می دهد که یک باکتری خاص به نام Sphingomonas desiccabilis  برای 
استخراج عناصر کمیاب زمینی از سنگ »بازالت«، استفاده می کند. بازالت 
نوعی سنگ آتشفشانی اســت که به عنوان آنالوگ برای آنچه ممکن است 

در ماه و مریخ یافت شود، استفاده می شود.
این مطالعه همچنین نشــان داد که این باکتری ها می تواند این کار را 
در شرایط گرانش استاندارد زمین، میکروگرانش و گرانشی که شرایط مریخ 
را تقلیــد می کند، انجام دهد؛ این خبر مهمی برای محققان اســت و می 
تواند نشانه همکاری میان انسان و باکتری در جریان کاوش های بعدی در 
فضا باشد. به طور معمول ناسا و دیگر سازمان های فضایی هر تلاشی برای 
جلوگیری از انتقال باکتری به فضا انجام می دهند. ایده این اســت که آنها 
نمی خواهند به طور تصادفی جهان دیگری را درگیر حیات کنند، زیرا بعدا 
می تواند مشــکلاتی ایجاد کند. محققان خاطر نشــان کردند، اگر سرانجام 
مأموریت های خدمه دار و یا کاوشــگرهای پیشــرفته ای را به مکانی مانند 
مریخ ارســال کنیم و بعد باکتری ها را در آنجا کشــف کنیم، ممکن است 
باکتری های زمینی را که خود ارســال کــرده ایم با حیات واقعی در مریخ 
اشتباه بگیریم. آنها افزودند: با این حال این مسئله را نمی توان نادیده گرفت 

که باکتری ها توانایی انجــام موارد کاملًا باورنکردنی را دارند؛ پیش از این 
بحث اســتفاده از باکتری ها را به عنوان منبع غذایی یا تولید مواد غذایی 
برای مأموریت های طولانی مدت در مکان هایی مانند مریخ مطرح کرده ایم.

اکنون، به نظر می رسد باکتری ها می توانند به ما کمک کنند تا از موادی 
که در آن ســیارات پیدا می کنیم، نهایت اســتفاده را ببریم. چارلز کاکل، 
نویســنده اصلی این مطالعه، در بیانیه ای گفت: آزمایش های ما از امکان 
علمی و فنی استخراج عناصر بیولوژیکی در سراسر منظومه شمسی پشتیبانی 
می کند. برای مثال حفاری رباتیک در منطقه Oceanus Procellarum ماه 
که دارای سنگ هایی با غلظت بالا از عناصر کمیاب زمینی است، می تواند 
یک جهت مثمرثمر برای توسعه علمی و اقتصادی بشر در وارای زمین باشد. 
وی افزود: ماموریت های آرتمیس ناسا به ماه به زودی انجام می شوند و با 
مأموریت های خدمه ای که در آن برنامه گنجانده شده اند، انسان ها وقت 
کافی برای بررســی مواد پوشاننده سطح ماه خواهند داشت. در آن مرحله، 
ممکن اســت موضوعات بیشــتری در مورد اینکه چگونه باکتری می تواند 

زمینه را برای یک حیات پایدار در فضا هموار کند، بیاموزیم.

 بازی هایی مثل فیفا بر تصور فضایی و ســرعت عمل افراد 
تاثیر مثبت می گذارد

عضو هیئت علمی گروه مهندسی کامپیوتر دانشگاه تهران درباره مفیدبودن 
بازی های کامپیوتری برای مغز انســان گفت: فواید بازی های کامپیوتری تا 
حد زیادی ثابت شــده است، اما در عین حال که مخالفت های عدیده ای با 
آن می شــود. در تحقیقات نشان داده شده است که بازی هایی مثل فیفا، بر 

تصور فضایی و سرعت عمل افراد تاثیر مثبت می گذارد. 
منوچهــر مرادی درباره تعریف هوش مصنوعی اظهار کرد: تعریف هوش 
مصنوعی به دلیل وجود تعاریف متعدد، دشوار است؛ اما به طور کلی 4 تعریف 
از آن ارائه شــده است: شبیه انســان فکر کردن، شبیه انسان عمل کردن، 
منطقــی فکر کردن و منطقی عمل کردن. وجــه »مصنوعی« بودنِ هوش 

مصنوعی، به دلیل تلاشی  است که برای تقلید از انسان می کند.
 وی ادامه داد: در بسیاری از شرایط، تکنولوژی از تجربیات قوی تر است؛ 
برای مثال برادران رایت بعد، توقع داشتند هواپیما مانند پرندگان بال بزند؛ 
چنین نشــد، اما در حال حاضر هواپیماهایی وجود دارند که هیچ پرنده   ای 

مشابه آن نیستند که توانایی تحمل این وزن را داشته باشند.
مرادی بــا ابراز امیدواری از موفقیت هــای احتمالی هوش مصنوعی در 
آینــده، بیان کرد: ما تا پیش از این، به دنبال شــبیه کردن انســان به یک 
نماد هوشــمند بودیم ولی حالا کامپیوترهایی به مراتب قوی تر از انســان را 
می بینیم. به نظر می رســد که در آینده، هوش مصنوعی در بعضی زمینه ها، 

از انسان قوی تر خواهد شد.
عضو هیئت علمی گروه مهندســی کامپیوتر دانشــگاه تهران با تاکید بر 
مراقبت از تکنولوژی ، گفت: در بســیاری از کشــورهای دنیا، فعالیت ها به 
گونه ای در پی مهار این صنعت و تکنولوژی است؛ چراکه هوش مصنوعی به 
انسان ها کمک می کند اما فعالیت هایش بسیار منطقی است. یکی از نمونه های 
امدادرسانی به کمک هوش مصنوعی در کم آبی و خشکسالی پاکستان صورت 
گرفت. چنان که با استفاده از تصاویر ماهواره ای و شبکه های اجتماعی، زمان 
مناسب آبیاری، تعیین و به کشاورزان پاکستانی خبررسانی شد؛ همین کار 

سبب کاهش مصرف آب و افزایش ذخایر آنان شد.
وی در گفت وگو با برنامه رادیوم رادیو جوان درباره مفید بودن بازی های 
کامپیوتری برای مغز انسان، تشریح کرد: فواید بازی های کامپیوتری تا حد 
زیادی ثابت شــده اســت، اما در عین حال که مخالفت های عدیده ای با آن 
می شود. در تحقیقات نشان داده شده است که بازی هایی مثل فیفا، بر تصور 

فضایی و سرعت عمل افراد تاثیر مثبت می گذارد.
مرادی اضافه کرد: البته خانواده ها باید بر استفاده ی فرزندان  شان از این 
بازی ها نظارت کنند. لازم به ذکر اســت که بازی های متعددی متناســب با 
مغز انسان ساخته و طراحی شده اند که همانند نرمش صبحگاهی برای مغز 
عمل می کنند. عضو هیئت علمی گروه مهندسی کامپیوتر دانشگاه تهران با 
اشاره به سخت بودن اثبات اثربخشی بازی ها، عنوان کرد: بازی های شناختی 
اثبــات محــدودی دارند و تنها افراد می توانند تاثیرات آن را در خودشــان 
جســتجو کنند. وی در پاسخ به سوال »چگونه بفهمیم حال مغزمان خوب 
اســت؟« گفت: برای این که بفهمیم حال مغزمان خوب اســت، باید ببینیم 
توانایی محاسبات را داریم، آیا شماره تلفن ها را به یاد داریم، آیا اسامی را به 
ذهن می سپاریم یا همه را از یاد می بریم. اگر پاسخ مان به تمام این سوالات 
منفی ست، نباید نگران شــویم؛ بلکه باید از تکالیف شناختی، مثل بازی ها 
اســتفاده کنیم. مرادی ادامه داد: خیلی از بازی هــا در مراحل اول ارتقای 
شناختی کافی را دارند. مثلا برای اولین بار فیفا بازی کردن، یادگیری های 
مختلفــی را به دنبال دارد و مغز را به چالش می کشــد. عضو هیئت علمی 
گروه مهندسی کامپیوتر دانشگاه تهران در پایان دربارۀ چگونگی پیدا کردن 
بازی های شــناختی تصریح کرد: »کتاب« مغزینۀ توجه و تمرکز بازی های 

شناختی کامپیوتری را در خودش دارد.

 مدرسه ای اســتارتاپی برای رونق کســب وکارهای هوش 
مصنوعی

توسعه کسب وکارهای مبتنی بر هوش مصنوعی هدفی است که با حمایت 
معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری در برگزاری مدرسه استارتاپی دنبال 
می شود.  مدرسه استارتاپی هوش مصنوعی رویدادی است که با هدف حمایت 
از شکل گیری کسب وکارهای مبتنی بر این حوزه و استفاده از ظرفیت دانش و 
فناوری در حل مسائل کشور، توسط مرکز توسعه مهارت های اقتصاد دیجیتال 
و با همکاری بخش خصوصی  و شــتابدهنده تخصصی هوش مصنوعی و با 
حمایت ستاد توسعه فناوری های اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازی معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری برگزار می شود. در این مدرسه استارتاپی 
امکان استفاده از آموزش  های تخصصی مورد نیاز برای توسعه کسب وکار در 
حوزه هوش مصنوعی، استفاده از تجربه و دانش مدرسان زیست بوم استارتاپی 
کشــور و تمرکز بر مســائل و اولویت  های واقعی بازار کار به  عنوان محوریت 

شکل گیری تیم های استارتاپی در نظر گرفته شده است.
ارائه فضای استقرار برای آموزش های تخصصی و منتورینگ در طی دوره 
و سنجش توان فردی به منظور تشکیل تیم  های استارتاپی از جمله خدماتی 
اســت که شرکت کنندگان در این رویداد از آن بهره مند می شوند. همچنین 
ایده ها و تیم های برتر به شتابدهنده ها و نهادهای حمایتی معرفی خواهند شد.

طبق مشخصات فاش شــده از گوشی های سری گلکسی اس 21 سامسونگ، 
آن ها از نمایشــگر 120 هرتز بهره می برند و مــدل عادی برخلاف مدل اولترا، از 
پنل پشتی پلاستیکی ساخته شده است. براساسا گزارش های جدید، سامسونگ 
قصد دارد ژانویه ی 2021 )دی و بهمن 1399( جدیدترین نسل گوشی های سری 
گلکسی اس را با نام گلکسی اس Samsung Galaxy S21( 21( یا شاید گلکسی 
اس Galaxy S30( 30( رونمایــی کند. درحالی که هنوز چند ماه تا زمان برگزاری 
مراســم سامسونگ برای رونمایی سری گلکسی اس 21 فاصله داریم، مشخصات 
فنی و ویژگی های گوشی های این خانواده فاش شده است. مکس واین بک، یکی 
از افشاگران نام آشنا، منبع اصلی اطلاعات فاش شده است. او می گوید صحت این 
اطلاعات را ازطریق چند منبع داخلی خود در سامسونگ تأیید کرده است. در پی 
انتشار گزارش واین بک، خبرنگاران با سامسونگ ارتباط برقرار کردند؛ اما شرکت 

کره ای فعلا ترجیح داده است دراین باره  سکوت کند.
براســاس اعلام واین بک، دو گوشــی گلکسی اس 21 و گلکسی اس 21 پلاس 
 LTPS پــلاس از نوع HD نمایشــگر 2/۶ و 7/۶ اینچــی 120 هرتــز با وضوح فول
)پلی سیلیکون با دمای پایین( خواهند داشت. گلکسی اس 21 اولترا نیز از نمایشگری 
 LTPO پلاس از نوع WQHD ۶.8 اینچ با نرخ نوســازی تطبیقی 120 هرتز و وضوح
)پلی کریستالین با دمای پایین( بهره مند خواهد بود و از قلم لمسی اس پن )S Pen( نیز 
پشتیبانی خواهد کرد؛ اما این قلم به همراه گوشی عرضه نمی شود. به گفته ی واین بک، 
سامسونگ قصد دارد قاب های ویژه ای که شامل قلم اس پن هستند، برای گلکسی 
اس 21 اولترا عرضه کند. این قاب ها قلم لمســی را در خارج از بدنه ی گوشی نگه 
می دارند. طبق اعلام مکس واین بک ، تمامی گوشی های سری گلکسی اس 21 قرار 
است با رابط کاربری One UI 3.1 برپایه ی سیستم عامل اندروید 11 روانه ی بازار شوند.

تمامی گوشــی هایی که سامسونگ قصد دارد در قالب خانواده ی گلکسی اس 
21 عرضه کند، بسته  به منطقه ی عرضه از تراشه ی اسنپدراگون 875 کوالکام یا 
اکســینوس 2100 برخوردار خواهند بود. اسنپدراگون 875 هنوز رسما معرفی 
نشده و قرار است مدل جدید اسنپدراگون 8۶5 باشد؛ اما بنچمارک ها می گویند با 
تراشه ای بسیار قوی طرف هستیم. واین بک می گوید مصرف انرژی تراشه ی جدید 
سری اکسینوس کمتر از نسل فعلی خواهد بود تا گوشی های سری گلکسی اس 

21 عمر باتری مناسب ارائه دهند.
واین بک ظرفیت باتری مدل معمولی گلکسی اس 21 و گلکسی اس 21 پلاس 
و گلکســی اس 21 اولترا را به ترتیب 4،000 و 4،800 و 5،000 میلی آمپرساعت 
اعلام می کند و می گوید تمامی گوشی ها در کمترین حالت ممکن از فناوری شارژ 

سریع 25 وات پشتیبانی می کنند.
گلکســی اس 21 و اس 21 پلاس قرار اســت دوربین اصلی 12 مگاپیکسلی 
به همراه دوربین فوق عریض 12 مگاپیکســلی و دوربین تله فوتو ۶4 مگاپیکسلی 
داشته باشند. همچنین، گلکسی اس 21 اولترا دوربین 108 مگاپیکسلی از نسل 

دوم سامسونگ استفاده خواهد کرد. این حسگر مدتی پیش به همراه سه حسگر 
دیگر معرفی شــد و Samsung Isocell HM2 نام دارد و ابعادش به 1.52/1 اینچ 
می رسد. این حسگر 108 مگاپیکسلی 15 درصد کوچک تر از حسگرهای پیشین 
است و همچنان می تواند قابلیت های آن ها نظیر بزرگ نمایی سه برابری بدون افت 

کیفیت و سیستم فوکوس خودکار Super PD را ارائه دهد.  
درکنار دوربین 108 مگاپیکســلی، گلکسی اس 21 اولترا دوربین تله فوتو 10 
مگاپیکسلی با بزرگ نمایی سه برابری اپتیکال و دوربین تله فوتو 10 مگاپیکسلی 
دیگری خواهد داشــت که برخلاف دوربین تله فوتو اول، بزرگ نمایی 10 برابری 
اپتیکال ارائه می دهد. دوربین آخر گلکسی اس 21 اولترا حسگر 12 مگاپیکسلی 
و لنز فوق عریض خواهد داشــت.  مکس واین بــک می گوید:  منابع ما می گویند 
گلکســی اس 21 اولترا به لطف دوربیــن جدید با قابلیت بزرگ نمایی 10 برابری 
اپتیــکال،  بزرگ نمایی 100 برابری فضایــی )Space Zoom( می تواند ارائه دهد. 
سامسونگ قصد دارد در گلکسی اس 21 اولترا از فناوری فوکوس خودکار لیزری 
استفاده کند. امیدواریم این سیستم فوکوس بتواند مشکلات فوکوس گلکسی اس 

20 اولترا را از بین ببرد.  
 Dual( واین بــک درادامه افزود: سامســونگ قصد دارد حالت ضبــط دوگانه
Recording Mode(  را اضافه کند که به لطف آن می توانید هم زمان با دوربین پشتی 
و جلویی گوشی فیلم بگیرید. درحال حاضر، به نظر می رسد که این قابلیت به صورت 
قــراردادن پنجره ی مربوط به ویدئوها درکنار یکدیگر یا حالت تصویردرتصویر یا 

ذخیره ی آن ها به صورت دو فایل جداگانه ارائه می شود. 
گزارش های جدید می گویند گوشــی های گلکســی اس 21 و اس 21 پلاس 
سامسونگ از 5G پشتیبانی می کنند و به وای فای ۶ و بلوتوث 5.1 مجهز هستند. 
تفاوت مدل اولترا بهره مندی از فناوری وای فای ۶ ای )۶E Wi-Fi( است. واین بک 
می گوید سامســونگ اعتقاد دارد وای فای ۶E تقریبا دو برابر سریع تر از نسخه ی 
استاندارد وای فای ۶ اســت. همچنین، می گوید دقیقا نمی داند سامسونگ روی 

مدل هایی با پشتیبانی از LTE سری گلکسی اس 21 هم کار می کند یا خیر. 
 Phantom( طبق گفته ی واین بک، گوشی گلکسی اس 21 در رنگ های بنفش
Violet(، صورتــی )Phantom Pink(، خاکســتری )Phantom Gray( و ســفید 
 )Phantom Silver( و گلکسی اس 21 پلاس در رنگ های نقره ای )Phantom White(
و مشکی )Phantom Black( و بنفش )Phantom Violet( و گلکسی اس 21 اولترا در 
رنگ های مشکی )Phantom Black( و نقره ای )Phantom Silver( به بازار می آیند.

مکس واین بک بیان می کند پنل پشتی گلکسی اس 21 قرار است پلاستیکی 
باشــد؛ اما مدل اولترا پنل پشتی شیشه ای خواهد داشت و هنوز مشخص نشده 
است که گلکسی اس 21 پلاس در پنل پشتی خود از چه پوششی استفاده می کند. 
ماه گذشــته، رسانه ی اندروید پلیس در گزارشی اختصاصی رندرهای منتسب به 
خانواده ی گلکسی اس 21 را فاش کرد. واین بک می گوید آن رندرها حقیقی هستند.

مشخصات سری گلکسی اس ۲۱ فاش شد

بازسازی لحظات اولیه انفجار »بیگ بنگ« به وسیله ی شبیه سازی رایانه ای

کیهان شناســان با شبیه سازی 4 هزار نوع جهان متفاوت در یک ابر رایانه ی 
بزرگ می خواهند اولین لحظات پس از مه بانگ)بیگ بنگ( را بازسازی کنند.

به نقل از اسپیس، هدف کیهان شناسان ایجاد تصویری از اولین لحظات پس 
از مه بانگ)بیگ بنگ( است زمانی که جهان به طور ناگهانی تریلیون تریلیون بار 

در کسر کوچکی از یک میکروثانیه منبسط شد.
با استفاده از روش هایی که برای شبیه سازی مشاهدات واقعی استفاده می شود 

دانشمندان می خواهند به درک دقیقی از این دوره برسند.
ماساتو شیراساکی)Masato Shirasaki(، رهبر این تحقیقات و کیهان شناسی 
از رصدخانه ملی ستاره شناســی ژاپن در ایمیلی به لایو ســاینس گفته: ما به 
گونه ای می خواهیم از عکس بزرگسالی جهان، عکس کودکی اش را حدس بزنیم.

جهان امروز تنوع زیادی در چگالی نشان می دهد برخی بخش های آن غنی 
از کهکشان ها هستند در حالی که بخش های دیگر خالی و بی حاصل هستند.

شیراســاکی می گوید: یک فرضیه ی امیدوار کننده برای توضیح نابرابر بودن 
چگالی مواد مرئی این اســت که در زمان رخ دادن بیگ بنگ در جهان کوچک 
و اولیه نوسانات کوانتومی و یا تغییرات موقت و تصادفی در میزان انرژی وجود 

داشته است.
هنگامی که جهان منبســط شده این نوســانات نیز منبسط شده اند و نقاط 
متراکم تر به مناطق با تراکم بالا به نسبت محیط های اطرافشان کشیده شده اند. 
ارتباط نیروهای گرانشــی با این رشــته های کشیده شــده باعث جمع شدن 

کهکشان ها در یک نقطه شده است.
اما فعل و انفعالات گرانشــی موضوعی پیچیده است بنابراین بازسازی اینکه 
جهان پیش از این چه شکلی بوده است کار مشکلی است. کیهان شناسان باید 

نوسانات گرانشی را از معادله حذف کنند.


